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منصور یزدی زاده 
مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان شد

 توجه به معدن
 اقتصاد مقاومتی را محقق می کند

هزار راه نرفته
 برای زغال سنگ ایران

پرواز قیمت فولاد آلیاژی 

آتـش تعرفه های ترامپ 
بر جـان تمام جهان

جهان در آستانه یک جنگ تجاری
به نظر نمی رسد تنش  تجاری که بین امریکا و چین شکل گرفته، با چارچوب 
کنونی که بر تجارت جهانی حاکم اس��ت، برطرف ش��ود. این گفته، نظر استفن 
اولسون پژوهشگر موسس��ه هینریچ است. این مرکز پژوهشی در زمینه ارتقای 
تج��ارت پایدار جهانی فعالیت می کند و دفتر مرکزی آن در ش��هر هنگ کنگ 

مستقر است. 

در چن��د وقت اخیر، قیمت ف��ولاد آلیاژی، روند صع��ودی در پیش گرفته و 
نزدیک ۵۰ درصد افزایش را ثبت کرده؛ افزایش��ی که صنایع پایین دس��ت را با 
مشکل تامین روبه رو کرده است. البته برخی، این افزایش قیمت را ناشی از جو 
روانی پیش آمده از بدعهدی امریکا نس��بت به برجام می دانند اما کارشناس��ان 
فولاد معتقدند این افزایش بیشتر از آنکه ناشی از جو روانی بازار باشد، به دلایل 

بین المللی و داخلی روی داده است. 

سواحل مکران در آستانه  تبدیل به
 »قطب تولید فولاد«  ایــران

سهم 25درصدی فولاد خوزستان در 
کل تولید فولاد کشور حفظ می شود
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خام فروشی مواد معدنی 
آری یا نه؟

: خام فروش��ی مواد معدنی آری یا نه؛ با تصویب 
قانون وضع ع��وارض صادراتی بر مواد خام معدنی، 

بار دیگر این پرسش پیش می آید. 
اگرچ��ه قان��ون، تکلیف مع��ادن را در این زمینه 
مش��خص کرده اما باید گفت پیش از این نیز قانون 
به موضوع به دس��ت آوردن بیشترین ارزش افزوده 
از م��واد خام معدنی و تبدیل آن به محصول نهایی 
به صراحت اش��اره کرده و رهبر معظم انقلاب نیز با 
توجه به بخش معدن به عنوان یک پیش��ران مهم 
اقتصادی بر استفاده حداکثری از ارزش افزوده مواد 

خام معدنی تاکید کردند. 
در اینک��ه ای��ن موض��وع باید هم��واره موردنظر 

مسئولان اجرایی کشور باشد، شکی نیست. 
از آنج��ا که بیش��ترین صادرات م��واد معدنی ما 
س��نگ آهن است، ش��اهد مثال خود را از این ماده 

معدنی می آوریم. 
آمار منتش��ر ش��ده گمرک ایران درباره صادرات 
س��ال ۹۶ نش��ان می ده��د س��نگ آهن هماتی��ت 
دانه بن��دی با خلوص آهن بیش��تر از ۴۰ درصد به 
هم فش��رده نش��ده با س��هم ارزش��ی ۹/ ۲ درصد، 
رون��د افزایش��ی نس��بت ب��ه س��ال های گذش��ته 
 داش��ته اس��ت و در زمس��تان به اوج خود رسیده

 است. 
کارشناس��ان معتقدن��د در ای��ن ای��ام گرانیگاه 
صادرات از مواد خام به سمت سایر کالاها)صنعت، 
کش��اورزی، معدن و... ( تغیی��ر جهت داده و بیش 
 از نیم��ی از ص��ادرات ب��ه آن اختص��اص داش��ته 

است. 
در نیمه نخس��ت سال گذش��ته نیز ۸ میلیون و 
۶۹۰ ه��زار تن س��نگ آهن هماتی��ت دانه بندی با 
خلوص آهن بیش از ۴۰ درصد به هم فشرده نشده 

از کشور صادر شده است. 
بر این اساس، ارزش مجموع سنگ آهن صادراتی 
در ای��ن مدت ب��ه ۴۹۱ میلی��ون و ۸۲۰ هزار دلار 

می رسد.
 به این ترتیب صادرات س��نگ آهن در این مدت 
۱۴/۸ درص��د از وزن و ۲/۳۲ درص��د از کل ارزش 

صادرات ایران را به خود اختصاص داده است. 
این در حالی اس��ت که در مدت مش��ابه س��ال 
گذشته، میزان صادرات سنگ آهن ایران ۸ میلیون 
و ۱۰۸ هزار تن به ارزش ۳۱۹ میلیون و ۲۵۳ هزار 

دلار بوده است. 
در همی��ن مدت ص��ادرات س��نگ آهن ۱۳/۲۲ 
ارزش  از  و ۱/۵ درص��د  وزن��ی  ارزش  از  درص��د 
 دلاری ص��ادرات ای��ران را به خ��ود اختصاص داده

 بود.
 مقایس��ه می��زان ص��ادرات س��نگ آهن در این 
مدت، نش��ان دهنده افزایش ۷ درص��دی صادرات 
س��نگ آهن هماتی��ت دانه بندی ب��ا درجه خلوص 
بی��ش از ۴۰ درص��د از لحاظ وزن��ی و افزایش ۵۴ 
درصدی صادرات ای��ن ماده معدنی از لحاظ ارزش 

دلاری است. 
این آمار نشان می دهد باوجود این حد از صراحت 
قانون��ی، س��نگ آهن در ردی��ف نخس��ت کالاهای 
صادراتی قرار گرفته که نش��ان می دهد نس��بت به 
کسب بیش��ترین ارزش افزوده از سنگ آهن توجه 

جدی نشده است. 
البت��ه برای برخ��ی انواع س��نگ آهن که مصرف 
داخل��ی ندارد، می توان اس��تثنا قائل ش��د، آن هم 
ت��ا زمانی که برای این دس��ته از س��نگ آهن های 
هماتیتی که مصرف چندانی در داخل کشور ندارند 
یا عیارش��ان پایین تر از حد اقتصادی اس��تفاده در 
کارخانه های کنس��انتره و گندله اس��ت، برنامه ای 

نداشته باشیم. 
ب��ه لطف انجمن س��نگ آهن و با برنامه ای که در 
همایش س��نگ آهن امسال اعلام کردند، قرار است 
با تشکیل کنسرسیومی به سراغ معادن سنگ آهن 
هماتیت��ی نیز بروند، از این رو تا چند س��ال دیگر 
ب��ا توجه ب��ه برنامه افق چش��م انداز ف��ولاد که به 
سنگ آهن نیاز دارد، نیاز به واردات سنگ آهن پیدا 
می کنیم و دیگر سنگ آهن تولیدی نباید خام صادر 

شود. 
درحال حاض��ر نی��ز کارخانه ه��ای فولادس��ازی 
ظرفیت های خال��ی دارند که با تامی��ن مواد اولیه 
م��ورد نیاز آنها یا تامین مواد اولیه واحدهای جدید 
ذوب در آین��ده، می ت��وان فولاد مورد نیاز کش��ور 
 را ب��ه طور کام��ل تولید ک��رد و واردات را به صفر 
رس��اند.  ش��اید یک��ی از دلایل خام فروش��ی مواد 
معدن��ی، ج��دا ب��ودن واحده��ای صنای��ع معدنی 
از مع��ادن اس��ت، از ای��ن رو ب��رای ف��رآوری و 
ایج��اد ارزش افزوده بیش��تر، واحده��ای فرآوری 
 م��واد معدن��ی باید در کن��ار معادن ب��زرگ ایجاد

 شوند.
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محبوبه ناطق
روزنامه نگار

یادداشت

مهندس��ان ایرانی در بخش معدن و فرآوری قادر به طراحی و ساخت یکی از مدرنترین و 
پیچیده ترین دستگاه های سنگ شکن دنیا به نام )HPGR( شدند.

به گزارش تسنیم، پیچیدگی فناوری ساخت دستگاه سنگ شکن )HPGR( به حدی است 
که در دنیا تنها ۴ کشور این فناوری را در اختیار داشته و قادر به تولید آن هستند، با ساخت 
 HPGR و راه اندازی این تجهیز ایران به عنوان پنجمین کشور دارای فن آوری تولید دستگاه

)رولر پرس( در دنیا شناخته می شود.
بابک غفرانی طراح این دستگاه گفت: با توجه به اینکه HPGR مذکور نخستین ساخته 
تیم طراحی و س��اخت ما است انتظار تکمیل و کاملتر ش��دن پروژه و رفع نواقص احتمالی 

دور از ذهن نیست اما با به بهره برداری رسیدن نخستین دستگاه که مدل تحقیقاتی ساخت 
ش��رکت آراز تجهیز ماندگار محس��وب می ش��ود بیش از ۹۰درصد انتظارات تیم طراحی و 

ساخت محقق گردیده است.
غفرانی افزود: تحقق این خواسته میسر نمی شود مگر با پشتیبانی یک قطب بزرگ معدنی 
که علاوه بر توانایی ها و پرداخت هزینه های نس��بتاً س��نگین تحقیقات بر  روی چنین پروژه 
پیش��رفته ای قادر به قرار دادن دس��تگاه در معرض آزمونهای واقعی و مناس��ب با توجه به 

مقیاس ساخت  بود.
غفرانی ادامه داد: در س��اخت دس��تگاه HPGR ایرانی یا رولر پرس علاوه بر دس��تیابی 
به اس��تانداردهای لازم و با توجه به بومی ش��دن تجهیز، هزینه ساخت آن نزدیک به ۱۰ تا 
۲۰درصد مش��ابه خارجی اس��ت. برخی از برتری های دستگاه HPGR ایرانی بر نمونه های 
خارجی مصرف کمتر انرژی و مقاوم بودن نس��بت به تغییر شرایط رطوبت خوراک واردشده 

به تجهیز، قابلیت انتقال مطلوبتر انرژی به بار قرار گرفته در مرحله حداکثر فش��ار اس��ت و 
یکی از مهم ترین برتری های دستگاه طراحی  شده در کشور قابلیت هدف گیری بسیار دقیق 
سایز است، به  نحوی که تا قبل از ساخت این دستگاه در صنعت سنگ آهن در صورتی که 
درجه آزادی نس��بی محصول برای رس��یدن به عیار مشخص زیر ۶ میلی متر بود، دستگاهی 
جهت رس��یدن به این سایز که در مقیاس صنعتی مورد نیاز در کارخانه های فرآوری سنگ 
آهن باش��د وجود نداشت و معدنکاران برای این امر مجبور به استفاده از تجهیزهای معمول 
مانند بال میل و رادمیل و... مرسوم بودند که با توجه به شرایط خاص نصب و نگهداری این 
دستگاه ها که علاوه بر تولید پودر در اغلب موارد به آب نیز احتیاج دارند غیر قابل انجام بود. 
در نتیجه س��نگ آهن های بسیاری که برای رسیدن به عیار اقتصادی بایستی تا این سایزها 
خرد گردند از چرخه تولید کنار گذاشته شده و در برخی موارد به عنوان باطله های غیر قابل 

مصرف در معادن دپو می شدند.

 طراحی مدرن ترین سنگ شکن جهان
 در ایران

 توجـه بـه 
معدن

کرباسیان با حضور در طرح های هلدینگ میدکو در استان کرمان: 

 اقتصاد مقاومتی را محقق می کند
ریی��س هیات عامل ایمیدرو با حضور در طرح های 
میدکو در اس��تان کرمان اعلام کرد: با اقدامات انجام 
ش��ده در چند سال  گذش��ته، زنجیره فولاد در حال 

تکمیل شدن است. 
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، مهدی کرباسیان 
که در تعدادی از س��ایت های زنجیره فولاد هلدینگ 
میدکو در بردسیر، زرند و بوتیا)استان کرمان(، حضور 
یافته بود، تصریح کرد: سیاست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و ایمیدرو، حرکت در مسیر تکمیل زنجیره 

تولید فولاد است. 
کرباسیان گفت: خوشبختانه ظرفیت تولید شمش 
از ۲۱میلیون تن در س��ال ۹۲ به ۳۳ میلیون تن در 
سال گذش��ته رس��ید و درحال حاضر به ظرفیت ۵۵ 
میلیون تن نزدیک می ش��ویم. در کنار آن واحدهای 
کک سازی، زغالشویی و زغال سنگ و دیگر واحدهای 
زنجیره در حال راه اندازی اس��ت که نش��ان می دهد 

زنجیره فولاد در حال تکمیل شدن است. 
وی درب��اره پروژه فولادس��ازی زرند ایرانیان گفت: 
این طرح ۱/۷ میلیون تن ظرفیت دارد که نیازمند ۳ 
میلیون تن زغال س��نگ است و چنین موضوعی نیاز 
کش��ور به ایجاد ظرفیت جدید زغال س��نگ را نشان 

می دهد. 
مهدی کرباس��یان افزود: پروژه فولادس��ازی زرند 
امسال به بهره برداری می رسد و اقدامات کارکنان این 

مجموعه قابل تقدیر و ارزشمند است. 
کرباس��یان گفت: در ح��وزه زغال س��نگ اقدامات 
بسیار مطلوبی توسط میدکو انجام شده است. به طور 
مثال معدن خمرود پس از گذش��ت سال ها اکتشاف 
و دریاف��ت پروان��ه، فع��ال ش��د و اکن��ون ۳۵درصد 
پیشرفت دارد. این معدن توسط ایمیدرو و با توجه به 

سیاس��ت های دولت و اصل ۴۴ قانون اساسی واگذار 
شد. 

رییس هی��ات عامل ایمی��درو با بی��ان اینکه باید 
هرچه س��ریع تر تجهیزات این معدن تامین ش��ده و 
ب��ا بهره برداری، نیازهای مجتمع تامین ش��ود، افزود: 
واگ��ذاری معدن جلال آباد نیز یک��ی از اقدامات قابل 
توجه همکاران ایمیدرو اس��ت و این معدن قرار است 

سنگ آهن منطقه را تامین کند. 
کرباس��یان با بیان اینکه ایجاد اشتغال یک وظیفه 
ملی و انقلابی است، عنوان کرد: مشارکت شرکت های 
سرمایه گذاری از جمله بانک پارسارگاد در طرح های 
توس��عه بخش معدن و صنایع معدنی کش��ور سبب 

رشد ارزش افزوده و اشتغال شده است. 
هدف گذاری میدکو در سرمایه گذاری �

وی ضم��ن قدردان��ی از مدیران میدکو به س��بب 
نقش آفرینی در سطح کش��ور به ویژه استان کرمان، 
گفت: برنامه س��رمایه گذاری ۲۲ هزار میلیارد تومانی 
در مجموعه میدکو انجام ش��ده که ۱۸ هزار میلیارد 

آن محقق شده است. 
وی ادام��ه داد: درحال حاض��ر بی��ش از ۳ میلیارد 
تن ذخیره قطعی س��نگ آهن داریم که با اکتشافات 
ایمیدرو و سایر سازمان ها در اعماق زمین، این میزان 
افزایش پیدا خواهد کرد. وی ادامه داد: ذخایر وسیع 
زغال س��نگ در کرمان و خراسان جنوبی وجود دارد 
اما ب��ه میزان کافی س��رمایه گذاری های لازم در این 

مناطق انجام نشده است. 
کرباس��یان یادآور ش��د: در ۲ س��ال گذشته ۵۰۰ 
میلیون تن به ذخایر قطعی س��نگ آهن اضافه ش��ده 

است. 
ایجاد اشـتغال مستقیم ۹ هزار نفر توسط  �

میدکو
ریی��س هیات عامل ایمی��درو همچنین در جریان 
بازدی��د از مجتمع ف��ولاد بوتیای ایرانی��ان )از جمله 
طرح های میدکو( گفت: ایجاد اش��تغال مس��تقیم ۹ 

هزار نفر توسط میدکو بسیار ارزنده است. 
کرباسیان اظهار کرد: توسعه استان کرمان به مدد 
وجود معادن و ب��ه بالفع��ل درآوردن امکانات بالقوه 
است. این موفقیت ها ناش��ی از بهره برداری از تجربه 

و تخصص نیروی جوان است. 
رییس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره به تفاهمنامه 
منعقد شده با میدکو برای حمایت از معادن کوچک 
و متوس��ط گف��ت: بای��د از ظرفیت معادن متوس��ط 
و کوچ��ک در حال بهره برداری و غیرفعال اس��تفاده 
کرده یا معادن جدید اکتشافی را راه اندازی کنیم. در 
این مسیر صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 

معدنی نیز حمایت می کند. 
کرباسیان خاطرنشان کرد: از جمله محاسن معادن 
کوچک و متوس��ط، تحرک در نق��اط محروم و ایجاد 
اش��تغال اس��ت.  وی اف��زود: درحال حاض��ر، میدکو 

قراردادهایی را در این زمینه اجرا می کند. 
تعادل در نکات زیست محیطی �

ریی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو ب��ا بی��ان اینکه 
س��رمایه گذاران بای��د صرفه جوی��ی در آب، رعای��ت 
مس��ائل زیس��ت محیطی، اس��تفاده بهینه از انرژی و 
جایابی مناسب را در نظر بگیرند، بیان کرد: در زمینه 
زیس��ت محیطی باید از افراط و تفریط پرهیز کرد به 
ط��وری که ن��ه کم توجهی کنیم نه به دلیل مس��ائل 

زیست محیطی، معادن و طرح ها را تعطیل کنیم. 
وی ادام��ه داد: افتخار می کنیم ک��ه در طرح های 
میدک��و، این موضوع ها به طور کامل دیده می ش��ود. 

در طرح ه��ای ایمی��درو نیز موضوع زیس��ت محیطی 
مورد توجه است. به عنوان مثال، معدن مهدی آباد به 
عنوان مجموعه دوستدار محیط زیست مطرح است. 

وی افزود: با بهره برداری کامل از پروژه های میدکو، 
۸ میلیون تن کنس��انتره سنگ آهن، ۷/۵ میلیون تن 
گندله، ۳ میلیون تن آهن اسفنجی و ۴/۲ میلیون تن 

فولاد تولید خواهد شد. 
کرباس��یان با بیان اینکه در گ��ردش مالی ۲۰۱۷ 
جهان��ی، ۲ هزار میلی��ارد دلار)۴۳ درصد( مربوط به 
زنجیره فولاد اس��ت، گفت: در کش��ور م��ا نیز فولاد 
به عنوان موضوع پایدار و عامل رش��د مطرح اس��ت 
و وجود ذخایر وسیع معدنی، انرژی فراوان، دسترسی 
به آب های آزاد و... جزو ظرفیت های رش��د به ش��مار 
م��ی رود.  وی افزود: در س��ال ۹۲ رتب��ه تولید فولاد 
ای��ران ۱۵ بود و اکنون رتب��ه ۱۳ را در اختیار داریم. 
با توجه به برنامه امس��ال در پایان سال ۹۷ یک رتبه 
بالاتر می رویم و اگر پروژه ها به موقع به اتمام برس��د 

جزو ۱۰ کشور برتر فولاد خواهیم بود. 
بخش معدن؛ اقتصاد مقاومتی �

رییس هیات عامل ایمیدرو تصریح کرد: با توجه به 
برنامه صادرات ۱۵ تا ۲۰ میلیون تن از ظرفیت تولید 
۵۵ میلیون تن تا س��ال ۱۴۰۴ و رس��یدن به قدرت 
برت��ر منطقه، باید به بخش معدن ب��ه عنوان اقتصاد 
مقاومت��ی توجه کنیم.  وی اف��زود: حمایت از بخش 
خصوصی، ایجاد اشتغال و رسیدن به اقتصاد مقاومتی 
در دولت یازدهم شروع شد. پیش از برجام، صادرات 
چندانی در حوزه مس و فولاد نداش��تیم اما در سال 
گذش��ته تنها در حوزه فولاد ۹ میلیارد دلار به کانادا، 

اروپا و آسیا صادر شد. 
همکاری ایمیدرو و میدکو �

مدیرعامل شرکت هلدینگ میدکو در این نشست 
با بی��ان اینکه بخش عمده مس��ائل این هلدینگ در 
زم��ان آقای کرباس��یان رفع ش��د، گف��ت: همکاری 
ایمیدرو و میدکو در این مدت بس��یار مطلوب بود که 
حاکی از ثروت آفرین��ی با ایجاد همکاری صمیمانه و 

کارشناسی دولت و بخش خصوصی است. 
علی اصغ��ر پورمند ادام��ه داد: مجموعه های ایجاد 
ش��ده و در حال ساخت میدکو، موجب ثروت آفرینی 

جدید در کشور است. 
وی تصری��ح کرد: بخش معدن می تواند پیش��ران، 
پیشتاز و سردمدار توسعه در کشور باشد و در راستای 

اقتصاد مقاومتی حرکت کند. 
پورمن��د ادام��ه داد: ای��ن ظرفیت، حاص��ل وجود 

نیروهای تحصیلکرده و ذخایر خدادادی است. 
راه اندازی طرح ها تا پایان سال ۹۸ �

وی درباره مجتمع فولاد بوتیای ایرانیان گفت: این 
مجتمع، ۵ کارخانه شامل گندله سازی به ظرفیت ۲/ 
۵ میلیون تن، احیای مس��تقیم به ظرفیت ۲ میلیون 
تن، فولادس��ازی به ظرفیت ۵/۱میلی��ون تن، واحد 
تولید برق ب��ه ظرفیت ۵۰۰ مگاوات و کارخانه آهک 

و دولومیت به ظرفیت ۴۵۰ هزار تن در سال دارد. 
پورمن��د ادامه داد: کارخانه گندل��ه به بهره برداری 
رس��یده و س��ایر کارخانه ها در حال ساخت هستند. 
کارخانه ه��ای نیمه تم��ام ت��ا پای��ان س��ال ۹۸ ب��ه 

بهره برداری می رسند. 
ب��ه گفته وی، تاکن��ون ۲ هزار میلی��ارد تومان در 
این مجتمع س��رمایه گذاری ش��ده است. همچنین با 
راه اندازی کامل کارخانه ه��ا، برای ۲۶۰۰ نفر به طور 
مس��تقیم و ب��رای ۲۶ هزار نفر به طور غیرمس��تقیم 

اشتغالزایی خواهد شد. 
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از تأثیر تحریم ها بر 
»معدن« غافل نمانیم

چهارمین همایش ملی نقش 
معدن در اقتصاد و توسعه 

کشور در یزد 
ریی��س خانه معدن اس��تان یزد گف��ت: چهارمین 
همایش ملی نقش معدن در اقتصاد و توس��عه کش��ور 
ام��روز در یزد برگ��زار می ش��ود. به گزارش باش��گاه 
خبرنگاران، س��عید افضلی پور با اشاره به اینکه استان 
یزد دومین تولیدکننده معدنی کشور است، گفت: یزد 
یکی از ۳استانی است که بالاترین میزان کشف  معدنی 
کش��ور را به خ��ود اختصاص داده و در حوزه اش��تغال 
معدنی هم جزو اس��تان های برتر است. وی از فعالیت 
۱۱ هزار و ۵۰۰ نفر به طور مس��تقیم در معادن استان 
ی��زد خبر داد و گفت: با وجود ۵۴۵ پروانه بهره برداری، 
این اس��تان رتب��ه دوم کش��ور را به خ��ود اختصاص 
داده اس��ت. نماینده خانه معدن ایران در اس��تان یزد 
خاطرنش��ان کرد: نزدیک ۵۰ سال است که استان یزد 
پیشینه تولید سنگ آهن برای فولاد کشور را دارد و در 
این زمینه هم توانس��ته به جایگاه بسیار ویژه ای دست 

پیدا کند.

اخیرا رئیس هیئت عامل سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران گفته اس��ت: بدون شک 
اعم��ال تحریم های آمریکا علیه ایران تاثیر کمتری بر 

حوزه معدن خواهد داشت.
س��خنان اخیر جناب آقای کرباسیان، رئیس هیئت 
عامل ایمیدرو، درباره تأثیرپذیری کمتر بخش معدن 
از تحریم های اقتصادی در مقایسه با سایر بخش های 
اقتصاد، صحیح و البته قابل تأمل است. در تحلیل این 
گ��زاره باید در وهله اول به ای��ن نکته توجه کنیم که 
خوشبختانه ایران به لحاظ منابع معدنی و نفت و گاز 
کشوری ثروتمند است و جای دلگرمی است که ذخایر 
معدنی کش��ورمان از چنان وسعت و تنوعی برخوردار 
اس��ت که در صورت بهره برداری ب��ه مهم ترین منبع 
درآمد کش��ور تبدیل خواهد ش��د. اما این تمام ماجرا 
نیس��ت؛ ما برای داشتن صنایع معدنی شکوفا نیازمند 
آیتم های دیگری هس��تیم که با بازگشت تحریم ها با 
خطر مواجه می شود.یکی از این موارد »سرمایه گذاری 
امن« است که تحت تأثیر جو روانی ناشی از تحریم های 
اقتصادی به خطر افتاده اس��ت. س��رمایه گذارانی که 
با تصویب برجام ش��رایط س��رمایه گذاری در ایران را 
مهی��ا می دیدند، حالا دیگر اطمینان خود را به فردای 
سرمایه گذاری از دس��ت داده اند و به تدریج از ذخایر 
متنوع و وسیع معادنِ ایران چشم می پوشند. تکیه بر 
توان دانش��مندان داخلی ارزش��مند است اما نباید به 
قیمت محروم ماندن از دانش و فناوری های روز تمام 
شود. در سال های اخیر کوتاهی دست اندرکاران بخش 
معدن در به روزرس��انی دانش صاحبان و گردانندگان 
مع��دن در زمین��ه روش ه��ای نوی��ن مع��دن کاری، 
اس��تانداردهای ایمنی و بهداش��تی معادن در جهان، 
چگونگی بهره گیری از ماش��ین آلات مناسب و مدرن، 
ضرورت توجه به مش��خصات فنی ماش��ین آلات مورد 
اس��تفاده و تناس��ب آنها با ژئومتری معدن، مهم ترین 
عام��ل در پرهزینه بودن فعالیت معدنی برای صاحبان 
مع��ادن و پرخطر بودن محیط مع��دن برای کارگران 
بوده است. اکتفا به داشته ها و دستاوردهای داخلی هر 
قدر هم که س��ودمند باشد روند رشد و توسعه بخش 
مع��دن را کندت��ر از زمانی خواهد کرد ک��ه بتوانیم با 
بهره گی��ری از تعاملات عاری از تحریم با کش��ورها و 
ش��رکت های بنام در حوزه معدن خ��ود را با نیازهای 
روز بازار مواد معدنی هماهنگ کنیم. این مس��ئله که 
ما در ایران فقط ۰/۴ درصد از ذخایر معدنی مان را به 
طور سالانه برداشت می کنیم، نشان دهنده ضعف های 
س��خت افزاری در بخش معدن است. نکته مهم تر این 
است که بخش معدن و صنایع معدنی به ماشین آلات، 
قطع��ات و ملزوماتی نیاز دارد ک��ه امکان تهیه آن در 
ش��رایط تحریم بس��یار س��خت و هزینه برت��ر از قبل 
خواه��د بود. این مس��ئله که ما در ای��ران فقط  ۰/۴  
درصد از ذخایر معدنی مان را به طور س��الانه برداشت 
می کنیم، نش��ان دهنده ضعف های س��خت افزاری در 
بخش معدن اس��ت و این فرضیه را قوت می بخش��د 
که با جاری شدن تحریم ها امکان توسعه سخت افزارها 
را نی��ز از دس��ت خواهیم داد. مواردی که ذکر ش��د، 
خلأهای ناگفته در صحبت های آقای کرباسیان است 
که توجه به آنها ضروری به نظر می رس��د. هرچند که 
در بحران مدیریتی حال حاضر کشور ایشان از مدیران 
توانمند، ریس��ک پذیر و دلسوزی به شمار می آیند که 
تعدادش��ان انگشت شمار اس��ت. بنابراین امیدوارم به 
تدبیر ایش��ان و البته مشاوران متخصص در کنارشان 
گشایش بیشتری در حوزه معدن دیده شود که بتواند 
تا حدودی تأثیر تحری��م در این حوزه را کمرنگ تر و 

بی اثرتر نماید.

پروا سلطانی
فعال اقتصادی

یادداشت

خبر

متقاضیان مس در بورس کالا پایش شدند حامد سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران

معاون مهندسی و مدیریت انرژی مجتمع مس سرچشمه بیان 
کرد: بومی س��ازی س��اخت قطعات در رفس��نجان علاوه بر فعال 
شدن کارگاه های صنعتی به تولید کسب و کار منجر می شود که 

امیدواریم بتوانیم در پی ریزی این کار موفق شویم. 
گفتنی است هر چه با دقت بیشتر، استفاده از تجربه، جلوگیری 
از تک روی و به دور از سودجویی پیش برویم، زودتر به هدف خود 
 یعن��ی منافع و متحول کردن چهره صنعتی شهرس��تان خواهیم 

رسید. 
به گزارش ایس��نا، نجف ش��یخی صبح ۲۱ خرداد در حاش��یه 
بازدید جمعی از فعالان صنعتی شهرس��تان رفسنجان از مجتمع 
مس سرچشمه، اظهار کرد: بومی سازی در مجتمع مس سرچشمه 
و ب��ه طور کلی در صنایع مس، سال هاس��ت دنبال می ش��ود اما 
 چی��زی که ما ب��ه دنبال آن هس��تیم علاوه بر مباحث گذش��ته

 است. 
وی بی��ان کرد: تلاش امروز ما این اس��ت که ع��لاوه بر حفظ 
کیفیت  گذش��ته به صورت مشخص، در شهر رفسنجان و اطراف 
مجتمع مس سرچش��مه کارگاه هایی برگ��زار کنیم که کالاهای 
ساخته شده توسط این کارگاه ها در صنعت مس استفاده شده و 

در نهایت شرایط برد- برد ایجاد شود. 

وی ادام��ه داد: ب��ر این اس��اس هم ش��رکت مس ب��ا دریافت 
کالای ب��ا کیفیت خ��وب و ارزان، منافعی را به دس��ت می آورد و 
هم کارگاه هایی که در ش��هر رفس��نجان تعطیل هس��تند فعال 
 می ش��وند و اگر در حال کار هس��تند فعالیت آنها بیشتر خواهد

 شد. 
وی عنوان کرد: هدف ما این است که جوان ها و افراد توانمندی 
که در زمینه ساخت قطعات و مواد تلاش کرده و فعالیت می کنند 
ام��ا درحال حاضر کارگاه��ی ندارند یا امی��دی ندارند که کالای 

صنعتی ارائه دهند، از این فرصت استفاده کنند. 
شیخی با توضیح اینکه تاکنون در این زمینه، یک جلسه برگزار 
ش��ده و امروز جلس��ه دوم اس��ت، افزود: با فعالان صنعتی شهر 
رفس��نجان با عنوان »بومی سازی و س��اخت در شهر رفسنجان« 

مذاکره کردیم.
 جلس��ه گذش��ته که با رایزنی شرکت مس انجام شد ۷ خرداد 
در اداره صنعت و معدن رفس��نجان برگزار شد که در این جلسه 
ب��ا فعالانی که توانایی تامین برخی نیازها و قطعات را داش��تند، 

مذاکره شد. 
معاون مهندسی و مدیریت انرژی مجتمع مس سرچشمه اظهار 
کرد: فعالان صنعتی حاضر در نخستین جلسه گلایه هایی داشتند 

و ما پاس��خ هایی دادیم. در نهایت مقرر شد جلسه های بعدی در 
خود مجتمع مس برگزار ش��ود تا در گرماگرم کار، گفت وگوها را 
دنب��ال کنیم. آنها نیز در کمتر از ۲هفته دعوت ما را لبیک گفته 

و در مجتمع مس حضور یافتند. 
ش��یخی بیان کرد: بومی سازی س��اخت قطعات در رفسنجان 
علاوه بر فعال ش��دن کارگاه های صنعتی به تولید کس��ب و کار 
منجر می ش��ود که امیدواریم بتوانی��م در پی ریزی این کار موفق 

شویم. 
گفتنی است هر چه با دقت بیشتر، استفاده از تجربه، جلوگیری 
از تک روی و به دور از سودجویی پیش برویم، زودتر به هدف خود 
یعن��ی منافع و متحول کردن چهره صنعتی شهرس��تان خواهیم 

رسید. 

وی با اشاره به اینکه در ابتدای کار ممکن است مشکلاتی برای 
دو طرف وجود داش��ته باش��د، یادآور شد: در حوزه ساخت آنچه 
برای مجتمع مس سرچشمه و مجتمع مس شهربابک در استان 
کرمان تامین می ش��ود حدود ۴۴ درصد است که البته استعداد 
تامین این اس��تان ب��ا در نظر گرفتن ش��رایط صنعتی بودن آن، 

بیشتر از اینهاست. 
وی تصریح کرد: صنایع باید به س��ازنده ها توجه نش��ان دهند 
و س��ازنده ها نیز باید شرایط س��خت اوایل کار را تحمل کنند تا 
میزان تامین قطعات از داخل اس��تان و شهرس��تان افزایش یابد. 
مس��یری که در گذشته برای س��اخت قطعات در ایران و استان 
رفتی��م نادرس��ت نبوده اما اکن��ون می خواهیم این مس��یر را به 

گونه ای دیگر پیش ببریم. 

          فعال شدن کارگاه های صنعتی
 با ساخت قطعات برای مس سرچشمه

کرباسیان در جلسه پایش طرح های زنجیره فولاد اعلام کرد:

تولیـد ۵۵ میلیون تن فولاد بـا رویکرد همگرایی دولت و بخش  �
خصوصی

رییس هیات عامل ایمیدرو در جلسه پایش طرح های زنجیره فولاد کشور اعلام 
ک��رد: راه اندازی و پیش��رفت طرح های نیمه تمام با رویک��رد همگرایی و هم افزایی 

دولت و بخش خصوصی محقق شده است. 
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، مهدی کرباس��یان در این جلسه که با حضور 
مدیران عامل شرکت های بخش خصوصی زنجیره فولاد برگزار شد، افزود: راه اندازی 
طرح های نیمه تمام بخش معدن و صنایع معدنی از آغاز دولت یازدهم؛ گام بلندی 
در ایجاد توازن زنجیره فولاد بوده و کش��ور را به سمت کاهش خام فروشی در این 

زنجیره سوق داده است. 
وی تصریح کرد: راه اندازی طرح ها و افزایش ظرفیت های تولید، نوید می دهد که 
ما یک گام دیگر به خوداتکایی بیش��تر نزدیک ش��ده ایم و توسعه زنجیره فولاد از 

معدن تا محصولات پایین دستی، یکی از محورهای اقتصاد مقاومتی است. 
وی افزود: اس��تفاده از منابع داخلی، رش��د تولید و اشتغالزایی از آثار این حرکت 
بزرگ ملی و ایجاد ثروت در کشور است. همچنین توسعه متوازن، محرومیت زدایی 

و بهبود کیفیت جوامع محلی نیز از نتایج این اقدامات به شمار می آید. 
رییس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه تامین کنسانتره، مورد توجه مجموعه های 
فولادی است، گفت: شرکت فولاد خوزستان برای کامل کردن زنجیره فولاد، طرح 
کنس��انتره ش��رکت توس��عه ملی را خریداری کرد، در حالی که پیش از آن هیچ 
پش��توانه ای برای تامین خوراک نداش��ته است.  در این جلسه، گزارشی از وضعیت 
طرح ها نیز ارائه شد. بر اساس این گزارش، طرح گندله سازی شرکت فنی مهندسی 
قائم امید نور با ظرفیت تولید ۶۰۰ هزار تن؛ ۸۱/۶۷ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
که تا پایان سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.  همچنین طرح شرکت فولاد 
رش��تخوار با ظرفیت ۱/۲ میلیون تن گندله؛ ۳۱/۱ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
اس��ت. با توجه به مش��کلات برطرف ش��ده آن، این پروژه در ابتدای تابستان فعال 
خواهد ش��د.  این گزارش می افزاید، طرح ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی شرق 
فولاد خراس��ان با ظرفیت تولید ۲/۵میلیون تن کنس��انتره، ۹۱/۴۱ درصد و طرح 
ش��رکت صنعتی و معدنی توس��عه ملی با ظرفیت ۲/۵ میلیون تن گندله، ۸۶/۳۳ 
درصد پیش��رفت فیزیکی داشته که تا پایان سال ۹۷ به بهره برداری خواهد رسید.  
طرح ش��رکت فولاد ش��رق کاوه با ظرفیت ۲/۵ میلیون تن گندله؛ ۴۵/۶۱ درصد و 
پروژه گسترش صنایع معدنی کاوه پارس با ظرفیت ۲/۶ میلیون تن گندله؛ تاکنون 
۱۱درصد پیش��رفت فیزیکی را ثبت کرده اس��ت.  مجتمع فولاد تربت حیدریه نیز 
در بخش آهن اس��فنجی و ذوب و نورد ورق پیوس��ته؛ در بخش های زیرساخت ها، 
طراحی مهندس��ی، تدارکات، ساختمان، نصب و راه اندازی ۲۲/۲۶ درصد پیشرفت 
فیزیکی داش��ته اس��ت.  در ادامه جلسه، پیش��رفت فیزیکی فعلی طرح های گندله 
مادکوش، ش��مش فولاد کاوه جنوب کیش، ذوب آهن بوئین زهرا و ش��مش فولاد 
الب��رز ناب آرش به ترتیب ۸۳، ۵۳، ۸۰ و ۷۷درصد اعلام ش��د.  تامین مواد اولیه، 
افزایش س��قف تسهیلات، پروژه های زیرس��اخت، حمل ونقل نقدینگی، بروکراسی 
بانک ها و ریسک های ناشی از تحریم های جدید از جمله مشکلات طرح های زنجیره 
فولاد نام برده شد.  در این جلسه، رییس هیات عامل ایمیدرو ضمن اعلام پیگیری 
مشکلات مطرح ش��ده؛ از معاونت های مسئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
معاونت های طرح های توسعه معدن و صنایع معدنی و برنامه ریزی و توانمندسازی 
ایمیدرو خواست؛ روند رسیدگی به مشکلات طرح ها در اولویت کاری معاونت های 
یاد ش��ده قرار گیرد و جلسه های پیگیری مشکلات طرح ها به طور مستمر برگزار و 

مصوبه های آن عملیاتی شود.

با طرح های زنجیره فـولاد

 

ایجاد تـوازن

با اقدامات انجام ش��ده در راس��تای پایش متقاضیان مس در 
بورس کالا و اعمال برخی محدودیت ها، شاهد کاهش قابل توجه 
می��زان تقاضای م��س مفتول و مس کاتد بوده ای��م تا مواد اولیه 
مصرف کنندگان واقعی از طریق بورس کالا به ش��یوه ای مطلوب 

تامین شود. 
ب��ه گزارش کالا خبر، ارزش گ��ذاری قیمت های پایه در بورس 
کالا ب��ر مبن��ای ارز ۴۲۰۰ تومانی موجب ش��د نرخ هایی که در 
بورس کالا کش��ف می ش��ود از قیمت های جهان��ی و قیمت های 
خارج بورس، تا حد زیادی پایین تر باش��د. این موضوع، تقاضای 
محصولاتی که در بورس عرضه می شود را به شدت افزایش داد. 
در ای��ن مدت در حالی میزان عرضه مس در بورس ۶۶ درصد 
افزایش یافت که طرف مقابل تقاضای این محصول رش��د ۱۳۳ 
درصدی داش��ته است؛ بنابراین اختلاف نرخ بورس و نرخ جهانی 

موجب شده خیلی از کسانی که تولیدکننده پایین دستی واقعی 
نیستند به خرید این کالاها متمایل شوند و آن را در بازار بیرون 

بورس بفروشند یا صادر کنند و رقیب تولیدکننده شوند. 
تاکنون تنها تولیدکنندگان می توانستند مس کاتد را خریداری 
کنند اما سهمیه هر واحد تولیدی مشخص نبود. این روش برای 
مس مفت��ول نیز به گونه ای بود که همه می توانس��تند اقدام به 
خرید کنن��د و محدودیتی برای خریدار و حجم خرید آن وجود 
نداش��ت اما با پالایش های انجام شده، محدودیت هایی برای هر 

دو نوع محصول مس اعمال می شود. 
ب��رای تعیی��ن محدودی��ت تقاض��ا و پالایش مش��تریان این 
محصول نیز متوس��ط میزان خرید ماهانه ه��ر خریدار را در دو 
س��ال گذشته یعنی سال های ۹۵ و ۹۶ محاسبه کرده و براساس 
حجم مس خریداری ش��ده ضرب��در ۱۵۰ درصد حجم تقاضای 

جدی��د را در سیس��تم های معاملاتی لح��اظ کرده ایم تا بیش از 
 ای��ن می��زان تقاضا را ک��ه غیرواقعی خواهد ب��ود، از بازار حذف

 کنیم. 
در نشس��تی که با انجمن صنفی کارفرمای��ان تولیدکنندگان 
س��یم و کابل ایران برگزار شد، مقرر شد با همفکری مدیران این 
انجمن فیلترهای دیگری را نیز در سیس��تم های معاملات لحاظ 
کنیم چراکه بر اس��اس گفته این انجمن، برخی مصرف کنندگان 
م��س درحال حاض��ر غیر فعال ب��وده و تولیدی ندارن��د اما برای 
کس��ب منافع ناشی از نوسان و اختلاف قیمت ها، اقدام به خرید 
محصول از بورس می کنند. از این رو، می توانیم با در نظر گرفتن 
فیلتره��ای قوی تر، خری��داران غیرواقع��ی و متقاضیان کاذب را 

شناسایی و حذف کنیم. 
با اعم��ال این محدودیت ها و پایش متقاضیان مس در بورس، 

می��زان تقاضای مس مفتول از حدود ۲۰ هزار تن تقاضای خرید 
در م��اه، به ۵ هزار تن تقاضا کاهش یافته اس��ت. میزان تقاضای 
مس کاتد نیز از ۹ هزار و ۳۰۰ تن در هر عرضه به ۶ هزار و ۲۰۰ 
تن افت کرده است. ضمن اینکه با این روش، شرکت های بزرگتر 
توانسته اند حجم بیشتری از مواد اولیه موردنیاز خود برای تولید 
محصولات ش��ان را از بورس تامین کنند که این نتیجه به عدالت 

نزدیک تر است.



رمزگشایی از رابطه دولت و 
معدن

هش��تمین دوره کمیس��یون مع��ادن و صنای��ع 
معدن��ی اتاق بازرگانی ایران که در آبان ماه ۱۳۹۴، 
جهت حل مش��کلات معدن کاران، ارتقا و توس��عه 
ظرفیت ه��ای این صنعت و مهم ت��ر از همه تغییر 
نگرش موجود نسبت به این بخش اقتصادی کشور، 
آغاز ب��ه کار کرده و هم��واره در تلاش ب��وده تا با 
پیگیری اهداف و برنامه های خود، نقش موثری در 
روند بهبود و توسعه حوزه معدن ایفا نماید. در این 
راستا کمیسیون با اقدامات عملی خود مانند اصلاح 
قانون معادن، انجام تحقیقات درخصوص روش های 
محاسبه حقوق دولتی، سهم بخش معدن در برنامه 
ششم توسعه کش��ور، طرح تخصیص بهینه آب به 
معادن کش��ور، توانس��ت نقش س��ازنده خود را به 

اثبات رساند.
ای��ن کمیس��یون از زمان تاس��یس همچنان در 
تلاش بوده اس��ت تا با برگزاری جلس��ات مشترک 
با کمیس��یون صنای��ع و معادن مجل��س، مقامات 
وزارتخان��ه، انجمن ه��ا و اصن��اف و نشس��ت های 
مش��ترک با سایر کمسیون تخصصی اتاق بازرگانی 
ای��ران، فضای معدنکاری کش��ور را تلطیف نماید و 
همچنی��ن به نمایندگی از معدن کاران کش��ور در 
تصمی��م گیری پیرامون مباحث چالش برانگیز این 

صنعت نقشی مؤثر ایفاء کند.
از جمل��ه مهم تری��ن این نشس��ت ها می توان به 
نشس��ت تخصصی نقش توس��عه زیرس��اخت های 
در  دریای��ی(  و  ریل��ی  ای،  )ج��اده  حمل ونق��ل 
نشس��ت  معدن��ی،  محص��ولات  قیمت گ��ذاری 
تخصصی بررس��ی نرم افزار محاسبه حقوق دولتی 
معادن کش��ور، نشس��ت تخصصی صن��دوق بیمه 
س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدن��ی در توس��عه 
بخ��ش معادن و صنایع معدنی، نشس��ت تخصصی 
نق��ش آب در برنامه توس��عه صنع��ت معدنکاری، 
نشس��ت تخصصی بررس��ی چالش ها و فرصت های 
صنعت معدنکاری س��نگ های ساختمانی، نشست 
تخصصی چالش ه��ا و فرصت ه��ای حمل ونقل در 
اقتص��اد معادن، نشس��ت بررس��ی و جم��ع بندی 
مطالب��ات فع��الان معدن وصنعت کش��ور از دولت 
دوازدهم، نشست بورس محصولات معدنی، نشست 
نق��ش و اهمیت برندینگ در حوزه معادن و صنایع 
معدنی، نشست های تخصصی زنجیره ارزش آهن و 
فولاد، نشست های تخصصی اصلاح قانون معادن و 
نشست های مشترک با کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس ش��ورای اسلامی اشاره کرد. همانطور که از 
نام نشست های برگزار شده مشخص است، تنوع و 
پوشش مسائل مورد بحث از حوزه معدن تا صنایع 
معدنی، از نقاط قوت جلسات این کمیسیون است.

صادرات سیمان مارگون به 
چین و ویتنام

ص��ادرات  از  مارگ��ون  س��یمان  مدیرکارخان��ه 
محص��ولات این کارخانه به چین و ویتنام در آینده 

نزدیک خبر داد. 
ب��ه باش��گاه خبرنگاران ج��وان، عل��ی ابراهیمی 
مدیرکارخانه س��یمان مارگون گفت: مدیرکارخانه 
سیمان مارگون از صادرات محصولات این کارخانه 

به چین و ویتنام در آینده نزدیک خبر داد. 
ابراهیمی افزود: ۵۰درصدمحصولات این کارخانه 
هم اکن��ون به ع��راق، کوی��ت و کش��ورهای حوزه 

خلیج فارس و شمال افریقا صادر می شود. 
وی با بیان اینکه این کارخانه با متخصصان بومی 
راه اندازی ش��ده اس��ت، گفت: ۹۵درصد نیروها را 
کارکنان و کارگران بومی منطقه تشکیل می دهند. 
مدیر کارخانه س��یمان مارگ��ون تصریح کرد: در 
این کارخانه به صورت مستقیم ۲۰۰ نفر و به صورت 

غیرمستقیم ۵ هزار نفر مشغول به کار هستند. 
ابراهیم��ی افزود: این کارخانه روزانه ۳۳۰۰ تن و 

سالانه یک میلیون تن سیمان تولید می کند. 
کارخانه سیمان مارگون در ۵۰ کیلومتری یاسوج 
مرکز اس��تان کهگیلویه و بویراحمد واقع ش��ده که 
عملیات اجرایی آن از س��ال ۸۹ آغاز شد و در سال 

۹۵ به بهره برداری رسید. 

معدن
 شنبه
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بهرام شکوری 
رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
اتاق ایران 

یادداشت

خبر

قائم مق��ام وزیر صنعت، مع��دن و تجارت، گف��ت: برای رونق 
معادن، بهره گیری از س��رمایه گذاران بخش خصوصی در دستور 
کار دولت قرار دارد و مدیران استانی باید زیرساخت آن را فراهم 

کنند. 
به گ��زارش مه��ر، رض��ا رحمان��ی، خواس��تار فراهم ش��دن 
زیرس��اخت های واگذاری معادن به بخش خصوصی ش��د و بیان 
کرد: دولت باهدف رونق معادن و اشتغالزایی، واگذاری به بخش 
خصوص��ی را در بخش معدن، در دس��تور کار دارد اما لازمه آن، 

اهتمام مدیران استانی به جذب سرمایه گذاری است. 

وی بابی��ان اینکه ایران اس��لامی ظرفیت ه��ای عظیم معدنی 
دارد، افزود: باید بس��ته های س��رمایه گذاری برای سرمایه گذاران 
در بخش های مختلف ازجمله معادن در سطح کشور فراهم شود. 

معادن کوچک حمایت می شوند
را  مع��ادن  تج��ارت،  و  مع��دن  صنع��ت،  وزی��ر  قائم مق��ام 
بخ��ش جذاب��ی ب��رای س��رمایه گذاری خوان��د و تاکی��د کرد: 
ف��ولاد و م��س، ظرفی��ت ویژه ای��ران اس��لامی در بس��یاری از 
 استان هاس��ت ک��ه می توان��د در زمین��ه تولید و اش��تغال موثر

 باشد. 

رحمانی، س��رمایه گذاری در معادن کوچک را دیگر سیاس��ت 
دول��ت در س��ال۹۷ درباره معادن دانس��ت و تاکید ک��رد: ایجاد 
زنجیره معادن و صنایع مربوط به فلزات به ویژه فلزات اساس��ی، 
موردنیاز کش��ور اس��ت که تدوین آن در دستور کار قرار دارد. از 
این رو باید گفت رونق اقتصادی و اش��تغال، هدف اصلی تدوین 

این طرح است. 
وی ب��ه معادن اس��تان س��م نان نیز اش��اره کرد و خواس��تار 
بهره برداری از ظرفیت های اساس��ی این اس��تان در بخش معدن 

شد. 

قائم مق��ام وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان گفت: یکی از 
نیازهای کش��ور که در این بخش با کمبود نیز روبه رو هس��تیم، 
معادن م��س برای تولید اس��ت و یکی از راه حل ه��ای رفع این 

کمبود، تقویت معادن کوچک خواهد بود. 

عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه ایران به 
دلیل نی��روی خلاق و متعهد در منطقه تأثیر گذار اس��ت، گفت: 
امروزه در س��طح اس��تان ظرفیت تولید قریب به ۳۰ میلیون تن 
کنستانتره، بیش از ۱۵ میلیون تن گندله و بیش از ۷ میلیون تن 

آهن اسفنجی وجود دارد.
به گ��زارش خبرگ��زاری خانه ملت؛ ش��هباز حس��ن پور عضو 
کمیس��یون برنام��ه و بودجه مجلس ش��ورای اس��لامی؛ با بیان 
اینکه توجه به مس��ئله اقتصاد بدون نفت چندین سال بر اساس 
سیاس��ت های کلی نظام و برنامه ششم توسعه جمهوری اسلامی 
ایران در نظر گرفته ش��ده اس��ت، اظهار کرد: این مسئله نشان از 

عزم و اراده قوای سه گانه، مجلس شورای اسلامی و ملت دارد.
نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اینکه در راستای حمایت از بخش خصوصی و تقویت زیر 
ساخت ها باید گام اساسی برداشته شود، عنوان کرد: باید به منابع 
طبیعی و به ویژه معادن عظیم در سطح کشور توجه مناسب شود 
و یک��ی دیگر از پارامترهای مهم در ای��ن زمینه توجه به نیروی 

انس��انی فعال، کارآمد، متعهد، متخصص و مدبر اس��ت. چرا که 
نیروی انسانی ارزشمند ترین سرمایه کشور محسوب می شود و ما 
نیز در منطقه و دنیا در این زمینه از توان بالا و بسیار ارزشمندی 

برخوردار هستیم.
حس��ن پور تأکید کرد: یکی از مس��ائلی که دنیا به آن اعتراف 
کرده و س��ر تعظیم در براب��ر ان فرود آورده اس��ت تأثیر گذاری 
جمهوری اس��لامی ایران در منطقه اس��ت ک��ه آن هم به دلیل 

نیروهای خلاق، متعهد و مدبر جوان ما در منطقه است.
نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه باید نیروهای خود را به منظور داش��تن اقتصاد بدون 
نفت باور داش��ته باش��یم، ابراز کرد: با توجه به وضعیت کشور در 
منطقه نباید نیروی انس��انی و توانمندی داخلی خود را فراموش 

کنیم و باید به دنبال انتخاب حداکثری باشیم.
عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس ش��ورای اس��لامی با 
اشاره به اینکه امروزه همگان به وجود منابع خدادادی و طبیعی 
تأثیر گ��ذار و ارزش��مند در کش��ور م��ا اعتراف می کنن��د، گفت: 

همچنین ایران اس��لامی دارای معادن مختلف سنگ آهن، مس، 
تیتانیوم و... است.

وی تصریح کرد: استان کرمان که از آن به عنوان بهشت معادن 
یاد می شود پتانسل و ظرفیت های بسیار مناسبی در جهت تولید 
و اش��تغال دارد اما آنچه که موجب نگرانی ما در این عرصه است 
موضوع خام فروش��ی در برخی از معادن است. حسن پور با بیان 
اینکه بیش از چهل درصد س��نگ آهن کش��ور در استان کرمان 
تولید می شود، اظهار کرد: بیش از ۲۰ هزار نفر به صورت مستقیم 
و بیش از ۷۰ هزار نفر به صورت غیرمس��تقیم در س��طح استان 
مش��غول به فعالیت هستند. نماینده مردم سیرجان و بردسیر در 
مجلس ش��ورای اس��لامی با تأکید بر اینکه باید زیرساخت هایی 
مناسب و بهتر از گذشته برای معادن فراهم کنیم، گفت: ضرورت 
دارد که س��نگ های معدنی موجود در کش��ور مورد مطالعه قرار 
گیرد و همچنین سرمایه گذاری بیشتر در بحث اکتشافات داشته 
باش��یم. وی ادامه داد: با هم��ت مجموعه های مختلف معدنی در 
س��طح استان سرمایه گذاری های مناسبی در استان و سایر نقاط 

کشور در حال شکل گیری است.
حسن پور یادآور ش��د: امروزه در سطح اس��تان ظرفیت تولید 
قری��ب به ۳۰ میلیون تن کنس��تانتره، بی��ش از ۱۵ میلیون تن 

گندله و بیش از ۷ میلیون تن آهن اسفنجی وجود دارد.
نماینده مردم س��یرجان و بردس��یر در مجلس شورای اسلامی 
در پای��ان ب��ا تأکید ب��ر اینکه باید زی��ر س��اخت های لازم برای 
کارخانجات معدنی در نظر گرفته شود، خاطر نشان کرد: مجلس 
ش��ورای اس��لامی باید به صادرات کالاهای غیر نفتی که ظرفیت 
بس��یار بالایی دارد بیش��تر توجه کند؛ چرا که ایران توانمندی ها 
و ظرفیت های بس��یار ارزش��مندی دارد که ب��ه آنها خیلی توجه 

نشده است.

            تولید بیش از 52 میلیون تن انواع مواد معدنی سنگ آهن در استان کرمان

زیرساخت واگذاری معادن به بخش خصوصی فراهم شود قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

معدن��کاران زغال س��نگ در س��ال های اخیر با 
مشکلات عدیده ای رو به رو بوده اند که از جمله آنها 
می توان به نبود روش��ی شفاف برای تعیین قیمت 
زغال س��نگ، وج��ود خریدار انحص��اری، مطالبات 
معوق معدن��کاران زغال س��نگ، هزینه های بالای 
استخراج معادن و استفاده از فناوری و ماشین آلات 

سنتی اشاره کرد. 
علاوه بر این چالش ه��ا، مصرف کنندگان داخلی 
زغال سنگ نیز بر این باورند که کیفیت زغال سنگ 
داخلی، استانداردهای فنی موردنظر را برای فرآیند 

تولید فولاد به روش کوره بلند تامین نمی کند.
 از س��وی دیگر مس��ائل و مش��کلات موجود در 
حوزه معدن��کاری زغال س��نگ از جمله چگونگی 
واگ��ذاری مع��ادن دولتی، س��رمایه گذاری در این 
 بخ��ش را با دس��ت اندازهای جدی رو ب��ه رو کرده 

است. 
ب��ه گزارش صم��ت به نق��ل از رواب��ط عمومی 
مرکز پژوهش های مجلس ش��ورای اسلامی، دفتر 
مطالعات انرژی، صنعت و معدن مرکز پژوهش های 
مجلس ش��ورای اس��لامی در گزارش��ی ب��ا عنوان 
»بررسی چالش های معدنکاری زغال سنگ ایران« 
ضمن واکاوی چالش های حوزه معادن زغال سنگ، 
راهکارهایی برای رفع مش��کلات ای��ن بخش ارائه 

کرده است. 
تدوی��ن اج��رای اس��تراتژیک جامع مع��ادن و 
صنایع وابس��ته به زغال س��نگ برای ایجاد فضای 
امن س��رمایه گذاری، تدوین روش��ی ش��فاف برای 
قیمت گذاری زغال س��نگ از س��وی کارگروه های 
تخصصی و مستقل، استفاده از ظرفیت های بخش 
خصوصی واقعی در استخراج و فرآوری زغال سنگ، 
کنترل موردی تعرفه واردات زغال س��نگ، حمایت  
مصرف کنن��دگان  و  تولیدکنن��دگان  از  دولت��ی 
زغال س��نگ در کاهش هزینه های تولید و افزایش 
بهره وری، حمایت از توس��عه صنایع مصرف کننده 
زغال س��نگ و تنوع بخش��ی به س��بد انرژی کشور 
به منظور خروج بازار مصرف زغال س��نگ کشور از 
حال��ت انحص��اری و امکان ورود به ب��ورس کالا از 

جمله راهکارهای ارائه ش��ده در این زمینه به شمار 
می روند. 

برمبن��ای گ��زارش ارائه ش��ده از س��وی آژانس 
بین الملل��ی ان��رژی با عن��وان »چش��م انداز انرژی 
جه��ان ۲۰۱۷«، در س��ال ۲۰۴۰ میلادی علاوه بر 
س��رمایه گذاری کشورهای پیش��تاز با حمایت های 
دولت��ی در عرصه منابع انرژی تجدیدپذیر، حداقل 
تا ۳ دهه آینده همچنان از س��وخت های فس��یلی 
از جمله زغال س��نگ اس��تفاده خواهد ش��د و این 
مناب��ع جزو مهم ترین منابع تامین انرژی دنیا باقی 

می مانند. 
همچنین این گ��زارش پیش بین��ی می کند که 
می��زان تولید برق از طریق زغال س��نگ تا س��ال 
۲۰۴۰ میلادی با رش��د ۱۰ درصدی همراه خواهد 
بود و از ۴۱/ ۹ تریلیون کیلوولت س��اعت در سال 
۲۰۱۵ به ۳۹/ ۱۰ تریلیون کیلووات ساعت در سال 

۲۰۴۰ میلادی خواهد رسید.
زغال س��نگ   آین��ده،  ۳ده��ه  ت��ا  بنابرای��ن   
جه��ان  ب��رق  تولی��د  اصل��ی  مناب��ع  از  یک��ی 
ب��رای  س��رمایه گذاری  و  می آی��د  ش��مار  ب��ه 
 اس��تخراج ای��ن م��اده معدن��ی همچن��ان ادامه 

دارد. 
ارزیابی ها نش��ان می دهد متوس��ط میزان تولید 
جهان��ی از معادن زغال س��نگ در حال حاضر ۰/۸ 
درصد ذخایر معدنی اس��ت که این میزان در ایران 
ح��دود ۰/۱ درصد یا به عبارتی یک هش��تم تولید 

جهانی است. 
چشم انداز معادن زغال سنگ �

 بررسی ها حاکی از آن است که سهم زغال سنگ 
در تغیی��رات آب و هوای��ی ب��ا به خط��ر انداختن 
س��لامت عمومی)آلودگ��ی هوا( و محیط زیس��ت 

افزایش یافته است. 
ای��ن عوامل باعث ش��ده اند ک��ه دولت ها قوانین 
و سیاس��ت های س��ختگیرانه ای برای اس��تفاده از 
زغال س��نگ وضع کنند و مجموع این سیاس��ت ها 
تاثیر جدی بر س��رمایه گذاری در این حوزه ایجاد 

کرده است. 

حذف تدریجی زغال س��نگ به عنوان یک منبع 
انرژی در کش��ورهای توسعه یافته از نظر اقتصادی 
توجیه پذیر است و کنار گذاشتن این ماده به عنوان 
منبع انرژی در کش��ورهای در حال توس��عه بدون 
همکاری و مش��ارکت کشورهای توسعه یافته بعید 
به نظر می رس��د. ام��ا سیاس��ت های راهبردی در 
 حوزه زغال س��نگ در ایران نسبت به دنیا متفاوت

 است.
 در ایران به دلیل وجود منابع عظیم نفت و گاز، 
توجه به سرمایه گذاری و توسعه بخش زغال سنگ 

مغفول مانده است. 
سیاس��ت های  و  طبیع��ی  گاز  مناب��ع  وج��ود 
توس��عه صنعت فولاد کش��ور باعث ش��ده که تنها 
تولیدکننده ه��ای ف��ولاد ب��ه روش ک��وره بلند به 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان و گروه مدیکو)در حال 

ساخت( محدود شوند.
 در این میان فعالیت معادن زغال س��نگ کشور 
به منظور تامین م��اده اولیه کارخانه تولیدی فولاد 
موجب اشتغالزایی برای ۳۰ هزار نفر شده که عدد 

قابل توجهی است.
 از طرف��ی، نبود نیروگاه های زغالی در کش��ور، 
عمده مصرف زغال س��نگ حرارتی را کاهش داده 
ا و تنها بخش��ی به کش��ورهایی مانند ترکیه صادر 

می شود.
 از س��وی دیگر نبود اس��تراتژی مدون در بخش 
معدن باعث کاهش جذابیت سرمایه گذاری در این 
بخش و به طور خاص معادن زغال سنگ شده است. 
کشورهای توس��عه یافته، چش��م انداز مشخصی 
ب��ا  و  کرده ان��د  ترس��یم  خ��ود  مع��ادن  ب��رای 
سیاس��ت های راهب��ردی، مس��یر س��رمایه گذاری 
 و توس��عه مع��ادن و صنای��ع معدنی را مش��خص 

می کنند.
 با این حال باید توجه داش��ت ک��ه تنها کاربرد 
زغال س��نگ، تولید انرژی و فولادس��ازی نیست و 

کاربردهای دیگری نیز دارد. 
تمرکز بر کاربردهای دیگر زغال س��نگ، اهمیت 
اس��تخراج این م��اده معدنی را نش��ان می دهد و 

می تواند بخش��ی از چالش ه��ای معدنکاران را رفع 
کند. 

از س��وی دیگ��ر به دلیل اس��تفاده مح��دود در 
کاربرده��ای با ارزش اف��زوده بالا، ام��کان تحقق 
سیاس��ت های مبتنی بر توس��عه پایدار نیز فراهم 

می شود. 
چالش های معدنکاری �

زغال سنگ از جنبه کاربردی به ۳نوع زغال سنگ 
حرارت��ی، کک ش��و)متالورژیکی( و زغال س��نگ با 
قابلی��ت تبدی��ل به نفت و گاز تقس��یم می ش��ود. 
عم��ده مصرف کنندگان زغال س��نگ، نیروگاه ها و 

کارخانه های فولادسازی هستند.
 مهم ترین کاربرد زغال س��نگ در جهان مربوط 
به نیروگاه هاست و از دیدگاه انرژی، چشم اندازهای 
بس��یار زیادی برای استفاده از این فرآورده معدنی 
تدوین شده که استراتژی کشورها برای مصرف آن 

در حوزه انرژی را نشان می دهد.
 در ای��ران باتوجه به وجود منابع سرش��ار نفت 
و گاز و سیاس��ت های کل��ی کش��ور، رغبتی برای 
تاسیس و س��رمایه گذاری در ساخت نیروگاه های 
زغال سوز وجود نداشته و تنها یک پروژه نیروگاهی 
زغال س��وز در کش��ور در ح��ال اجراس��ت و آغاز 
عملیات اجرایی و بهره برداری از آن، منتظر تامین 
سرمایه پروژه اس��ت اما زیرساخت های نیروگاه به 

طور عمده عملیاتی شده است. 
ب��ه همین دلی��ل از دی��دگاه ان��رژی در ایران، 
اهمیت چندانی به زغال س��نگ داده نشده است و 
عمده مصرف زغال س��نگ کک شو فقط به کارخانه 
ذوب آهن اصفهان اختصاص داده شده که در آن به 
روش کوره بلند، فولاد و محصولات فولادی تولید 

می شود.
 این در حالی اس��ت که وجود خریدار انحصاری 
زغال س��نگ کک ش��و برای معدنکاران زغال سنگ 
مش��کلات عدیده ای را ایجاد کرده و ضمن امکان 
نداشتن ورود زغال س��نگ به بورس کالا، اختلاف 
نظرهای زی��ادی در قیمت گذاری این ماده معدنی 

وجود داشته است.

 از مهم تری��ن چالش ه��ای ۵ س��ال گذش��ته 
معدن��کاران زغال س��نگ می توان به نب��ود معیار 
شفاف برای تعیین قیمت زغال سنگ، ایمنی پایین 
معادن، به کار نگرفتن فناوری و ماش��ین آلات روز 
دنیا در بهره برداری از معادن برای تولید کنسانتره 
زغال س��نگ با کیفی��ت قابل قب��ول و ویژگی های 
زمین شناسی معادن زغال سنگ ایران اشاره کرد. 

راهکارها �
ارزیابی ها نش��ان می دهد در کش��ورهای دارای 
مع��ادن زغال س��نگ، حمایت ه��ای متنوع��ی از 
معدنکاران زغال س��نگ به عمل می آید که اعطای 
تسهیلات، بیمه و معافیت های مالیاتی از جمله این 

حمایت ها به شمار می روند. 
در ایران اس��تراتژی شفاف و مدونی برای بخش 
معادن زغال س��نگ و صنایع وابس��ته به آن وجود 
ندارد و همین موض��وع ادامه حیات این معادن را 

در هاله ای از ابهام قرار داده است. 
تهیه و تدوین اس��تراتژی بخش معدن و روشن 
ش��دن وضعیت معدنکاری زغال س��نگ در کشور 
می تواند در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها موثر 

باشد. 
در این می��ان راهکاره��ای کوتاه مدتی همچون 
»ارائه بسته های حمایتی توسط دولت«، »تشکیل 
کارگ��روه مس��تقل ب��رای تعیی��ن روش ش��فاف 
قیمت گذاری کنسانتره زغال سنگ«، »کنترل تعرفه 
واردات و حمایت از مصرف کنندگان زغال س��نگ« 
و »مشوق های مالیاتی برای مصرف کنندگان زغال 
سنگ داخلی« می تواند موانع پیش روی توسعه این 

ماده معدنی را از میان بردارد. 
براس��اس ارزیابی ه��ا، راهکاره��ای بلندمدت��ی 
نی��ز مانن��د »تدوین اس��تراتژی جام��ع معادن و 
صنای��ع معدن��ی«، »واگذاری معادن زغال س��نگ 
به بخش خصوصی واقع��ی«، »حمایت از صادرات 
کاربرده��ای  س��ایر  ب��ه  »توج��ه  زغال س��نگ«، 
زغال سنگ« و »تنوع بخش��ی به سبد تولید انرژی 
 در کش��ور« می توان��د پاس��خگوی برخ��ی موانع

 باشد. 

هـــزار راه نرفته برای زغال سنگ ایران
چالش های معادن زغال سنگ از نگاه مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی
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منصور یزدی زاده 
مدیرعامل ذوب آهن 

اصفهان شد

نشس��ت مس��ئولان هلدین��گ شس��تا و اعضای 
هیات مدی��ره ذوب آهن اصفهان، برگ��زار و در آن 
منص��ور یزدی زاده به عن��وان مدیرعامل ذوب آهن 

اصفهان منصوب شد. 
به گزارش خبرگزاری صداوس��یما، در این جلسه از 
زحمات احمد صادقی، مدیرعامل س��ابق این مجتمع 
عظی��م صنعت��ی قدردانی و مقرر ش��د آیی��ن تودیع 
و معارف��ه مدیران عامل جدید و پیش��ین ذوب آهن 

اصفهان هفته آینده برگزار شود.
 ی��زدی زاده از س��ال ۷۳ در ذوب آه��ن اصفهان 
س��مت هایی چ��ون عض��و هیات مدی��ره، مع��اون 
برنامه ریزی و توس��عه، مع��اون بازاریابی و فروش، 
مدی��ر ف��روش داخلی، سرپرس��ت ح��وزه معاونت 

بازاریابی و فروش را تجربه کرده است. 
وی در شکل گیری بورس کالای ایران و همچنین 
اج��رای پروژه ریل ملی ذوب آهن نقش مهمی ایفا 

کرده است. 
یزدی زاده از ش��هریور س��ال گذش��ته تا پیش از 
انتص��اب به عنوان مدیرعام��ل ذوب آهن اصفهان، 

مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران بود. 

پیشرفت ۹۰ درصدی 
بزرگترین کارخانه فرآوری 

مس جنوب شرق کشور 
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت جنوب 
کرمان گفت: بزرگتری��ن کارخانه فرآوری مس که 
متعلق به بخش خصوصی جنوب شرق کشور است 
۹۰ درصد پیش��رفت فیزیکی داش��ته و تا یک ماه 

آینده به بهره برداری می رسد. 
به گزارش تجارت نیوز، مسلم مروجی فرد در حاشیه 
بازدید از ش��هرک صنعتی شماره ۲ جیرفت افزود: 
این واحد با س��رمایه گذاری یک هزار میلیارد ریال 
 زمینه اشتغال ۱۵۰ نفر را به صورت مستقیم فراهم 

می کند. 
وی ادامه داد: س��ال گذشته عملیات اجرایی این 
طرح توسط سرمایه گذار بخش خصوصی آغاز شد و 
در این مدت روند تکمیل کارخانه با سرعت خوبی 
پیش رفته اس��ت.  وی با اش��اره به نام گذاری سال 
ج��اری به عنوان حمای��ت از کالای ایرانی گفت: با 
راه اندازی این کارخانه از خام فروشی منابع معدنی 
جلوگیری ش��ده و زمینه تحقق ش��عار سال فراهم 
می شود.  وی اظهار کرد: در بازدید امروز، وضعیت 
ساخت وساز، روند تکمیل طرح و مسائل و مشکلات 
مورد بررس��ی ق��رار گرفت و تمهی��دات لازم برای 

برطرف کردن این موانع برنامه ریزی شد. 

رشد ۶۷/۴ درصدی قیمت 
مس کاتد فملی

تالار محصولات صنعت��ی و معدنی بورس کالای 
ایران ۲۰ خرداد میزبان عرضه یک هزار و ۱۶۵ تن 
م��س مفتول، ۳ هزار ت��ن مس کاتد و ۲۰ هزار تن 
مس کم عیار اس��ت.  به گزارش پایگاه خبری بازار 
سرمایه)سنا( به نقل از کالا خبر، در این روز ۵ هزار 
تن آهن اس��فنجی، ۲ هزار تن س��یمان، یک هزار 
و ۵۰۰ تن ش��مش هزار پون��دی و ۵۰۰ تن بیلت 
آلومینیوم نیز در این تالار عرضه می شود.  براساس 
این گزارش، ۱۳۷ هزار و ۶۶۰ تن قیر، وکیوم باتوم، 
م��واد پلیمری، لوب کات، گوگرد و مواد ش��یمیایی 
نیز در تالار فرآورده های نفتی و پتروشیمی عرضه 
می ش��ود.  تالار صادراتی بورس کالای ایران نیز در 

این روز ۲۸۰ تن قیر عرضه می کند. 

رکورد جدید تولید شمش 
در کارخانه فولاد چادرملو

از  بی��ش  ج��اری  س��ال  نخس��ت  م��اه   ۲ در 
۱۴۰ ه��زار ت��ن ش��مش ف��ولادی در کارخان��ه 
تولی��د ی��زد  اردکان  در  چادرمل��و   ف��ولاد 

 شد. 
این واحد تولیدی سال گذشته آغاز به کار کرد و 
در نخستین سال بهره برداری توانست ۴۰۰ هزار تن 
 ش��مش فولادی تولید و به بازارهای مصرف عرضه
 کند.  به گزارش روابط عمومی ش��رکت معدنی و 
صنعتی چادرملو همچنین در ۲ ماه نخس��ت سال 
جاری افزون بر ۱ میلیون و ۵۲۶ هزارتن سنگ آهن 
در مجتمع معدنی چادرملو تولید شد که نسبت به 
 برنامه پیش بینی شده از ۸درصد رشد برخوردار بوده

 اس��ت.   این گ��زارش می افزای��د: در همین مدت 
می��زان تولی��د گندله آه��ن در مجتم��ع صنعتی 
چادرملو از مرز ۶۹۳ هزار تن گذش��ت که نس��بت 
به مدت مش��ابه س��ال ۱۳۹۶ بیش از ۵۴ هزار تن 

افزایش داشته است. 

اخبار

مقایسه درست بهره وری نیروی انسانی در شرکت های دولتی 
و خصوصی نشان می دهد، شرکت های خصوصی عملکرد بهتری 

در زمینه بهره وری و سرانه تولید در ایران دارند. 
به گزارش چیلان، منصور یزدی زاده مدیرعامل ش��رکت ملی 
ف��ولاد ایران ضمن بیان این مطلب که بهره وری نیروی انس��انی 
ب��ه عنوان یکی از مولفه های اصلی در کاهش قیمت تمام ش��ده 
فولاد نقش بسزا و مهمی دارد، گفت: هر آنچه در نیروی انسانی 
سرمایه گذاری شود در طرف دیگر شاهد کاهش قیمت تمام شده 

و افزایش سود بنگاه و سهامداران خواهیم بود. 

وی افزود: متاسفانه بهره وری نیروی انسانی در کشور ما مغفول 
مانده و با وجود دارا بودن نیروهای کارآمد در کشور به دلیل خلأ 
مدیریت دانش در زمینه آموزش نیروی انسانی، نبود برنامه ریزی 
منس��جم و فعالیت نداش��تن در زمینه ای که فراخور علاقه آنها 

باشد، پس از مدتی نیروها بهره وری خود را از دست می دهند. 
ی��زدی زاده تصریح ک��رد: بحث دیگر در حوزه منابع انس��انی، 
موضوع س��رانه تولید کارکنان )نس��بت تولید به نیروی انسانی( 
در کارخانه های فولادی اس��ت. این نسبت در صنعت فولاد ایران 
خیلی پایین اس��ت و متاسفانه به دلیل تصمیم هایی که در چند 

سال گذشته در زمینه جذب نیروی انسانی در واحدهای فولادی 
گرفته شد، سرانه تولید کارکنان نسبت به کشورهای صاحبنامی 
که در فولاد جهان وجود دارند بس��یار پایی��ن آمد و از نرم های 

جهانی فاصله زیادی گرفتیم. 
مدیرعام��ل ش��رکت مل��ی ف��ولاد ای��ران خاطرنش��ان کرد: 
برنامه ریزی ها باید به گونه ای باش��د که نس��بت تولید به نیروی 
انسانی در کارخانه های فولادی افزایش یابد و این کار را می توان 
به وس��یله نظام جبران خدمات و ایجاد انگیزه در پرسنل جبران 
کرد.  وی ادامه داد: در ایران بهره وری و سرانه تولید فولاد در هر 
ش��رکتی متفاوت است و شاید بتوان گفت رتبه نخست را فولاد 
خراس��ان و سپس مجتمع فولاد مبارکه و فولاد خوزستان دارند 

و سرانه تولید آنها به ویژه در فولاد خراسان در حد استانداردهای 
جهانی است. 

ی��زدی زاده با تاکی��د بر این نکت��ه که اگر بخواهیم مقایس��ه 
مناس��ب تری انجام دهیم بای��د بگوییم ش��رکت های خصوصی 
عملکرد بهتری در زمینه بهره وری و سرانه تولید در ایران دارند، 
تصریح کرد: به سبب مقیاس های تولید کمتر، به استانداردهای 
جهانی دس��ت پیدا نکرده اند اما در آینده می توان انتظار داش��ت 
با توجه به اینکه س��هم بخ��ش خصوصی در تولید فولاد افزایش 
می یاب��د می ت��وان به ارتقای س��طح این کارخانه ها در س��طوح 
بین المللی هم در سرانه تولید و هم در قیمت تمام شده امیدوار 

بود. 

شرکت های خصوصی عملکرد بهتری در زمینه بهره وری و سرانه تولید دارند

در راس��تای سیاس��ت های ف��ولاد مبارک��ه ب��رای حمایت از 
ش��رکت های دانش بنیان داخلی، کارشناس��ان ف��ولاد مبارکه با 
همکاری شرکت دانش بنیان »به آرین صنعت اصفهان« توانستند 
به دانش فنی ساخت روغن های مورداستفاده در خط نورد تاندم 
۵قفس��ه ای فولاد مبارکه دس��ت یابند و ضمن قطع وابس��تگی 
به واردات این قبیل روغن ها، س��الانه ح��دود ۱۲۰میلیارد ریال 

صرفه جویی اقتصادی به بار آوردند. 
رییس خطوط نورد س��رد فولاد مبارک��ه ضمن تایید این خبر 
گفت: در راس��تای تکمیل موفقیت دس��تیابی ب��ه دانش فنی و 
استفاده از روغن نورد ساخت داخل در نورد ۲قفسه ای، این بار با 
همکاری کارشناسان شرکت فولاد مبارکه اصفهان با شرکت یاد 
ش��ده در عرصه تولید روغن نورد، دستیابی به دانش فنی و توان 

تولید روغن نورد در تاندم میل مداوم رقم خورد. 
محم��ود رضا قرم��زی در این باره گفت: یک��ی از مواد مصرفی 
اس��تراتژیک در فرآیند نورد س��رد در خطوط ن��ورد، روغن نورد 
اس��ت؛ به نحوی که در فرآیند ن��ورد، کاهش ضخامت ورق گرم 
به میزان موردنیاز مش��تری پس از اسیدشویی در تاندم مداوم، با 
اعمال نیرو و کشش روی ورق در دمای محیط با پاشش مخلوط 

آب دمین و روغن نورد انجام می شود.

وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه روغن نورد ازجمله ترکیب هایی اس��ت 
که فناوری بس��یار ویژه ای دارد و فقط شرکت های محدودی در 
جهان، دانش فنی ساخت این روغن را در اختیار دارند، افزود: در 
پی دس��تیابی به فرمولاسیون این روغن در شرکت فولاد مبارکه 
که با همکاری ش��رکت های داخلی در خط نورد ۲قفس��ه ای در 
س��ال ۱۳۹۲ رخ داد و موجب داخلی ش��دن ۱۰۰ درصد تامین 
این واحد ش��د، مطالعه جدید برای دس��تیابی ب��ه دانش فنی و 
ت��وان تولید داخلی روغن های موردنیاز خط تاندم میل مداوم در 
دس��تور کار قرار گرفت. در همین راس��تا پس از انجام تست های 
آزمایش��گاهی با توجه به اینکه طراح��ی روغنی متفاوت با روغن 
نورد ۲قفسه ای با شرایط تاندم میل مداوم در ابعاد بزرگتر و تنوع 
گریدهای فولادی موردنیاز بود، تست عملیاتی اولیه در سال ۹۳ 
انجام و مشخص ش��د که انجام موفقیت آمیز این هدف، نیازمند 

بررسی و مطالعه بیشتر است. 
قرمزی ادامه داد: تس��ت تکمیلی از ابتدای آذر ۹۶ به مدت ۳ 
ماه انجام ش��د. در این مدت روغن نورد آزمایش��ی در مقایسه با 
نمونه روغن خارجی عملیات نورد، رفتار بهتری داشت؛ به صورتی 
که در ماه دوم تس��ت، شاهد دس��تیابی به رکورد کاهش مصرف 
روغن به میزان ۲۵۰ گرم بر تن تولید بودیم. نتیجه بررسی ها در 

 خطوط پایین دس��تی نیز عملکرد مناس��ب روغن داخلی را تایید 
می کرد. 

وی خاطرنش��ان کرد: بومی س��ازی این روغن ع��لاوه بر قطع 
وابس��تگی به ش��رکت های خارج��ی و جلوگیری از خ��روج ارز، 
مزایای��ی ازجمله ح��ذف هزینه انب��ارداری و نگه��داری روغن، 
هزینه های ثبت س��فارش و هزینه های حمل و تشریفات گمرکی 
را نیز به دنبال دارد. نکته حائز اهمیت این است که در روغن های 
بومی س��ازی شده، امکان اعمال هرگونه تغییر در فرمولاسیون به 
دلیل دسترس��ی به شرکت س��ازنده در صورت تغییر در شرایط 

کاری نورد خواهد بود. 
رییس خطوط نورد س��رد فولاد مبارک��ه در پایان، از همکاری 
همه جانبه مدیریت نورد سرد، مدیر مواد اولیه و انرژی، همکاران 
خط��وط نورد، گروه فنی تولید ناحیه و ش��رکت س��ازنده روغن، 

تشکر و قدردانی کرد. 
در همین زمینه، محمد ریاحی منش مدیرعامل شرکت به آرین 
صنعت اصفهان نیز با تاکید بر اینکه روغن های بومی سازی شده 
از نظ��ر کیفیت با روغن های وارداتی قاب��ل رقابتند، درباره نکات 
فنی و ب��ارز این روغن ها افزود: وجود این ویژگی ها باعث ش��ده 
چنین روغن هایی با انواع مش��ابه روغن های تولیدشده در خارج 
از کشور قابل رقابت باشند: امکان تغییرات فنی، بسته به شرایط 
خط در کوتاه ترین زمان ممکن و با کمترین هزینه؛ مصرف حدود 
۲۵۰ گرم بر تن از این روغن در شرایط نرمال خط؛ شرایط نورد 
مطلوب با غلظت ه��ای ۰/۵ تا ۲/۵ درصد؛ بافر مقاوم به تغییرات 

ph و conductivity؛ مق��اوم دربراب��ر خوردگی س��طح ورق 
با وجود حض��ور ppm۲۵ کلر در امولس��یون؛ مقاومت در برابر 
اکسیداسیون در هوای فشرده و دمای بالای ۶۰ درجه سانتی گراد 
و یون کلر منفی؛ تولید آهن پودری محدود و بی نیازی از استفاده 
از چندین فیلتر مغناطیسی؛ تمیزی بالای سطح خروجی تاندم و 
خطوط نهایی؛ تمیزی حوضینگ و قفسه ها؛ بی نیازی از ساختن 
امولس��یون تازه و همچنی��ن کاهش میزان مص��رف آب؛ امکان 
استفاده از غلتک های گریت در قفسه۵ بدون افت تمیزی و زبری، 
همچنین زبری مناس��ب روی ورق و افزایش نیافتن روغن سطح 
ورق؛ نوس��ان نداشتن روغن سطح ورق با وجود غلظت روغن در 
سیستم ۳؛ امکان دستیابی به تمیزی موردنظر در خروجی تاندم 
بدون افزایش میزان آهن سطح ورق و دستیابی به تمیزی بالای 

۷۵ درصد به طور میانگین در خطوط نهایی. 

             با حمایت از تولیدکنندگان داخلی انجام شد
          بی نیازی فولاد مبارکه از واردات روغن های نورد

 س�ارا اصغری:صنعت آلومینیوم در کش��ور ما 
جزو صنایع مادر به شمار می رود که اگرچه فناوری 
آن قدیمی اس��ت اما می توان مدعی شد بدون نیاز 
ب��ه واردات و صادرات خاص��ی، چرخ آن در گردش 
خواهد بود. بنابراین خروج امریکا از برجام نمی تواند 
ای��ن صنعت را ب��ا چالش جدی یا بح��ران ویژه ای 

روبه رو کند. 
ما باید از تحریم ها عبور کنیم �

چندین پروژه  در صنعت آلومینیوم از س��ال های 
گذش��ته تعریف ش��ده اس��ت و در یکی دو س��ال 
گذش��ته نیز پروژه های دیگری تعریف ش��ده اند که 
ممکن اس��ت تحت تاثی��ر خروج امری��کا از برجام 
قرار گیرن��د. درباره این موض��وع مدیرعامل جدید 
مناطق ویژه اقتصادی صنایع انرژی بر لامرد، اظهار 
کرد: پروژه های مختلف��ی در صنعت آلومینیوم در 
دست اجراس��ت و به زودی راه اندازی خواهند شد. 
بنابراین در زمینه خروج امریکا از برجام نمی توانیم 
به طور صددرصد مدعی شویم که هیچگونه تاثیری 
بر مس��ائل اقتصادی و پروژه ه��ای داخلی ما ندارد. 
محم��د آشفته آج بیش��ه در ادام��ه تاکید ک��رد: ما 
نمی توانیم خودم��ان را فریب بدهیم و این موضوع 
را انکار کنیم اما در این مس��یر باید بیش از گذشته 

پایمردی کنیم. 
وی یادآور شد: در زمینه پروژه هایی که در پیش 
داریم باید برای سرمایه گذاران ایجاد اطمینان کنیم 

و آنه��ا را مورد حمایت قرار دهیم تا به محض ورود 
به ایران نسبت به سودآوری خود به یقین برسند.

مدیرعامل جدید مناطق وی��ژه اقتصادی صنایع 
انرژی بر لامرد در ادامه یادآور شد: حتی در شرایطی 
ک��ه امریکا از برجام خارج ش��ده و ب��رای ما خط و 
نشان  کشیده، یک ش��رکت امریکایی قصد دارد در 
پروژه های ما سرمایه گذاری کند. آشفته آج بیشه در 
پایان تاکید کرد: ما در س��ال های گذش��ته نیز در 
ش��رایط سخت تحریم ها قرار داشته و در آن دوران 
نیز به س��ر برده ای��م. این بار نیز بای��د بتوانیم از آن 

عبور کنیم. 
صنعت آلومینیوم مستقل است �

صنعت آلومینیوم ما به طور مس��تقیم تحت تاثیر 
امریکا ق��رار ندارد زیرا از این کش��ور واردات انجام 
نمی دهیم و به آنجا نیز صادرات نداریم. این مطلب 
را آریا صادق نیت حقیقی، دبیر س��ندیکای صنایع 
آلومینی��وم عن��وان و اظه��ار کرد: با ای��ن وجود از 
آنجایی که تمام شرکت ها به نوعی تهدید به تحریم 
ش��ده اند، ارتباط ما نیز با جهان کمتر خواهد ش��د. 
وی در ادام��ه توضیح داد: البته ارتباط جهانی ما در 
زمینه مالی، پولی، بانکی و تجاری ضعیف بود که با 
نبود برجام ضعیف تر و پرهزینه تر نیز خواهد شد اما 
مدت هاست واردات آلومینیوم به کشور نداشته ایم. 
حقیق��ی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه آیا در 
زمین��ه قطعات واحده��ای آلومینیوم نی��ز وارداتی 

انج��ام نمی ش��ود، گف��ت: تجهیزات و فن��اوری در 
صنعت آلومینیوم کش��ور، قدیمی اس��ت. ما مجبور 
به اس��تفاده از فناوری های دست دوم هستیم و به 
روش ه��ای دیگ��ری آن را وارد می کنیم اما در کل، 
روند کار س��خت تر می ش��ود و کره ای ه��ا هم برای 
کار ب��ا ای��ران زیر فش��ار تحریم ها ق��رار می گیرند. 
همچنی��ن در زمینه تهی��ه مواد اولی��ه آلومینیوم 
ک��ه هم��ان پودر آلومیناس��ت ب��ا مش��کل روبه رو 
 خواهیم ش��د و با هزینه های بالات��ر باید آن را وارد

 کنیم. 
دبیر س��ندیکای صنایع آلومینیوم در ادامه تاکید 
کرد: در این دوران باید سعی کنیم بیشتر توجه مان  
به داخل معطوف شود یعنی نیاز داخلی کشور را در 
اولویت قرار دهیم و از صادرات مواد خام بپرهیزیم. 
سعی کنیم صنایع داخلی، همدیگر را پوشش دهند 

تا این دوران را راحت تر سپری کنیم. 
حقیقی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه صادرات 
آلومینیوم چه س��مت و س��ویی پی��دا خواهد کرد، 
گفت: صادرات ما متاس��فانه شمش آلومینیوم است 

که به نوعی خام فروش��ی به شمار می رود. زمانی که 
تحریم ها شدیدتر شوند، واردات مواد اولیه سخت تر 
خواهد ش��د. از این رو بهتر اس��ت کمتر به صادرات 
شمش آلومینیوم بپردازیم چراکه سال هاست مواد 
اولیه و شمش آلومینیوم را ارزان تر از آن چیزی که 
در داخل می فروشیم صادر می کنیم و آن را به طور 
عمده به ترکیه می دهیم. این روند اشتباه صادرات، 
بیش از پیش نمود خواهد داش��ت چراکه تحریم ها 
ق��درت تولی��د را به وی��ژه در صنایع پایین دس��تی 
کاه��ش می دهند. وی در ادامه تاکید کرد: در حال 
حاضر باید به تولید داخلی توجه بیش��تری کنیم و 

کج سلیقگی ها را کنار بگذاریم.
آلومینا را می توان از هند تامین کرد �

دبیر س��ندیکای صنایع آلومینی��وم تصریح کرد: 
اگر بتوانی��م پودر آلومینا را در دوران تحریم تامین 
کنی��م، صنعت آلومینیوم قادر خواه��د بود خود را 

پوشش دهد. 
حقیق��ی در ادامه توضیح داد: به طور عمده پودر 
آلومین��ا را از هند وارد می کنی��م از این رو در این 

زمینه با مش��کلی روبه رو نخواهیم شد و از آنجا که 
دول��ت ما از هند مطالبات��ی دارد و این مطالبات را 
نیز نمی تواند نقدی دریافت کند، به جای نفتی که 
به هندی ها می دهیم، می توانیم مواد اولیه از جمله 
پودر آلومینا وارد کنیم و به این وس��یله به بهترین 

شکل مطالبات ما تامین می شود.
 از س��ویی صنایع مادر هم تامین می شوند و اگر 
این صنایع، ش��مش مورد نیاز صنایع پایین دس��تی 
را تامی��ن کنن��د، در زمینه های دیگ��ر در صنعت 
آلومینیوم به طور کامل مش��کلی نخواهیم داش��ت 

چراکه در این صنعت خودکفا هستیم. 
 حقیقی در ادامه با توجه به خودکفا بودن صنعت 
پایین دس��ت آلومینیوم خاطرنش��ان ک��رد: صنعت 
داخلی ما قطع��ات مصرفی صنعت آلومینیوم مانند 
ورق، پروفیل، فویل و ش��مش های آلیاژی، قطعات 
ریخته گری، سیم، کابل و... را به طور کامل می تواند 
تامین کند. بنابراین می توان با مدیریت مناس��ب و 
پیشگیری از کج سلیقگی ها و منفعت طلبی برخی ها، 
از این صنعت در این شرایط سخت محافظت کرد. 

 صنعت نقره ای 
در گذار از روزهای تحــریم
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محمد اصفهانی
کارشناس فولاد

 س�ارا اصغری: در چند وقت اخیر، قیم�ت فولاد آلیاژی، روند 
صعودی در پیش گرفته و نزدیک 50 درصد افزایش را ثبت کرده؛ 
افزایشی که صنایع پایین دس�ت را با مشکل تامین روبه رو کرده 
اس�ت. البته برخی، این افزایش قیمت را ناشی از جو روانی پیش 
آمده از بدعهدی امریکا نسبت به برجام می دانند اما کارشناسان 
فولاد معتقدند این افزایش بیشتر از آنکه ناشی از جو روانی بازار 

باشد، به دلایل بین المللی و داخلی روی داده است. 
 افزایش قیمت فولاد آلیاژی ادامه ندارد 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، درباره 
افزایش قیمت فولاد آلی�اژی، گفت: افزایش قیمت فولاد آلیاژی 
ادام�ه ندارد و در ش�رایطی که به لحاظ روانی و عملکرد س�امانه 
تخصیصی ارز از س�وی بان�ک مرکزی به تعادل و ثبات برس�یم، 

قیمت ها کاهش پیدا می کنند. 
به گزارش خبرگزاری خانه ملت، رمضانعلی سبحانی فر درباره 
دلای�ل افزایش 49درصدی فولاد آلی�اژی و تاثیر آن بر تولیدات 
صنایع دیگر، اظهار کرد: بخشی از وضعیت بازار و افزایش قیمت ها 
ناش�ی از بار روانی اس�ت. با توجه به شرایط به وجود آمده، خروج 
امری�کا از برجام آثار روانی را به تولیدکنندگان و جامعه القا کرده 
اس�ت.  عضو کمیس�یون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
ب�ا بیان اینکه بخش دیگر افزایش قیمت ه�ا به دلیل روان نبودن 
ش�یوه و فرمول تخصیص ارز در سامانه نیماست، گفت: مشکلات 
خاصی در زمینه س�امانه، اطلاعاتی که در سامانه قرار می گیرد و 
نحوه کارکردی که س�امانه باید داشته باشد، وجود دارد.  نماینده 
م�ردم س�بزوار، جغت�ای، جوین و خوش�اب در مجلس ش�ورای 
اس�لامی، ادامه داد: به نظر می رس�د این فرآیندها برای بسیاری 
افراد شفاف نیس�ت. از این رو تاخیری به وجود آمده و این مسیر 
باید روان تر شود.  این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی در 
پایان، با تاکید بر اینکه این عوامل بر توافق تولیدکننده در تامین 
مواد اولی�ه و همچنین تامین ارز مورد نی�از برای تولیدکنندگان 
موثر اس�ت، خاطرنش�ان کرد: افزایش قیمت فولاد آلیاژی ادامه 
ندارد و در شرایطی که به لحاظ روانی و عملکرد سامانه تخصیصی 

ارز از سوی بانک مرکزی به تعادل و ثبات برسیم، قیمت ها کاهش 
پیدا می کند. 

 عوامل افزایش قیمت فولاد آلیاژی
در زمینه افزای�ش قیمت فولاد آلیاژی، کارشناس�ان فولادی 
نظر دیگ�ری دارند. در این باره بابک نظری، کارش�ناس فولاد در 
گفت وگ�و با صمت اظهار کرد: افزای�ش قیمت فولاد آلیاژی به دو 
دلیل عمده روی داده اس�ت؛ نخس�ت اینکه قیم�ت فروآلیاژها 
به ویژه فروآلیاژهای خاص مانند نیکل، تنگستن، مولیبدن، مس 
و... در س�طح جهانی ب�ه دو تا دوبرابر و نیم افزایش یافته اس�ت. 
عام�ل مهم تر دیگر که بر افزایش قیم�ت آلیاژها تاثیرگذار بوده، 
افزایش بهای دلار است. نظری در ادامه توضیح داد: البته هرچند 
دولت مدعی است تولیدکنندگان دلار می گیرند اما اگر بخواهید 
ارز بگیرید و وارد صف ارز ش�وید، زمان زیادی گرفته می شود. از 
این رو در یک بازه زمانی، قیمت مواد اولیه جهانی و از سوی دیگر 
قیمت ارز افزایش یافت. این دو عامل س�بب ش�ده که افزایش دو 
برابری فروآلیاژها منطقی باش�د.  وی در پاسخ به این پرسش که 
افزایش قیمت فولاد آلیاژی تا چه اندازه می تواند از خروج امریکا 
از برجام و جنبه روانی آن متاثر باشد، عنوان کرد: افزایش قیمت 
فولاده�ای آلیاژی به هیچ عنوان جنب�ه روانی ندارد. البته خارج 
ش�دن امریکا از برج�ام روی دلار تاثیرگذار بوده اس�ت. من فکر 
می کنم خروج از برجام باعث می شود فعالیت صنایع متوقف شود 
و وقتی فعالیت صنایع متوقف ش�ود، مصرف کاهش پیدا می کند 
و کاهش مصرف و تقاضا س�بب کاهش قیمت می شود. به عبارت 
 دیگر زمانی که عرضه زیاد و تقاضا کم باشد، قیمت ها کاهش پیدا 

می کند. 
 احتمال ادامه قیمت ها 

این کارش�ناس فولاد همچنین در پاس�خ به این پرسش که آیا 
روند افزایش�ی ادامه خواهد داش�ت، عنوان کرد: به صورت کلی 
قیمت ها روند افزایش�ی پی�دا کردند که ممکن اس�ت همچنان 
ادامه داش�ته باش�د. البت�ه اگر خ�روج از برجام خیلی س�فت و 
س�خت روی صنایع تاثیرگذار باش�د، آن وقت افزایش قیمت به 

دلیل عرضه بیش�تر از تقاضا، متوقف خواهد شد اما اگر بارقه های 
امید و امکان صادرات برای صنایع وجود داش�ته باش�د، افزایش 
قیمت ه�ا ادامه دار خواهد بود. البته ش�رکت ها ترجیح می دهند 
ب�ا چنگ و دن�دان در چرخه تولی�د باقی بمانند، زی�را به راحتی 
نمی توانن�د دوباره ب�ه چرخه تولی�د بازگردند، به ای�ن دلیل که 
برای راه اندازی دوباره ش�رکت به هزینه های چند برابر نیاز است. 
بس�یاری ش�رکت ها با وجود بالا بودن قیمت تمام ش�ده به تولید 
ادامه می دهند.  نظری در ادامه توضیح داد: مس�ئله مهم تری که 
در قیمت فولادهای آلیاژی باید موردنظر قرار بگیرد این است که 
70 ت�ا 80 درصد فولاد آلیاژی – البته بس�ته به نوع آن- از قراضه 
تهیه می ش�ود. در یکی دو س�ال گذش�ته، افزایش قیمت قراضه 
کم نبوده و به دوبرابر رس�یده است. یکی دو سال پیش، قراضه را 
کیلویی 800 تا 850 تومان خریداری می کردیم اما در حال حاضر 
آن را 1900 تا 2000 تومان خریداری می کنیم. به عبارت دیگر نرخ 
آن از دو برابر هم بیش�تر شده اس�ت، در حالی که پایه آلیاژهای 
قراضه به علاوه فروآلیاژهای دیگر گران شده است.  وی در پاسخ 
به این پرس�ش که راه اندازی سامانه نیما تا چه اندازه می تواند در 
ش�فافیت قیمت ها تاثیرگذار باش�د، گفت: سامانه، یک صندوق 
خالی است چراکه هیچ تولیدکننده ای تا کنون موفق نشده از آن 

حتی یک دلار بگیرد. 
 شرایط بی ثبات بازار

همچنی�ن درب�اره افزایش قیمت ف�ولاد به طور کل�ی و فولاد 
آلیاژی به طور خاص، فرهاد منفرد، کارش�ناس فولاد در گفت وگو 
با صم�ت اظهار ک�رد: افزایش قیمت ف�ولاد به عوام�ل داخلی و 
خارجی برمی گردد. عوامل بیرون�ی نیز به افزایش قیمت جهانی 
فولاد بازمی گردد. قیمت هر کیلو ش�مش در اردیبهشت از 375 
دلار ت�ا 500 دلار نی�ز افزایش یافت. علت دیگ�ر افزایش جهانی 
قیمت فولاد، این اس�ت که تولیدکنن�دگان بزرگ همچون چین 
می�زان تولید خود را کاهش داده و س�بب افزایش قیمت جهانی 
ش�ده اند. منفرد در ادامه خاطرنش�ان کرد: از سوی دیگر با توجه 
به ش�رایط محیط زیس�تی که در جهان پیش آم�ده، خودروهای 

الکتریکی وارد بازار جهانی شده اند که از یک گرافیت خاص برای 
باتری های ش�ان استفاده می کنند. این موضوع سبب گران شدن 
گرافیت و به دنبال آن افزایش قیمت الکترود گرافیتی شده است. 
به دنبال گران ش�دن الکترود گرافیتی، نسوزها نیز گران شده اند 
که به طور کلی، این عوامل سبب افزایش بهای فولاد شده است. 

وی در ادامه با اش�اره ب�ه عوامل داخلی افزای�ش قیمت فولاد 
عنوان ک�رد: اما در داخل مهم ترین عام�ل افزایش قیمت فولاد، 
این است که شبکه مناسب تخصیص ارز برای تولیدکننده وجود 
ن�دارد. برای مثال س�امانه نیما را راه ان�دازی کرده اند اما به هیچ 
عنوان مش�خص نیست این س�امانه به چه روشی دلار اختصاص 
می ده�د. آیا تولیدکننده واقعی تامین ارز می ش�ود؟ در حقیقت 
هیچ گون�ه ثباتی برای دریاف�ت ارز وجود ن�دارد. امیدواریم این 
س�امانه در حد اسم و بدون س�اختار نباشد.  این کارشناس فولاد 
در ادام�ه توضیح داد: عوامل یادش�ده، س�بب کاه�ش عرضه و 
افزایش قیمت شده و گرمی بازار دلالان را در پی داشته است. در 
حقیقت دلالی نیز س�بب افزایش قیمت ها شده است. متقاضی، 
زیاد و عرضه کم ش�ده و عل�ت آن، نگرانی باب�ت افزایش قیمت 
دلار اس�ت. این موضوع سبب شده افراد زیادی سفارش زودتر از 
موع�د بدهند.  منفرد ادامه داد: در زمینه فولاد آلیاژی، داس�تان 
خاص تر است. به این علت که فناوری فولادهای آلیاژی در داخل 
- ب�ه اندازه  فولادهای کربنی و س�اده- موجود نیس�ت. از این رو 
ب�رای تامین مواد اولیه آن نیاز به واردات داریم و زمانی که نیاز به 
واردات داشته باشیم با شرایط ارز کنونی، قیمت افزایش می یابد. 
وی در پای�ان خاطرنش�ان ک�رد: در ش�رایط کنون�ی ب�ازار، 
واس�طه گرها و دلالان پیشتاز ش�ده اند و شرایط به گونه ای پیش 
م�ی رود که مردم از دلار و س�که ب�ه بازار فولاد نی�ز گرایش پیدا 
کرده ان�د. همین موضوع س�بب افزایش قیمت ها ش�ده اس�ت. 
توصیه می شود کالاها در بورس کالا عرضه شوند یعنی 50 درصد 
واحدهای ذوبی، محصول ش�ان را در ب�ورس کالا عرضه کنند اما 
این راهکارها مسکن لحظه ای است زیرا با توجه به شرایط کنونی، 

این موضوع روشن است که ثباتی در بازار وجود ندارد. 

رییس انجمن کارفرمایان صنعت س��یمان از بازنگری دولت در س��همیه های جدید تولید 
کارخانه های سیمان خبر داد و عنوان کرد: با این اقدام، شاهد ادامه تولید در صنعت سیمان 
خواهی��م بود.  به گزارش مهر، محمد اتابک از بازنگری دولت در س��همیه های جدید تولید 
کارخانه های س��یمان خبر داد و خاطرنش��ان کرد: با مجموعه تدابیری که دولت در راستای 
حمایت از تولیدکنندگان س��یمان در نظر گرفته، این امیدواری وجود دارد که ش��اهد ادامه 
تولید در صنعت س��یمان باش��یم، در حالی که دولت در سهمیه های جدید تولید کارخانه ها 
بازنگری کرده است.  رییس انجمن کارفرمایان صنعت سیمان از دریافت وجه ریالی صادرات 

س��یمان خبر داد و افزود: ب��ا پایین آمدن حجم مصرف داخل��ی، هزینه های ثابت همچنان 
وجود دارند، بنابراین قیمت تمام شده بالا می رود.   اتابک در ادامه تاکید کرد: به همین دلیل 
به نظر می رس��د دولت باید در این زمینه با وس��واس بیشتری تصمیم گیری کند، به نحوی 
که ش��رایطی فراهم آورده ش��ود که کارخانه ها، امکان ادامه تولی��د با لحاظ کردن مجموعه 
هزینه هایی که به آنها تحمیل می ش��ود را داش��ته باشند.  رییس انجمن کارفرمایان صنعت 
س��یمان در ادامه با اشاره به س��ود کارخانه های سیمان در بورس تصریح کرد: سود بسیاری 
از کارخانه های س��یمان در بورس تقلیل پیدا کرده اما با بازنگری جدیدی که در س��همیه ها 
شده، به طور قطع می توان شرایط مهیاتری را برای تولید شاهد بود.  اتابک همچنین درباره 
تاثیر تحریم های امریکا بر صنعت س��یمان ایران خاطرنشان کرد: تجربه تحریم ها حکایت از 
آن دارد که صنعت س��یمان توانس��ته در این دوران سخت هم پروژه های خود را اجرا کند و 
تولید خود را افزایش دهد. البته ما وابس��تگی خاصی به کش��ورهای غربی نداریم و بنابراین 

به نظر نمی رس��د از این ش��رایط متاثر ش��ویم. 
در حال حاضر هم مش��کلی ب��ه لحاظ صادرات 
وج��ود ندارد و ص��ادرات به کش��ورهای هدف 
صادرات��ی، همچنان در حال انجام اس��ت.  وی 
همچنین با اشاره به ظرفیت های مشغول به کار 
در کارخانه های س��یمان اظهار کرد: در شرایط 
کنونی، ظرفیت تولید س��یمان در کارخانه های 

س��یمان بین ۶۰ تا ۶۵ درصد اس��ت در حالی که حدود ۴۰ درص��د ظرفیت واحدها خالی 
باقی مانده است. رییس انجمن کارفرمایان صنعت سیمان در ادامه تاکید کرد: البته موضوع 
این است که در سال جاری، هزینه های تولید به شدت افزایش پیدا کرده اما قیمت سیمان 

افزایش نیافته است. 

یادداشت

 ادامه دار ش��دن افزایش قیم��ت  در بخش های 
مختلف حوزه فولاد به نوعی موجب س��رگردانی و 
حیرت برخی از زنجیره های پایین دس��تی و حوزه 
مصرف بازار فولاد کشور شده است؛ با وجود شیب 
ملای��م و جس��ته و گریخته افزای��ش قیمت ها از 
ابتدای س��ال جاری تا اوایل خرداد، روند افزایشی 
قیمت ها پس از مش��کلات به وجود آمده در حوزه 
تراب��ری و تعطیلات یک هفت��ه ای بین ۱۱ تا ۱۸ 
خرداد، ش��دت پیدا ک��رد، به طوری که از مجموع 
۱۰درصد افزایش قیم��ت در حوزه مقاطع طویل 
فولادی و به ویژه شمش و میلگرد آجدار از ابتدای 
خرداد ت��ا امروز، تنه��ا ۲درص��د از آن مربوط به 
پی��ش از تعطیلات و اعتصاب های ح��وزه ترابری 
ب��وده و بیش از ۸درص��د آن، پ��س از تعطیلات 
و تنه��ا در روز توفان��ی اخی��ر و همراه با س��کوت 
مس��ئولان دولتی اتفاق افتاده، به طوری که برخی 
 فعالان حوزه فولاد را س��ردرگم و حیرت زده کرده

 است. 
به اعتقاد برخ��ی کارشناس��ان و مطلعان بازار، 
این افزایش قیمت  ش��تابان در حوزه های مختلف 
اقتصادی کش��ور، ب��ه ویژه افزای��ش ۱۰ درصدی 
حوزه ف��ولاد، متاثر از کاهش تدریجی ارزش ریال 
و نرخ واقعی دلار در کش��ور و در بازار غیررسمی 
ارز و فشرده شدن این فلز قیمتی بوده که با وجود 
تلاش دول��ت و اصرار و پافش��اری بر دلار ۴۲۰۰ 
تومان��ی، در عم��ل و با توج��ه به آنچ��ه از رفتار 
هیجانی م��ردم و هجوم تقاض��ا و افزایش پلکانی 
قیمت ه��ا در حوزه ه��ای مختل��ف کالای��ی دیده 
می ش��ود، به نظر می رس��د اجرا و پیاده سازی دلار 
ح��دود ۴۲۰۰ تومانی مصوب دولتی در بس��یاری 
حوزه های کالایی در عم��ل ناموفق بوده و معادل 
ارزش ریال��ی حوزه ه��ای مختلف کالای��ی به ویژه 
فولاد و حوزه ش��مش و میلگرد آج��دار، در حال 
حاضر و در زمینه برخی معادل سازی ها با نرخ های 
بین الملل��ی در رویاروی��ی با دلار مع��ادل و نهفته 
آن، به نرخ غیررس��می دلار نزدیک تر دیده ش��ده 
و درباره ش��مش و میلگرد با دلار حدود ۵۰۹۰ تا 

۵۳۸۰ تومانی بسته شده است. 
از س��ویی باوج��ود افزایش ش��دید قیمت ها در 
برخی حوزه های کالایی مثل خودروهای مونتاژی 
که از وابس��تگی بیش��تری ب��ه دلار و ارز خارجی 
برخوردار هس��تند، به نظر می رسد در حوزه تولید 
فولاد در کش��ور، با توجه به وابس��ته نبودن قابل 
توج��ه این حوزه ب��ه ارز خارج��ی و تامین عمده 
مواد اولیه آن از ب��ازار داخلی، افزایش قیمت های 
م��وازی با س��ایر کالاهای��ی مثل طلا ی��ا خودرو، 
 منطقی نبوده و فقط متاثر از هیجان کاذب تقاضا 

باشد. 
همچنی��ن نکته دیگری که در حوزه فولاد حائز 
اهمیت به نظر می رسد، این است که برخلاف سایر 
بازارهایی مثل خودرو، س��که و ط��لا، با توجه به 
وض��ع قوانین محدودکننده صادرات کالا توس��ط 
واس��طه که به تازگی تصویب ش��ده، بازار فولاد از 
یک سیکل بسته و به نسبت کند داخلی، همراه با 
مازاد عرضه ذاتی نسبت به حوزه مصرف برخوردار 
ب��وده، به طوری ک��ه به م��وازات اش��باع انبارهای 
پایین دس��ت از کالاهای خریداری ش��ده نش��ات 
گرفته از جو هیجانی تقاضا و فروکش کردن روند 
هیجانی بازار، س��یکل افزایشی موجود، مجبور به 
پی��روی از قانون طلایی »پی��روی از تقاضا« بوده 
و به طور حتم دیر یا زود تس��لیم چرخش مس��یر 
و روانه ش��دن این کالاهای انباری به بازار خواهد 
ش��د. همزمان با آغاز این فرآیند، حجم زیادی از 
کالاهای دپو ش��ده در انبارها ش��روع به س��رازیر 
ش��دن به بازار مصرف می کند که به طور حتم در 
رقاب��ت با مبادی اصلی تولید و پایین تر از نرخ آنها 
به دلیل حاشیه س��ود جذاب به وجود آمده است و 
این موضوع به دلیل ماهیت ذاتی مازاد عرضه های 
داخلی و بازار ضعیف تقاضا در حوزه ساخت وساز، 
به یک رکود به نسبت بلندمدت و فرسایشی منجر 
خواهد ش��د که ش��اید در تاریخ فولاد کشور و در 
خاطره ه��ا ثبت ش��ود و برای مب��ادی تولید و در 
ش��رایط رکود فرسایشی احتمالی پیش رو، چندان 

خوشایند نخواهد بود. 
ب��ا وج��ود برخ��ی گمانه زنی ها و بررس��ی تمام 
موارد یاد ش��ده، تجربه نش��ان داده که بازار ایران 
همواره از نوس��ان ش��دید نرخ کالا یا بی ثباتی در 
حوزه ه��ای مختلف ب��ازار رنج برده و در بیش��تر 
مواق��ع، غیرقاب��ل پیش بین��ی ب��وده به طوری که 
با ه��ر اتفاق یا به طور روش��ن تر با ه��ر تحریم یا 
توافق غیرمنتظره در حوزه سیاست، دچار نوسان 
 قیمتی غیرقابل پیش بینی در حوزه اقتصاد ش��ده

 است. 

بازنگری دولت در سهمیه های جدید 
کارخانه های سیمان

ش��رکت فولاد خوزستان به عنوان نخس��تین شرکت فولادی 
 ISO کشور که موفق به دریافت گواهینامه نظام مدیریت انرژی
۵۰۰۰۱:۲۰۱۱ در سال ۹۳ شده بود، موفق به تمدید گواهینامه 

خود شد.
در همین راس��تا، ممیزی شخص ثالث تمدید و صدور سیستم 
مدیریت انرژی توسط تیم ممیزی شرکت توف نورد در ۲۲ تا ۲۴ 

اردیبهشت ۹۷ انجام شد.
به گزارش صمت، محمود اکابر، مدیر تضمین کیفیت و نماینده 
مدیرعام��ل در نظام مدیریت یکپارچه ش��رکت، در این ممیزی 
که به س��رممیزی سیداحمد رضا سجادی انجام شد، فرآیندهای 
مربوط به موضوع اس��تاندارد مرجع بین المللی مورد ممیزی قرار 
گرفت و در نهایت ش��رکت فولاد خوزس��تان ب��دون ثبت »عدم 

انطباق اصلی و جزئی«، موفق به تمدید گواهینامه انرژی شد. 
گفتنی اس��ت، س��رممیز این دوره از ممیزی در جلسه پایانی 
که به ریاس��ت محمد نیکوکار، معاون بهره برداری شرکت فولاد 
خوزس��تان تشکیل شد، ضمن تشکر از پاس��خگویی و همکاری 
تم��ام کارکنان مرتب��ط، به نقاط ق��وت در زمین��ه فعالیت های 

آماری که برای تعیین خط مبنا در یک س��ال گذش��ته توس��ط 
کارکنان ش��رکت و از جمله مدیریت انرژی و سیالات انجام شده 
بود، اش��اره کرد و در نهایت شرکت فولاد خوزستان را به منظور 
 ISO دریافت گواهینامه ۳ س��اله جدید سیستم مدیریت انرژی
۵۰۰۰۱:۲۰۱۱ توصی��ه کرد. در پایان مهن��دس رفیعیان، مدیر 
انرژی و سیالات از همکاری تمام کارکنانی که در فرآیند برگزاری 
ممیزی موثر بوده و پاسخگویان ممیزی واحدهای بهره برداری و 
تامین و اس��تراتژی که با سعه صدر به پرسش های ممیزان پاسخ 
دادن��د و ب��ه ویژه همکاران مدیریت انرژی و س��یالات و تضمین 

کیفیت، تشکر کرد. 
راه اندازی کارخانه آلومینیوم لامرد تا پایان سال  �

 جاری
فرماندار لامرد با اشاره به راه اندازی کارخانه آلومینیوم لامرد تا 
پایان سال جاری گفت: همه بنگاه های اقتصادی و فعالان صنعتی 

شهرستان لامرد باید از نیروهای بومی استفاده کنند.
به گزارش فارس، حس��ین ش��بانی نژاد در جمع کامیونداران و 
رانندگان وسایل نقلیه س��نگین در کارخانه سیمان لامرد اظهار 

کرد: ب��رای حمایت از رانن��دگان و پیگیری مطالب��ات آنها باید 
انجمن حمل ونقل در شهرستان لامرد فعال شود تا در زمان لازم، 
مطالبات صنفی و به حق رانندگان را پیگیری کند و ش��اهد رکود 

در بخش صادرات کالاهای غیرنفتی نباشیم.
وی افزود: با توجه به صنعتی ش��دن شهرستان و توقع جوانان 
ب��رای اش��تغال، هم��ه بنگاه های اقتص��ادی و فع��الان صنعتی 
شهرس��تان لامرد موظف هس��تند نیروهای موردنی��از خود را از 
میان جوانان بومی شهرس��تان اس��تخدام کنند تا شاهد نگرانی 
قش��ر جوان و خانواده های آنها نباشیم. وی با اشاره به راه اندازی 
کارخانه بزرگ آلومینیوم لامرد تا پایان س��ال ۹۷ گفت: کارخانه 
آلومینی��وم لامرد با ظرفیت تولید بیش از ۳۰۰ هزار تن ش��مس 
آلومینیوم در سال، از ظرفیت بزرگی برای ایجاد اشتغال برخوردار 
است و اگر در این زمینه، مدیریت مناسب و درستی وجود داشته 
باش��د شاهد جذب بس��یاری از جوانان جویای کار خواهیم بود و 
مشکل بیکاری شهرستان را برطرف می کنیم. مدیرعامل کارخانه 
سیمان لامرد نیز در این نشست بیان کرد: کارخانه سیمان لامرد 
ب��ا تولید روزانه ۴ هزار تن س��یمان به عنوان یکی از کارخانه های 

بزرگ صنعتی در اس��تان فارس مطرح است که به دلیل کیفیت 
مناس��ب این محصول شاهد ثبت سفارش برای تامین سیمان در 
پروژه های بزرگ ملی هس��تیم و امیدواریم با حمایت مسئولان، 

شاهد تامین نیازمندی های داخلی و منطقه ای نیز باشیم.
ابراهیم غلام زاده ادامه داد: خانواده بزرگ حمل ونقل شهرستان 
لامرد به عنوان س��ومین شهرستان پیشتاز در حمل بار در استان 
فارس س��الانه بی��ش از ۵/۱ میلیون تن بار را در کش��ور جابه جا 
می کن��د که امیدواریم با توجه به نزدیک بودن به دریا و حمایت 
از این صنعت بتوانیم شهرستان لامرد را به کانون بار ترانزیتی و 

صادراتی کشور تبدیل کنیم.

        فولاد خوزستان، موفق به تمدید گواهینامه نظام مدیریت انرژی ISO ۵0001:2011 شد

صمت در گفت وگو با کارشناسان بررسی کرد

دلار سامانه نیما را چه کسانی دریافت می کنند؟

قیمت فولاد آلیاژی 
پــــرواز

پ����رواز قیمت فولاد آلیاژی 
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تاثیر خاکستری تحریم ها بر 
صنعت سیمان

 س�ارا اصغری:  صنعت س��یمان کشور جزو 
صنایعی اس��ت که مواد اولی��ه آن به طور کامل در 
داخل تامین می شود. به لحاظ تجهیزات و قطعات 
هم وابس��تگی زیادی ب��ه واردات نداریم. در زمینه 
ص��ادرات نیز کش��ورهای هدف صادرات��ی با نظام 
بانکی جهانی در حال مراوده با ما نیس��تند. از این 
 رو تحریم های  امریکا به صورت مستقیم تاثیر جدی 
ب��ر این صنعت نخواهد داش��ت، هرچند در س��ایه 
رکودی که تحریم ها ممکن اس��ت در تمام بازارها 
ایجاد کنند، بازار این صنعت خاکستری را به رکود 

فرو می برد. 
تحریم هـا تاثیـری بـر صنعت سـیمان  �

ندارند
درباره تاثیرگذاری صنعت سیمان از تحریم های 
امری��کا، عبدالرضا ش��یخان، دبی��ر انجمن صنفی 
کارفرمای��ان صنع��ت س��یمان اظهار ک��رد: کلیت 
موضوع در صنعت سیمان این است که این صنعت 
چن��دان از تحریم ه��ای امریکا متاثر نخواهد ش��د 
چراکه مواد اولیه صنعت س��یمان به طور کامل در 
داخل تامین می شود. شیخان در ادامه خاطرنشان 
کرد: در زمینه تامین قطعات کارخانه های س��یمان 
نیز وابس��تگی چندانی به خارجی ها نداریم. در این 
زمینه به امریکا به هیچ عنوان وابس��تگی نداریم و 
به اروپایی ها هم وابس��تگی زیادی نداریم. قطعات 
کارخانه های سیمان هم چندان »های تک« نیستند 
که کمبود یا نبود آنها کارخانه ها را با مشکل روبه رو 
کند. از این رو در صنعت س��یمان قادریم روی پای 
خودمان بایس��تیم.  وی در پاسخ به این پرسش که 
در زمینه صادرات با وجود تحریم ها آیا به مش��کلی 
برنخواهیم خورد، عنوان کرد: در زمینه صادرات نیز 
با مشکلات خاصی روبه رو نخواهیم شد چون هدف 
صادراتی ما، کشورهای اطراف هستند که در دوران 
تحریم های گذش��ته نیز به آنها صادرات داشته ایم. 
البته ممکن است با مش��کلاتی در زمینه مبادلات 
بانکی روبه رو شویم که در این زمینه نیز کشورهای 
اطراف مانند عراق، افغانس��تان و کش��ورهای حوزه 
س��ی آی اس به صورت ریالی در حال تبادل هستند. 
بنابراین تحریم ها مشکل جدی برای صنعت سیمان 
ایجاد نمی کنند و نباید در این زمینه نگران باشیم. 
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان در 
ادامه یادآور شد: تنها مشکل ما در وضعیت کنونی، 
موضوع بازار است که هم اکنون در رکود قرار دارد. 
وی همچنی��ن در پاس��خ به این پرس��ش که آیا 
امس��ال دس��توری برای افزایش قیمت ه��ا دارید، 
عنوان کرد: برای س��ال جدی��د افزایش نرخ نداریم 
ام��ا روی ای��ن موضوع کار می کنی��م و قصد داریم 
قیمت های جدید را برای سال پیش رو اعلام کنیم 

که به زودی اعلام خواهد شد. 
رکـود بـازار سـیمان، زیر لایـه پنهان  �

تحریم ها
کارشناس��ان و کس��انی که در حوزه سیمان کار 
می کنن��د معتقدند حت��ی اگر تحریم ه��ای امریکا 
تاثیر مس��تقیم روی صنعت سیمان نداشته نباشد، 
بازار را به رکود بیش��تری خواهد برد و سبب رکود 
بازار س��یمان نیز خواهد ش��د. در این باره حس��ن 
صباغیان بی��دگل، کارش��ناس س��یمان اظهار کرد: 
صنعت س��یمان یکی از صنایع وابس��ته به صنعت 
س��اختمان اس��ت. ح��دود ۴۰۰ صنعت ب��ه حوزه 
ساخت وس��از وابس��ته هس��تند و اگ��ر این صنعت 
تعطیل باشد، این صنایع هم فقط می توانند کجدار 
و مری��ز به حیات خود ادامه دهن��د. مهم ترین این 
صنایع ش��امل فولاد، آه��ن آلات، میلگرد، تیرآهن، 
کاشی، سرامیک و سیمان هستند. از این رو چنانچه 
تحریم ها دوباره اعمال ش��ود، ب��ازار از رکود کنونی 

خارج نخواهد شد. 
صباغیان بیدگل همچنی��ن ادامه داد: در صنعت 
س��یمان نیز برای ورود قطعات واحدهای سیمانی 
دچار مش��کل خواهیم ش��د، همچنانک��ه در دوره 
گذشته تحریم ها، برای واردات قطعات دچار مشکل 
بودیم؛ مگ��ر اینکه صنعتگران داخلی قادر باش��ند 
ای��ن قطعات را در داخل تولی��د کنند. موضوع این 
است که هنوز به خودکفایی نرسیده ایم و تنها یک 
ش��رکت داریم که در بخش صنع��ت، کارخانه های 

سیمان را پشتیبانی می کند.
 وی در ادامه یادآور ش��د: البته این شرکت قادر 
اس��ت بخش��ی از قطعات را بس��ازد و بخش دیگر 
قطعات را باید از کش��ورهای اروپای��ی وارد کنیم. 
 بنابرای��ن تحریم ها ب��ر واردات تاثیرگ��ذار خواهد 

بود. 
وی در ادام��ه تاکی��د ک��رد: وقت��ی تحریم ه��ا 
اعمال ش��وند بیش��تر صنای��ع و از جمل��ه صنعت 
ساختمان س��ازی دچار رک��ود خواهد ش��د و این 
رک��ود روی صنعت س��یمان نیز تاثیرگذار اس��ت. 
از ای��ن رو حت��ی اگ��ر ب��ا خودکفای��ی در صنعت 
س��یمان پیش بروی��م، باز ه��م بازار دچ��ار رکود 
 خواه��د ش��د و نمی تواند محصول��ش را به فروش 

برساند. 
این کارش��ناس س��یمان یادآور ش��د: در زمینه 
صادرات نیز ممکن اس��ت با وج��ود تحریم ها دچار 
مشکل ش��ویم. در زمینه صادرات چند سالی است 
با عراق دچار مش��کل ش��ده ایم اما به عمان، قطر و 

بنگلادش صادرات داشته ایم.

در روزهای��ی ک��ه بازار خ��ودرو، ارز، طلا و مس��کوکات دچار 
نوسان شدید شده است، رفتار فعالان فولاد در بورس کالا نشانه 

هوشمندی، پختگی و به دور از هیجان اخیر بازار است. 
به گزارش چیلان، ۲۲ خرداد ۹۷ در حالی ۳۰ هزار تن شمش 
فولاد خوزس��تان در بورس کالا معامله شد که همچون معاملات 
روز گذشته ورق های فولادی، رقابت داغ خریداران در سقف ۱۰ 

درصدی بورس کالا به اجبار متوقف شد! 
قیمت پایه این عرضه ۲۳۴۰ تومان اعلام شده بود اما از همان 
دیروز بیش��تر کارشناس��ان و فعالان بازار فولاد، سقف رقابت را 

برای این عرضه پیش بینی می کردند چراکه هم اکنون محصولات 
نوردی تولیدی از ش��مش بر مبنای قیمت رس��می ارز به فروش 
نمی رس��ند اما قیمت پایه شمش عرضه شده در بورس کالا باید 
بر اس��اس نرخ ارز رس��می تعیین ش��ود و این یعنی یک فرصت 
ویژه برای نوردکاران که رقابت حداکثری آنها را به دنبال دارد. 

قیمت نهایی معامله امروز ش��مش فولاد خوزستان به ۲۵۷۴ 
تومان رسید که معادل شمش ۲۸۰۰ تومانی در بازار با احتساب 

مالیات ارزش افزوده است. 
این ن��رخ با توجه ب��ه میانگین قیمت میلگ��رد در بازار فولاد 

که حدود ۳۱۰۰ تومان اس��ت، ضریبی حدود ۹۰ درصد قیمت 
میلگرد دارد یعنی نزدیک به همان ضریب جنجالی ۸۹ درصدی 
موردنظر نوردکاران که در س��ال گذشته حاشیه های زیادی به پا 
ک��رد.  در واقع اکنون یک بار دیگر مکانیس��م بازار آزاد و عرضه 
و تقاضا)و نه بخش��نامه و دس��تور( نقطه تعادل جدیدی در بازار 
فولاد ایجاد کرده که هم به نظر نوردکاران نزدیک است و هم از 
نظر فولادسازان فاصله زیادی ندارد!  از سوی دیگر آهن اسفنجی 
عرضه ش��ده از سوی ش��رکت تازه بهره برداری شده پارس فولاد 
س��بزوار هم با قیمت میانگین رقابتی ۱۲۵۲ تومان مورد معامله 
قرار گرفت که آن هم ۵۰ درصد قیمت کش��ف ش��ده در معامله 
ش��مش فولاد خوزستان است! ش��اید اگر کمی واقع بین باشیم، 

بای��د یک بار دیگر بپذیریم که نظام ب��ازار آزاد و عرضه و تقاضا 
در بستری همچون بورس کالا می تواند تعادل تقریبی نزدیک به 
نظر سیاست گذاران و فعالان بازار فولاد را فارغ از نظام دستور و 

بخشنامه تامین کند. 
در چنین ش��رایطی که تعادل جدیدی در بازار شمش و آهن 
اسفنجی رقم خورده است، شمش فولاد کاوه جنوب نیز با همان 
قیمت پایه ش��مش فولاد خوزس��تان، روز ۲۳ خرداد در بورس 
کالا عرضه ش��د که به دلایل پیش گفت��ه، به احتمال فراوان این 
عرضه نیز ش��اهد رقابت داغ نوردکاران خواهد بود؛ البته حرارت 
آن ب��ه قدری بالا نخواهد رفت که ش��مش کاوه و خوزس��تان را 

هم قیمت کند! 

خبر

تعادل جدید در بازار شمش و آهن اسفنجی

در جش��ن گلریزان وی��ژه آزادی زندانیان غیرعمد که توس��ط 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان و با حضور رییس کل دادگستری 
اس��تان، رییس و اعضای س��تاد دیه اس��تان، فرماندار شهرستان 
مبارکه، مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد مبارکه و جمع��ی از مدیران 
ش��رکت های زیر پوشش، پیمانکاران و شرکت های طرف قرارداد 
گروه فولاد مبارکه در محل باغ فردوس اصفهان برگزار شده بود، 
بی��ش از ۳۰ میلیارد ری��ال جمع آوری و این مبل��غ برای آزادی 

زندانیان غیر عمد تحویل ستاد دیه استان شد. 
بهرام س��بحانی، مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در 
ابتدای این آیین در س��خنانی به اهمیت کارهای خیر در جامعه 
اش��اره کرد و گفت: قدم های خیری ک��ه فولاد مبارکه در جامعه 
برداش��ته اس��ت موجب ش��ده، این صنعت از خطره��ا و بلایای 

غیرمترقبه مصون باشد. 
دم��ای  در  کارکن��ان  مبارک��ه،  ف��ولاد  در  اف��زود:  وی 
را منتق��ل می کنن��د ک��ه در  ب��الای ۱۲۰۰ درج��ه، م��ذاب 
 اصط��لاح جهنم��ی از م��ذاب اس��ت و تاکن��ون از بلای��ا مصون 

بوده اند. 
سبحانی افزود: شرکت فولاد مبارکه اصفهان در ۵ سال گدشته، 
زمینه آزادی بیش از ۱۵۰۰ زندانی غیرعمد را فراهم کرده است. 
وی افزود: در ۵ س��ال گذشته در جش��ن های آزادی زندانیان 

غیرعمد در کش��ور ۳هزار و ۸۵ زندانی در کش��ور آزاد ش��ده اند 
ک��ه گروه فولاد مبارکه در آزادی ۵۰ درصد این زندانیان به طور 

مستفیم نقش داشته است. 
وی به انتظار جامعه از صنایع بزرگ برای ایفای مسئولیت های 
اجتماعی اش��اره ک��رد و گفت: فرهنگ دینی ب��ه ما آموخته اگر 
می توانیم، در آزادی زندانیانی که ناخواسته گرفتار شده اند، همت 

کنیم. 
س��بحانی به دست تقدیر روزگار در زندگی روزمره اشاره کرد و 
گفت: همین کمک ها و دستگیری از درماندگان است که موجب 

می شود امداد غیبی به داد فرد برسد. 
وی افزود: وقتی در تلویزیون ش��اهد آزادی یک زندانی هستیم 
بسیار خوشحال می شویم. حالا با آزاد شدن ۳هزار زندانی، موجی 

از خوشحالی خانواده ها را شاهد هستیم. 
سبحانی به اهتمام شریکان اجتماعی و اقتصادی و پیمانکاران 
و طرف قرارداد گروه فولاد مبارکه اش��اره کرد و گفت: ش��رکت 
فولاد مبارکه با بیش از ۳ هزار شرکت زیرمجموعه شامل معادن 
س��نگ آهن، تولیدکنندگان مواد نس��وز و تولیدکنندگان قطعات 
یدکی و بیش از ۱۲۰۰ ش��رکت تولیدکننده محصولات مختلف، 

تعامل اقتصادی دارد. 
در ادام��ه ای��ن آیین، خس��روی وف��ا رییس کل دادگس��تری 

اس��تان اصفهان در س��خنانی با تقدیر از گروه ف��ولاد مبارکه در 
برگزاری منظم جشن های گلریزان آزادی زندانیان غیرعمد گفت: 
کمک های فولاد مبارکه، بس��یار قابل توجه بوده و زمینه کارهای 

بزرگ و گشایش های بزرگ شده است. 
وی افزود: در س��تاد دیه استان اصفهان، هر وقت یک زندانی، 
فوری باید آزاد ش��ود و به لحاظ مسائل مختلف مانند بیماری و... 
نیاز به آزادی س��ریع دارد، شرکت فولاد مبارکه نقش پررنگی در 

تامین بدهی دارد. 
وی با تقدیر و تش��کر از مدیریت خوب و عالی دکتر س��بحانی 
برای مشارکت جدی فولاد مبارکه در برنامه های ستاد دیه افزود: 
جامعه ما قدردان این مدیران است که بستر آزادی زندانیان را با 

پهن کردن سفره بابرکت گلریزان فراهم کرده اند. 
درخواسـت نماینـدگان مجلـس دربـاره پرونده  �

واگذاری آلومینیوم المهدی
عضو کمیسیون انرژی مجلس ش��ورای اسلامی، از درخواست 
۲۲ نماین��ده برای اعمال م��اده ۲۳۶ آیین نامه داخلی مجلس و 

واگذاری آلومینیوم المهدی خبر داد. 
 به گزارش ایس��نا، احمد مرادی، با اش��اره به پیگیری پرونده 
واگذاری آلومینیوم المهدی و هرمزال در مجلس شورای اسلامی، 
گف��ت: ۲۲ نماین��ده در نام��ه ای درخواس��ت اعمال م��اده ۲۳۶ 

آیین نامه داخلی مجلس درباره تخلف��ات در واگذاری آلومینیوم 
 المه��دی و هرم��زال و ارجاع پرون��ده به قوه قضایی��ه را مطرح 

کرده اند. 
نماینده مردم بندرعباس، قش��م، ابوموسی، حاجی آباد و خمیر 
در مجلس ش��ورای اس��لامی، افزود: این نامه ب��رای اعمال ماده 
۲۳۶تقدیم هیات رییسه مجلس شورای اسلامی شده که پس از 
بررس��ی در صحن علنی مجلس با رای موافق نمایندگان، پرونده 
تخلف��ات واگذاری مجتمع آلومینیوم المه��دی و هرمزال به طور 

مستقیم در قوه قضاییه پیگیری می شود. 
مقرر شده است که کمیسیون اصل ۹۰ گزارشی از این پرونده 
تهی��ه و در صحن علنی مجلس قرائ��ت کند تا درباره این پرونده 

تصمیم گیری شود. 
وی با بیان اینکه سیکل قانونی در پرونده واگذاری این مجتمع 
طی نش��ده اس��ت، ادامه داد: ارزش واقع��ی آلومینیوم المهدی و 
هرمزال بیش از میزانی بوده که واگذار ش��ده اس��ت. در گزارش 
دیوان محاس��بات و سازمان بازرسی کل کش��ور درباره واگذاری 
 مجتمع تاکید ش��ده که واگ��ذاری این ش��رکت ها قانونی نبوده

است. 
عضو کمیس��یون انرژی مجلس ش��ورای اسلامی، تصریح کرد: 
ملاحظات قانونی باید در واگذاری ه��ا رعایت و به افرادی واگذار 
شود که از اهلیت برخوردار باشند اما متاسفانه مجتمع آلومینیوم 
المه��دی و هرمزال به فردی واگذار ش��ده که هیچ تخصصی در 

این زمینه ندارد. 

          آزادی 1۵00 زندانی غیرعمد  در جشن های گلریزان فولاد مبارکه اصفهان

تاثیر خاکستری تحریم ها 

بر صنعت سیمان
 س�ارا اصغ�ری: صنعت س��یمان کش��ور جزو 
صنایعی اس��ت که مواد اولیه آن ب��ه طور کامل در 

داخل تامین می شود. 
به لحاظ تجهیزات و قطعات هم وابستگی زیادی 
به واردات نداریم. در زمینه صادرات نیز کش��ورهای 
هدف صادراتی با نظام بانکی جهانی در حال مراوده 

با ما نیستند.
 از ای��ن  رو تحریم های  امریکا به صورت مس��تقیم 
تاثیر جدی بر این صنعت نخواهد داش��ت، هرچند 
در س��ایه رکودی که تحریم ها ممکن است در تمام 
بازارها ایجاد کنند، بازار این صنعت خاکستری را به 

رکود فرو می برد. 
تحریم هـا تاثیـری بـر صنعت سـیمان  �

ندارند
درباره تاثیرگذاری صنعت س��یمان از تحریم های 
امری��کا، عبدالرض��ا ش��یخان، دبی��ر انجمن صنفی 
کارفرمایان صنعت سیمان اظهار کرد: کلیت موضوع 
در صنعت س��یمان این است که این صنعت چندان 
از تحریم های امریکا متاثر نخواهد ش��د چراکه مواد 
اولیه صنعت س��یمان به طور کامل در داخل تامین 

می شود.
 شیخان در ادامه خاطرنشان کرد: در زمینه تامین 
قطعات کارخانه های س��یمان نیز وابستگی چندانی 

به خارجی ها نداریم.
 در این زمینه به امریکا به هیچ عنوان وابس��تگی 
نداریم و به اروپایی ها هم وابس��تگی زیادی نداریم. 
قطعات کارخانه های سیمان هم چندان »های تک« 
نیستند که کمبود یا نبود آنها کارخانه ها را با مشکل 
روبه رو کند. از این رو در صنعت سیمان قادریم روی 

پای خودمان بایستیم. 
وی در پاسخ به این پرسش که در زمینه صادرات 
با وجود تحریم ها آیا به مش��کلی برنخواهیم خورد، 
عن��وان ک��رد: در زمینه ص��ادرات نیز با مش��کلات 
خاصی روبه رو نخواهیم شد چون هدف صادراتی ما، 
کش��ورهای اطراف هستند که در دوران تحریم های 

گذشته نیز به آنها صادرات داشته ایم.
 البته ممکن است با مشکلاتی در زمینه مبادلات 
بانکی روبه رو شویم که در این زمینه نیز کشورهای 
اطراف مانند عراق، افغانس��تان و کش��ورهای حوزه 
س��ی آی اس به صورت ریالی در حال تبادل هستند. 
بنابرای��ن تحریم ه��ا مش��کل جدی ب��رای صنعت 
 سیمان ایجاد نمی کنند و نباید در این زمینه نگران

 باشیم. 
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان در 
ادامه یادآور شد: تنها مشکل ما در وضعیت کنونی، 
 موض��وع بازار اس��ت ک��ه هم اکنون در رک��ود قرار 

دارد. 
وی همچنی��ن در پاس��خ به این پرس��ش که آیا 
امسال دستوری برای افزایش قیمت ها دارید، عنوان 

کرد: برای س��ال جدید افزایش نرخ نداریم اما روی 
این موضوع کار می کنی��م و قصد داریم قیمت های 
جدید را برای سال پیش رو اعلام کنیم که به زودی 

اعلام خواهد شد. 
رکـود بـازار سـیمان، زیر لایـه پنهان  �

تحریم ها
کارشناس��ان و کس��انی که در حوزه سیمان کار 
می کنند معتقدند حتی اگر تحریم های امریکا تاثیر 
مستقیم روی صنعت سیمان نداش��ته نباشد، بازار 
را به رکود بیش��تری خواهد برد و سبب رکود بازار 

سیمان نیز خواهد شد.
 در این باره حس��ن صباغیان بیدگل، کارش��ناس 
س��یمان اظهار کرد: صنعت س��یمان یکی از صنایع 
وابس��ته به صنعت س��اختمان اس��ت. حدود ۴۰۰ 
صنع��ت به حوزه ساخت وس��از وابس��ته هس��تند و 
اگ��ر این صنع��ت تعطیل باش��د، ای��ن صنایع هم 
 فقط می توانند کجدار و مری��ز به حیات خود ادامه 

دهند. 
مهم تری��ن این صنایع ش��امل ف��ولاد، آهن آلات، 
میلگرد، تیرآهن، کاشی، سرامیک و سیمان هستند. 
از این رو چنانچه تحریم ها دوباره اعمال شود، بازار از 

رکود کنونی خارج نخواهد شد. 
صباغیان بی��دگل همچنین ادام��ه داد: در صنعت 
س��یمان نیز برای ورود قطعات واحدهای س��یمانی 
دچار مش��کل خواهیم ش��د، همچنانک��ه در دوره 
گذشته تحریم ها، برای واردات قطعات دچار مشکل 
بودیم؛ مگر اینکه صنعتگران داخلی قادر باشند این 

قطعات را در داخل تولید کنند.
 موض��وع ای��ن اس��ت که هن��وز ب��ه خودکفایی 
نرس��یده ایم و تنها یک ش��رکت داریم که در بخش 
صنعت، کارخانه های س��یمان را پشتیبانی می کند. 
وی در ادام��ه یادآور ش��د: البته این ش��رکت قادر 
اس��ت بخش��ی از قطع��ات را بس��ازد و بخش دیگر 
قطع��ات را باید از کش��ورهای اروپای��ی وارد کنیم. 
 بنابرای��ن تحریم ه��ا ب��ر واردات تاثیرگ��ذار خواهد

 بود. 
وی در ادام��ه تاکی��د ک��رد: وقت��ی تحریم ه��ا 
اعمال ش��وند بیش��تر صنای��ع و از جمل��ه صنعت 
ساختمان س��ازی دچار رکود خواهد شد و این رکود 

روی صنعت سیمان نیز تاثیرگذار است.
 از ای��ن رو حت��ی اگ��ر با خودکفای��ی در صنعت 
س��یمان پی��ش بروی��م، باز هم ب��ازار دچ��ار رکود 
 خواهد ش��د و نمی توان��د محصول��ش را به فروش

 برساند. 
این کارش��ناس س��یمان ی��ادآور ش��د: در زمینه 
صادرات نیز ممکن اس��ت با وج��ود تحریم ها دچار 
مشکل ش��ویم. در زمینه صادرات چند سالی است 
با عراق دچار مش��کل ش��ده ایم اما به عمان، قطر و 

بنگلادش صادرات داشته ایم.



حمل ۴۷۰۰تن آهن 
اسفنجی در راه آهن یزد 

مدی��رکل راه آهن یزد اظهار کرد: این محموله با 
درخواس��ت صنایع بالادستی فولاد از مبدا ایستگاه 
گندله س��ازی اردکان به مقصد فولاد آلیاژی ایران 

حمل شد.
به گزارش ایرنا سید مصطفی داودی با بیان اینکه 
آهن اس��فنجی با رعایت ن��کات ایمنی و تمهیدات 
لازم در مس��یر خط آهن اردکان � یزد، حمل شد، 
تصریح کرد: به دلیل ماهیت آهن اس��فنجی و قرار 
گرفت��ن آن در گ��روه کالا های خطرن��اک، رعایت 
ن��کات ویژه ایمنی ، حم��ل و نقل ریلی در باره این 

کالا، امری اجتناب ناپذیر است.
وی یادآور ش��د: نخستین محموله آهن اسفنجی 
در ای��ن اس��تان تیرم��اه ۹۶ ب��ا حمل آزمایش��ی 
 بوس��یله ن��اوگان ریلی ای��ن اداره کل انجام ش��ده 

بود.
آهن اس��فنجی، محصولی است با شکل ظاهری 
به صورت قطعات کروی متخلخل یا اس��فنج گونه 
که از احیای مستقیم س��نگ آهن)گندله( حاصل 
می ش��ود و بدون نیاز به ذوب ، اکسیژن آن حذف 
م��ی ش��ود و دارای عیار ۸۴ الی ۹۵ درصد اس��ت 
و جایگزین مناس��بی برای ضایعات آهن مورد نیاز 

واحدهای فولادسازی است.
راه آهن یزد با س��هم ح��دود ۴۰ درصد حمل و 
نقل بار در ۱۶سال گذشته در جایگاه نخست کشور 

قرار دارد.
۸۰ درص��د مواد معدن��ی و ۷۰ درص��د بارهای 
ترانزیت��ی جمهوری اس��لامی ای��ران از طریق این 

استان با قطار جابه جا می شود.
در مس��یر راه آهن یزد که به عنوان پر ترددترین 
مس��یر کشور اس��ت، روزانه ۱۳۰رام قطار مسافری 
و ب��اری عبور می کند و به ط��ور میانگین بیش از 
۴۰هزار تن بار از بخش های معدنی و س��ایر بخش 

ها از این طریق جابه جا می شود.

انفجار معدن طلای خمین 
جان راننده کامیون را گرفت

رئی��س صنع��ت، معدن و تج��ارت خمین گفت: 
انفج��ار در معدن طلای روس��تای خوراوند از توابع 

این شهرستان جان راننده یک کامیون را گرفت.
به گزارش ایرنا، محمدرضا سلیمانی افزود: بر اثر 
انفجار در معدن و پرتاب س��نگ ب��ه یک کامیون، 
راننده این خودروی سنگین دچار جراحت شد که 
پس از انتقال به بیمارس��تان جان خود را از دست 

داد.
وی ادام��ه داد: معدن طلای خمین، نخس��تین 
مع��دن گرانبه��ای اس��تان مرکزی اس��ت که کار 
اکتش��اف آن از س��ال ۱۳۹۰ آغاز و بهره برداری از 

آن، با سرمایه گذاری ۵۰ میلیارد ریال آغاز شد
رئی��س صنعت، مع��دن و تج��ارت خمین اظهار 
داشت: ظرفیت اسمی استخراج این معدن، سالانه 
۹۰ هزار تن اس��ت و تلاش می شود با پروانه های 
 اکتش��اف جدید ای��ن ظرفیت تا س��ه برابر افزایش

 یابد.
س��لیمانی توضیح داد: استخراج طلا در خمین با 
خلوص عیار ۳۶ و سه صدم گرم در تن است و ۱۶۰ 
نفر به طور مستقیم در فعالیت های استخراجی این 

معدن اشتغال به کار دارند.

افزایش ۴۰ درصدی تولید 
»اکسید روی« در چهارمحال 

و بختیاری
مدیر کارخانه اکسید روی چهارمحال و بختیاری 
گف��ت: تولی��د »اکس��ید روی« در چهارمح��ال و 

بختیاری ۴۰ درصد افزایش یافته است. 
به گزارش ایس��نا، »کوروش غفاری« اظهار کرد: 
امس��ال تاکنون ۲۴۰۰ تن اکس��ید روی در استان 
تولید ش��ده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۴۰ درصد رشد داشته است. 
وی با اش��اره به اینک��ه مهم ترین ب��ازار مصرف 
اکس��ید روی کارخانه های داخلی هس��تند، افزود: 
به زودی تولید اکسید روی این واحد صنعتی ماهانه 

به ۱۰۰۰ تن افزایش خواهد یافت. 
غف��اری ادام��ه داد: نانو اکس��ید روی در صنایع 
نظامی، اس��لحه و مهمات س��ازی، لاستیک سازی، 
و  بهداش��تی  پزش��کی،  صنای��ع  چ��رم،  لع��اب، 
آرایش��ی کارب��رد دارد ک��ه چس��بندگی ق��وی، 
نیم��ه رس��انا و عای��ق ب��ودن در براب��ر جری��ان 
 الکتریس��ته از مهم ترین ویژگی ه��ای این محصول

 است. 
وی تصریح کرد: پیش از راه اندازی این کارخانه ها، 
اکسید روی مورد نیاز از هند و چین وارد می شد. 

غفاری با اش��اره به اینکه هم اکن��ون دو کارخانه 
تولید نانو اکس��ید روی در قطب صنعتی شهرکرد 
فعال اس��ت، گفت: کارخانه های تولید نانو اکس��ید 
روی برای ۹۰ نفر به طور مستقیم شغل ایجاد کرده 

است. 
وی خاطرنش��ان کرد: سالانه ۴۰ هزار تن اکسید 
روی در دو کارخان��ه اکس��ید روی اس��تان تولی��د 
می ش��ود که ۹۵ درصد نیاز کشور و ۷۰ درصد نیاز 

کارخانه های لعاب سازی را تامین می کند. 

استان ها
 شنبه
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اخبار

 محبوبه ناطق: مشهد ۲ روز مانده به ماه مبارک رمضان، میزبان 
مدیران س��تادی ایمیدرو بود. در حاشیه این برنامه، به سراغ فرید 
دهقانی، مدیرعامل صندوق بیمه س��رمایه گذاری های فعالیت های 
معدنی رفتیم تا مهم ترین برنامه های این صندوق را در س��ال ۹۷ 
به گفت وگو بنش��ینیم. فرید دهقانی دی س��ال گذشته مدیریت 
ای��ن مجموعه را به عهده گرفت و پیش از این، عضو هیات مدیره 
صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدنی، مدیر معدن و 
صنایع معدنی مرکز پژوهش های مجلس ش��ورای اس��لامی و نیز 

سرپرست دفتر انرژی صنعت و معدن این مرکز بود. 
 صنـدوق بیمـه سـرمایه گذاری های معدنی برای  �

ارتقای فعالیت معادن کوچک و متوسط در سال پیش 
رو چه تمهیداتی اندیشیده است؟

صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری های معدن��ی در س��ال جدید 
دو حرک��ت و تزریق جدی��د برای بخش مع��دن و صنایع معدنی 
خواهد داش��ت. یکی از منابع در نظر گرفته ش��ده برای توس��عه 
معادن روس��تایی، ۱/۵ میلیارد دلار معادل حدود ۱۲۰۰ میلیارد 

توم��ان از منابع کان��ال صندوق بیمه س��رمایه گذاری اس��ت که 
 قرار اس��ت ب��ه بخش معادن کوچ��ک و متوس��ط اختصاص پیدا 

کند. 
از ط��رف دیگر به دنبال انعقاد یک تفاهمنامه جدید با ش��رکت 
ملی مس و دیگر ش��رکت های بزرگ صنایع معدنی هستیم که با 
تضمین فروش به معادن کوچک و متوس��ط از سوی شرکت های 
یادش��ده، اتف��اق می افتد یعن��ی حمایت های مال��ی را به صورت 
یارانه ای از صنایع معدن��ی و معادن کوچک می گیرد تا کمکی به 

احیای معادن کوچک و متوسط شود. 
صندوق بیمه چه برنامه هایی در این زمینه دارد؟ �

برنامه ه��ای ع��ادی صندوق ادام��ه دارد و بر آن اس��اس پیش 
می رویم. امس��ال س��عی کردیم بروکراس��ی در صندوق بیمه را با 
مکانیزه کردن کارها و بیس کردن مراجعات کاهش دهیم که این 
اتفاق هم افتاده و بروکراس��ی کاهش یافته اس��ت. انتظار داریم تا 
انتهای سال جاری، جهش خوبی برای حمایت از معادن کوچک و 

متوسط از کانال صندوق بیمه داشته باشیم. 
وضعیت بدهـکاران صندوق بیمه سـرمایه گذاری  �

چگونه است؟
صن��دوق ح��دود ۶۰۰ میلیارد تومان بیمه نام��ه صادر کرده که 
بخش��ی  از آن را داده اند و بخش��ی را نداده ان��د. معادنی که بدهی 

           مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی در گفت وگو با صمت اعلام کرد:

         دو گام بزرگ برای ارتقای معادن کوچک و متوسط

تبدیل بـهسواحل مکران در آستانه   
چابه��ار در حالی خود را آم��اده می کند که به تولید ۶ میلیون 
تن فولاد در س��ال برس��د که اخذ مجوزهای زیست محیطی و در 
پی آن انصراف فولادس��ازی های خارجی از سرمایه گذاری در این 

بندر مهم ترین چالش تبدیل چابهار به قطب تولید فولاد است.
ب��ه گزارش تس��نیم، بن��در چابه��ار به عن��وان مطمئن ترین و 
به صرفه تری��ن بندر ای��ران، در جنوب ش��رق ای��ران و در دهانه 
ورودی به آب های اقیانوس هند واقع ش��ده اس��ت؛ مطمئن بودن 
آن به خاط��ر خارج بودنش از خلیج فارس ک��ه چابهار را به عنوان 
س��وپاپ اطمینان بنادر کش��ور ک��رده و به صرفه بودنش به خاطر 
موقعی��ت ویژه جغرافیایی و ژئوپلیتیک��ی آن که در دهانه ورودی 
به آب های اقیانوس هند واقع شده و نقل و انتقالات کالا با کشتی 
را اقتص��ادی می کند؛ ای��ن یعنی تمام کش��تی هایی که به بنادر 
مهم ایران می روند، به صرفه اس��ت با فراهم ش��دن زیرساخت در 
بندر چابه��ار پهلوگیری و تخلیه کنند تا آنک��ه بخواهند از بندر 
چابهار عبور کرده و چندین مایل آن طرف تر مثلًا در بندر ش��هید 

رجایی پهلوگیری کنند.
همین ویژگی های منحصربه ف��رد چابهار این بندر را در کانون 
توجه��ات قرار داده؛ اقتصاد آینده ایران به بندر چابهار گره خورده 
و از همین  حالا صنایع اس��تراتژیک و م��ادر در این بندر در حال 
استقرار هستند. بندری بودن و دسترسی آسان چابهار به آب های 
اقیانوس��ی و بازارهای جهانی از سال ها پیش این بندر را مستعد 
 اس��تقرار صنایع��ی آب بری همچ��ون فولاد و پتروش��یمی کرده

 است.
بر اس��اس طرح جامع فولاد کش��ور و سیاس��ت توسعه صنایع 
ف��ولادی در نزدیکی آب، تولید ده میلیون تن فولاد در س��واحل 
مکران پیش بینی شده است. صنایع فولاد به سبب اینکه آب بسیار 
زیادی مصرف می کنند باید درجایی مناسب واقع باشند؛ در حال 

حاضر اکثر فولادس��ازی های کش��ور در مرکز واقع شده و مشکل 
تأمین آب برای آن ها تبدیل به یک معضل بزرگ شده است.

ظرفیت تولید ۳/2 میلیون تن در سال �
مدیرعامل س��ازمان منطقه آزاد چابه��ار می گوید: پس از آن که 
سیاس��ت تولید ۱۰ میلی��ون تن فولاد در س��واحل مکران اعلام 
ش��د، مطالعات مهندس��ین مش��اور مکان یابی صنایع فولاد را در 
چند نقطه ازجمله چابهار پیش��نهاد داده اس��ت و بر این مبنا در 
قدم اول با مش��ارکت سازمان توس��عه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو(، سازمان منطقه آزاد چابهار و بیش از ۸۰ 
س��هام دار دیگر مجموعه فولاد مکران برای تولید ۱/۶ میلیون تن 

فولاد در سال در فاز اول ایجاد شد.
عبدالرحیم کردی  در چابه��ار می افزاید: درمجموع در منطقه 
آزاد چابهار ۴ ش��رکت فولادس��ازی س��اخته می  ش��ود که فعلًا 
مجموع��ه فولاد مک��ران با در دو ف��از و با توانایی تولید س��الانه 
 ۳/۲میلی��ون تن ف��ولاد در چابهار پیش بینی و در حال س��اخت

 است.
وی با اش��اره به روند احداث این فولادس��ازی می گوید: فولاد 
مکران در سال ۹۴ بااعتبار ارزی ۱۳۵ میلیون یورو و اعتبار ریالی 
۱۵۰ میلیارد تومان برای فاز اول شروع شده است و هم اکنون در 

فاز اول حدود ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
کردی اضافه می کند: اخیراً با مجوزی که صندوق توس��عه ملی 
داد معادل ۱۱۲ میلیون یورو از این صندوق به فولادسازی مکران 
تزریق ش��د و پیش بینی می ش��ود با همین روند کار اواسط سال 

آینده به بهره برداری برسد.
مدیرعام��ل س��ازمان منطق��ه آزاد چابه��ار تصری��ح می کند: 
فونداسیون مجتمع فولاد مکران که مهم ترین واصلی ترین بخش 
کار اس��ت به طول ۲۰۰۰ مترمکعب به طور کامل به اتمام رسیده 

و ک��وره ۴۵۰۰ تن��ی آن هم به طور کامل ساخته ش��ده و در حال 
نصب است.

کردی می گوید: اولین صنعتی که موتور صنعتی ش��دن چابهار 
را روشن می کند فولاد مکران است، فاز اول این فولادسازی که با 
تزریق اعتبار صندوق توسعه ملی اواسط سال آینده به بهره برداری 

می رسد، ظرفیت تولید ۱/۶ میلیون تن آهن اسفنجی را دارد.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار بابیان این که بندر شهید 
بهش��تی چابهار ظرفیت بارگیری روزان��ه حداقل ۱۰ تا ۱۲ هزار 
ت��ن س��نگ آهن در روز را دارد، می گوید: پ��س از افتتاح فاز اول 
فولاد ۲/۵ میلیون تن ورودی س��نگ آهن به این مجتمع اس��ت 
و ۱/۶ میلیون تن هم خروجی آهن اس��فنجی آن در سال است؛ 
برای ورود و خروج س��نگ آهن به مجتمع عمدتاً از راه دریا اقدام 
می کنیم بنابراین با سازمان بنادر مذاکره کردیم تا اسکله شماره 
۵ شهید بهشتی که خارج از فاز اول است را به واردات و صادرات 
کش��تی های حامل مواد اولیه و صنایع ف��ولادی اختصاص دهد؛ 
این اسکله اصطلاحاً فله توانایی پهلودهی کشتی های فله بر ۱۰۰ 

هزارتنی را دارد.
سـاخت بزرگ تریـن پایانـه مـواد معدنـی تمـام  �

مکانیزه کشور 
اما هم زمان با اختصاص اس��کله ش��ماره ۵ شهید بهشتی برای 
فولاد، ق��رارداد پایانه تمام مکانیزه کالای معدنی بندر چابهار که 
یکی از اهداف آن تس��هیل در دپو، بارگیری و ورود و خروج مواد 
اولیه و مواد صادراتی مجتمع های فولاد چابهار اس��ت چند هفته 

پیش امضا شد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی سیس��تان و بلوچس��تان می گوید: 
قرارداد سازمان بنادر با بخش خصوصی برای ساخت بزرگ ترین 
پایانه معدنی کشور با بیش از ۲۸۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 

در بندر چابهار منعقدش��ده است. این در حالی است که بیش از 
۱۰۰ میلی��ارد تومان تنها تجهیزات این ترمینال اس��ت که قرار 
 اس��ت به بزرگ ترین پایان��ه تمام مکانیزه معدنی کش��ور تبدیل 

شود.
بهروز آقایی می افزاید: ۱۳ هکتار زمین برای ساخت پایانه مواد 
معدنی بندر چابهار در نظر گرفته ش��ده و قرار است این ترمینال 
با ظرفیت صادرات ۸ میلیون تن س��نگ معدن در سال در مدت 

دو سال احداث شود.
انتق��ال س��نگ مع��دن  ترانزی��ت و  وی تصری��ح می کن��د: 
افغانس��تان ب��ه هند و چین، ص��ادرات و ترانزیت س��نگ معدن 
عمدت��اً ش��رق ای��ران و هم چنی��ن تس��هیل در انتق��ال م��واد 
 صنای��ع فولادس��ازی چابه��ار از اه��داف ایج��اد ای��ن ترمینال

 است.
مدیرعامل شرکت خصوصی احداث ترمینال کالای معدنی بندر 
چابهار نیز می گوید: نق��ش حمایت حاکمیتی و بخش خصوصی 
درراه اندازی صادرات مواد معدنی و زنجیره فولاد از ترمینال بندر 
چابهار موجب کس��ب مزیت رقابتی در امر ص��ادرات در منطقه 

خواهد شد.
محم��د آرازش در گفت وگ��و با یکی از رس��انه ها می افزاید: در 
فاز نخس��ت این ترمینال ظرفیت تجهیزات انباش��ت، برداش��ت، 
بارگی��ری و تخلیه ترمینال با توجه به نیازهای کش��ور به گونه ای 
انتخاب ش��ده تا بت��وان عملیات بارگیری کش��تی را با نرخ ۱۰۰ 
ه��زار تن در روز، تخلیه کش��تی ب��ا نرخ ۳۰ هزار ت��ن در روز و 
 تخلی��ه تریل��ر و واگ��ن را ب��ا ن��رخ ۵۰ ه��زار ت��ن در روز انجام 

داد.
وی تصریح می کند: سیستم ها و تجهیزات ترمینال تمام مکانیزه 
و هوش��مند بندر شهید بهشتی چابهار به گونه ای طراحی شده که 
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فراخوان شناسایی پیمانکار 
برای زیرساخت های معادن

ایمیدرو برای شناس��ایی پیمانکار به منظور س��اخت 
زیربناهای معادن در ۴ منطقه فراخوان داد. 

به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ای��ران، ایمیدرو به عنوان مجری 
طرح ایج��اد زیربناهای لازم در مع��ادن بزرگ و مناطق 
معدن��ی در نظر دارد پروژه های زیربنایی معادن ش��امل 
»انجام روسازی، زیرسازی، ابنیه فنی و خط کشی محور 
چهارگنبد- امامزاده)تکیه( در شهرس��تان س��یرجان- 
اس��تان کرم��ان ب��ه ط��ول ۱۰ کیلومت��ر« و »تعریض و 
بهس��ازی قطعه اول راه دسترس��ی به معادن زغال سنگ 
تاش)شمال شاهرود( به طول تقریبی ۸/۵ کیلومتر از سه 
راهی مجن تا ابتدای جاده بوکس��یت در استان سمنان« 
را ب��ه پیمانکاران واجد ش��رایط از طریق مناقصه عمومی 

واگذار کند.
  همچنین، ۲ پروژه دیگر مش��تمل ب��ر »تهیه و تامین 
برج، یراق آلات، مقره و عملیات اجرایی ساخت خط ۲۳۰ 
کیلوولت دو مداره پس��ت ابرکوه به پست معدن اسمالون 
به طول ۸۶ کیلومتر در اس��تان یزد« و »تامین سیم های 
فاز هاک، محافظ مغزی هاک و محافظ حاوی فیبر نوری 
خط ۱۳۲ کیلو ولت دو مداره پست ۴۰۰ کیلوولت گلشن 
طبس و پس��ت ۱۳۲ کیلوولت زغال سنگ پروده طبس« 
در اس��تان خراس��ان جنوبی در این فراخوان قرار دارند.  
م��دت زمان اجرای ای��ن پروژه ها به ترتی��ب ۱۶ ماه، ۱۲ 
ماه، ۱۱ ماه و ۶ ماه اس��ت و رتبه و رشته پیمانکاری برای 
پروژه نخست؛ ۵ راه و ترابری)تخصص راهسازی(، پروژه 
دوم؛ ۴ راه و ترابری)تخصص راهس��ازی( و پروژه س��وم؛ 
۳ انرژی)تخص��ص انتقال نیرو( اس��ت. در پروژه چهارم 
نی��ز تامین کننده باید در فهرس��ت واج��دان صلاحیت 
توانی��ر قرار داش��ته باش��د.  همه مراحل مناقص��ه اعم از 
اس��ناد توان انجام کار و ارئه پیشنهاد و بازکردن پاکت ها 
 www.(از طریق س��امانه ت��دارکات الکترونی��ک دولت
setadiran. ir( انجام می شود و از این رو، مناقصه گرانی 
که عضو این س��ایت نیس��تند، لازم است برای شرکت در 
مناقصه، در سایت یاد شده ثبت نام کرده و گواهی امضای 
الکترونیکی دریافت کنند.  تاریخ انتش��ار اسناد مناقصه 
در س��امانه ۲۹ خ��رداد ۹۷ اس��ت و مناقصه گ��ران باید 
علاوه بر دریافت اس��ناد از طریق سامانه، فیزیک آن را به 
مناقصه گزار تحویل دهند.  اطلاعات تکمیلی را از پورتال 

ایمیدرو دریافت کنید.

دشتستان و دشتی دارنده 
بیشترین معادن استان 

بوشهر
از ۱۲۸ واحد معدنی در اس��تان بوش��هر بیشترشان در 
شهرستان های دشتستان و دشتی فعال است. به گزارش 
خبرگزاری صدا و س��یما، رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان بوش��هر گفت: ازمجم��وع ۳۴۷ معدن 
مصالح س��اختمانی مج��وز دار این اس��تان ۱۲۸ معدن 
فع��ال، ۱۰۶ معدن غیرفع��ال و بقیه آن نی��ز بدون بهره  
بردار اس��ت. سیدحسین حسینی محمدی افزود: سالانه 
از معادن فعال استان بوشهر ۷۲ درصد ظرفیت اسمی آن 
برداشت شده به گونه ای که از ۱۵ میلیون و ۸۰۰ هزار تن 
ظرفیت پروانه بهره برداری سالانه ۹ میلیون تن استخراج 
می شود. وی گفت: طرح مطالعاتی اکتشاف مواد معدنی 
بیتومین و فس��فات در اس��تان عملیاتی شده که اکنون 
بیش از ۹۷ درصد پیشرفت دارد. حسینی محمدی افزود: 
پ��س از پایان طرح مطالعات��ی موادمعدنی این معادن به 
بهره برداران واجد ش��رایط واگذار خواهد شد.  وی با بیان 
اینکه شهرستان های دشتستان و دشتی دارای بیشترین 
معادن در استان هستند گفت: ۶۵ معدن در دشتستان و 
۵۷ معدن در دشتی قرار دارد که از نظر کیفی محصولات 

معادن دشتی مورد توجه قرار دارد.

انعقاد قرارداد صدور سنگ 
»مرمریت« چهارمحال و 

بختیاری
مدیرعام��ل مجتم��ع مع��دن مرمری��ت آبی اس��تان 
چهارمح��ال و بختیاری گف��ت: قرارداد ص��دور ۳۰۰۰ 
تن س��نگ مرمری��ت آب��ی از چهارمح��ال و بختیاری با 
کشورهای خارجی بسته شد. به گزارش ایسنا، »حسین 
هادی« اظهار کرد: این قرارداد چند روز گذش��ته با تجار 
کشورهای چین، گرجستان و عراق منعقد شد. وی افزود: 
اف��زون بر ۳۰۰۰ تن از این نوع س��نگ کمیاب با کاربری 
نمای س��اختمان، عتیقه و زی��ورآلات تزیینی هم تا نیمه 
نخست امسال به کشورهای هدف ارسال می شود. هادی 
ظرفیت تولید سالیانه س��نگ مرمریت آبی این استان را 
بی��ش از ۱۰ ه��زار تن برآورد کرد و ادام��ه داد: در صورت 
حمای��ت دولت در آماده کردن زیرس��اخت  ها و پرداخت 
تس��هیلات، کارخانه ف��رآوری محصول نیز امس��ال در 

منطقه راه اندازی خواهد شد.
 مدیرعام��ل مجتم��ع مع��دن س��نگ مرمری��ت آبی 
چهارمحال و بختیاری اش��تغال مستقیم و غیرمستقیم 
این معدن منحصر به فرد خاورمیانه را که سال ۱۳۹۲ در 
چهارمحال و بختیاری به بهره  برداری رسید ۷۰ نفر اعلام 
کرد و گفت: با س��اخت و تجهیز کارخانه فرآوری، امسال 

زمینه اشتغال ۱۵۰ نفر دیگر محقق خواهد شد.
مجتمع معدن »مرمریت« آبی چهارمحال و بختیاری 
در منطق��ه ف��لارد ل��ردگان در فاصل��ه ۲۰۰ کیلومتری 

شهرکرد قرار دارد.

اخبار

خ��ود را پرداخت نکرده اند به طور عمده متعلق به معادن س��نگ 
لاش��ه و دیگر معادن��ی بوده اند که در س��ال های ۸۹ تا ۹۱ بدون 
داشتن استراتژی خاصی به آنها وام داده شده است. در این زمینه 
در برخ��ی موارد اقدام حقوقی کرده ایم. بخش اعظم بدهکاران نیز 

آماده اند و بخشی از بدهی را پرداخته اند. 
تاکنون با بیشتر معادن بدهکار، وارد مذاکره شده ایم و به صورت 
اس��تمهالی با آنها برخورد می کنیم تا صدمه ای به سرمایه گذاران 

این بخش در معادن کوچک و متوسط وارد نشود. 
بیشتر توضیح دهید؟ �

به کس��انی که تا برج ۹ س��ال گذش��ته آمدند و تعیین تکلیف 
کردند، کل سود بدهی را بخشیدیم. به کسانی که اکنون می آیند 
نیز کل سودهایی که تا برج ۹ تعلق می گرفته را می بخشیم. فقط 

س��ود این چند ماه را می گیریم.ش��رایط خوبی را برای بدهکاران 
صندوق در نظر گرفته ایم تا تمام کسانی که به صندوق بدهکارند 
بیایند و تسویه حس��اب کنند. روی وب س��ایت مان و نیز به س��ایر 
روش ها اعلام ش��ده است. استقبال خوبی شده است. بهره بردارانی 
که بدهی داشتند بخشی از بدهی شان را استمهال کردند، بخشی 

را پرداختند و بدهی شان را تقسیط کردند. 
ما هم س��عی می کنیم در حد توان م��ان کمک کنیم تا فعالیت 
آنها قطع نش��ود.  س��ال گذشته، قرار ش��د میز کاری با مشارکت 
نظ��ام مهندس��ی معدن ای��ران و صن��دوق بیمه س��رمایه گذاران 
معدنی تش��کیل ش��ود تا معدن��داران و بهره ب��رداران معدنی در 
 اس��تان ها ب��رای هر مش��کل و کاری که دارند به ته��ران مراجعه 

نکنند.

 این قضیه به کجا انجامید؟ �
در تمام اس��تان ها میزهای اس��تانی  داریم. احکام همه رییسان 
این میز صادر ش��ده و فعالیت ش��ان را انج��ام می دهند فقط باید 
مکانیس��می برای ارتباط تنگاتنگ با نظام مهندسی داشته باشیم 

که البته در حال طراحی است و تا پایان خرداد نهایی می شود. 
ایـن اقـدام مناسـب بود و توانسـت مشـکلی را از  �

مراجعان حل کند؟
از آنجا که مش��کلات مراجعان بسیار بوده و بضاعت کارشناسی 
ما و افرادی که به همین منظور مقیم باش��ند، کم اس��ت، تشکیل 
میز کار، این مش��کل را حل کرده و برون سپاری های لازم را انجام 
داده است. ما توانسته ایم از ظرفیت نظام مهندسی معدن به خوبی 

استفاده کنیم. 

»قطب تولید فولاد«  ایــرانتبدیل بـه
قابلی��ت انباش��ت، برداش��ت، تخلیه و 
بارگی��ری بازه متنوع��ی از مواد معدنی 
همچون سنگ آهن خردشده، کنسانتره 
آه��ن و م��س، گندله، آهن اس��فنجی، 
بریکت آهن، کلینک��ر، کرومیت و غیره 

خواهد داشت.
فـولاد پوسـکو کـره درگیر  �

مجوزهای زیست محیطی
اما همان ط��ور که پیش��تر هم گفته 
ش��د درمجموع ۴ ش��رکت فولادسازی 
در چابهار برای رس��یدن به قطب تولید 
فولاد س��اخته می ش��ود؛ علاوه بر فولاد 
مکران که کاملًا ایرانی است؛ مذاکراتی 
ه��م با فولادس��ازی های برن��د خارجی 
ب��رای حضور در چابهار ص��ورت گرفته 
است؛ مهم ترین آن ها فولاد پسکو کشور 
کره اس��ت ک��ه این ش��رکت چهارمین 
تولیدکنن��ده ف��ولاد دنی��ا ب��ا فنّاوری 

انحصاری مختص به خودش است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار 
می گوید: فولاد پس��کو پس از مذاکرات 
علاقه من��دی برای حض��ور در چابهار را 
از خود نش��ان داد و با مش��ارکت با یک 
سرمایه گذار داخلی روند سرمایه گذاری 
در منطق��ه آزاد چابه��ار را آغ��از کرد؛ 
این ش��رکت مراحل تخصی��ص زمین، 

طراح��ی و انج��ام مطالع��ات پای��ه را 
پشت سر گذاش��ته و منتظر مجوزهای 
زیس��ت محیطی برای ش��روع س��اخت 

مجتمع فولاد خودش در چابهار است.
عبدالرحیم کردی می افزاید: بر اساس 
طرح پس��کو، این ش��رکت مانند فولاد 
مکران در دو فاز احداث می ش��ود و فاز 
اول آن هم مانند ف��ولاد مکران ظرفیت 
تولید ۱.۶ میلیون تن فولاد در س��ال را 
دارد؛ فاز دوم دو مجموعه فولاد مکران و 
فولاد پسکو در صورت اخذ تأییدیه های 
محیط زیس��تی ظرفیت تولی��د این دو 
مجموعه را دو براب��ر خواهد کرد یعنی 
تولی��د ۶ میلیون تن فولاد س��الانه در 

چابهار.
وی تأکید می کن��د: مهم ترین چالش 
ما برای اس��تقرار صنایع در منطقه آزاد 
چابهار و استفاده از تسهیلات منطقه برای 
آن ها مجوزهای زیست محیطی است؛ بر 
اس��اس مطالعاتی که به اتفاق س��ازمان 
محیط زیس��ت انجام دادی��م، بارگذاری 
بیش��تر از چهار میلیون ت��ن فولاد و ۶ 
میلیون تن محصولات پتروش��یمی در 
 مح��دوده منطقه آزاد چابهار امکان پذیر

 نیست.
از  یک��ی  می کن��د:  اضاف��ه  ک��ردی 

مهم تری��ن م��واردی که س��د راه فولاد 
پس��کو و آوردن س��رمایه اش در چابهار 
ش��ده اس��ت مجوزهای زیست محیطی 
اس��ت؛ ما با سازمان محیط زیست کاملًا 
موافقی��م و ب��رای این منظور توس��عه 
محدوده منطقه آزاد چابهار را پیش بینی 
و در دولت تصویب کردیم، امیدواریم بنا 
ب��ه اجماعی که می��ان دولت و مجلس 
وجود دارد، توسعه محدوده به زودی در 

مجلس تصویب شود.
پوسـکو  � انصـراف  احتمـال 

به خاطر سهام داران عربستانی
آزاد  منطق��ه  س��ازمان  مدیرعام��ل 
چابه��ار تأکید می کند: تنه��ا نگرانی ما 
در حال حاضر فولاد پوس��کو اس��ت که 
ب��ا آنکه برای آوردن س��رمایه و ش��روع 
کار مصمم اس��ت به این دلیل که هنوز 
اقدام به سرمایه گذاری نکرده امکان دارد 
از س��رمایه گذاری انصراف دهد، ما باید 
هرچ��ه س��ریع تر س��رمایه گذاری ای��ن 

شرکت را تسهیل کنیم.
نگرانی مدیرعامل برای استقرار فولاد 
پوس��کو علاوه بر محیط زیس��ت ش��اید 
از م��ورد دیگ��ری هم نش��ات می گیرد؛ 
پیش ت��ر از برخی منابع اعلام ش��ده بود 
که بخش��ی از سهام شرکت فولادسازی 

پوس��کو کره را س��هام داران عربستانی 
خریده ان��د و این ش��رکت ام��کان دارد 
ب��ه دلیل فش��ار عربس��تان عل��ی رقم 
 تمایل��ش از حضور در چابه��ار انصراف

 دهد.
کردی می گوی��د: من هم ش��نیده ام 
که بخش��ی از س��هام فولاد پوس��کو را 
س��هام داران عربستان خریده اند، تائید و 
تکذیب نمی کنم اما شرکت داخلی طرف 
قرارداد با پسکو که شرکتی ایرانی است 
همچنان و به شدت پیگیر مجوزهاست و 
انصرافی تاکنون به ما اعلام نشده است؛ 
هرچن��د که پوس��کو یک س��رمایه گذار 
خصوصی اس��ت و امکان دارد تا قبل از 
آنکه سرمایه اش را بیاورد از کار انصراف 
 دهد؛ ما باید مجوزها را برایش تس��هیل

 کنیم.
وی می افزای��د: هرچ��ه باش��د این که 
چابهار بن��دری مطمئن و به صرفه برای 
تبدیل ش��دن به قطب تولید فولاد است 
در آن ش��کی نیست اما به نظر می رسد 
بن��ا ب��ه جدیت ها و تمایلات��ی که برای 
استقرار صنایع فولاد در چابهار و آن هم 
در منطقه آزاد آن وج��ود دارد تنها راه 
زیس��ت محیطی  اخ��ذ مجوزهای  برای 

توسعه منطقه آزاد چابهار است.



پس از دو سال ذوب آهن 
به سود رسید

معاون مالی و اقتصادی شرکت ذوب آهن گفت: 
ذوب آه��ن اصفهان پس از تحمل ۲ س��ال رکود و 
زیان، در سال ۱۳۹۶ با مدیریت هزینه ها و افزایش 
قیم��ت محصول در ماه های پایان س��ال به س��ود 

خالص ۱۲۰ میلیارد تومان دست یافت. 
به گزارش ایلنا، س��عید امیدقائم��ی با بیان این 
مطل��ب افزود: در س��ال ۱۳۹۶ مدیری��ت هزینه ها 
ادام��ه یافت و باوج��ود افزایش هزینه ه��ای مالی، 
س��ود خال��ص۱۲۰ میلیارد تومانی پ��س از تحمل 
زیان ۱۲۸ میلیارد تومان سال ۱۳۹۴ و زیان ۷۴۴ 
میلیارد تومانی س��ال ۱۳۹۵ کس��ب شد. این روند 
باعث ش��ده زیان انباش��ته ش��رکت پس از ۳ سال 

افزایش، روند کاهنده خود را آغاز کند. 
وی ادامه داد: در سال ۱۳۹۶ سرمایه در گردش 
شرکت ۱۵۰۰ میلیارد تومان نسبت به سال گذشته 
افزایش یافت. این موضوع نشان دهنده بهبود توان 
مالی ش��رکت اس��ت اما به معنای خ��روج کامل از 

بحران نقدینگی نیست. 
امیدقائمی اظهار کرد: در سال ۱۳۹۶ بدهی های 
مالیاتی شرکت به صورت کامل تهاتر و تسویه شد 
و همچنی��ن در مذاکره  ب��ا بانک ها، بیش از ۱۴۰۰ 
میلیارد تومان از تس��هیلات ش��رکت اس��تمهال و 
به س��رفصل تس��هیلات مالی بلندمدت در ترازنامه 

شرکت منتقل شد. 
معاون مالی و اقتصادی ش��رکت با بیان اینکه در 
س��ال ۱۳۹۶ حقوق صاحبان س��هام شرکت، روند 
افزایش��ی خود را آغاز کرد، گفت: در سال گذشته 
جریان خالص وجوه نقد ناشی از عملیات در ۵ سال 
گذش��ته به بالاترین حد خود رس��ید و به عدد ۱، 
۱۲۶ میلیارد تومان رسید. این عدد نسبت به سال 
گذشته ۱/۵برابر ش��ده است و گویای آن است که 
ورود جریان نقد به شرکت بهبود یافته و در صورت 
استمرار این روند، بهبود وضعیت نقدینگی شرکت 
را نوید می دهد. امید اس��ت در س��ال ۱۳۹۷ مقدار 

زیادی از مشکلات نقدینگی شرکت کاسته شود. 
مدیریت گـروه ملی فـولاد به دولت  �

واگذار شد
نماینده مردم اهواز در مجلس ش��ورای اسلامی 
گف��ت: مالکیت گروه مل��ی فولاد ای��ران از بخش 
خصوصی به بخش دولت��ی و وزارت امور اقتصادی 

و دارایی بازگشت. 
ب��ه گزارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان، همایون 
یوس��فی، نماین��ده مردم اهواز در مجلس ش��ورای 
اس��لامی بیان کرد: ب��ه نظر می رس��د دولت بهتر 
می تواند گروه ملی فولاد را مدیریت کند و در حال 
حاضر دیگر بحث واگ��ذاری این کارخانه به بخش 

خصوصی مطرح نیست. 
وی افزود: با توجه به مشکلات به وجود آمده در 
زمینه پرداخت نش��دن حق��وق کارگران گروه ملی 
و مش��خص نبودن مالکیت قطعی این ش��رکت، از 
طریق وزارت امور اقتص��ادی و دارایی و بانک ملی 
کشور، پیگیر مشکلات گروه ملی فولاد ایران بودیم. 
یوس��فی عنوان کرد: مش��کلات ای��ن کارخانه از 
سال های متمادی انباشته شده و از ۲ سال گذشته، 
نمایندگان اس��تان با ورود به موضوع مشکلات این 
کارخانه، پیگیر مس��ائل مختلف گ��روه ملی فولاد 
ای��ران بوده اند. در این ۲ س��ال، موض��وع مالکیت 
کارخان��ه، مطالب��ات کارگ��ران و وضعی��ت تولید 

کارخانه پیگیری شد. 
نماینده مردم اهواز در مجلس ش��ورای اسلامی 
گف��ت: نمایندگان پیگیری های خود را تا زمانی که 
وضعی��ت کارخانه به یک وضعی��ت مطلوب از نظر 
تولید برس��د، ادامه خواهن��د داد. وی بیان کرد: در 
زمینه تامین منابع لازم برای تولید این کارخانه نیز 
صحبت هایی شده است و امیدواریم هرچه سریع تر 

شاهد حل این مشکلات باشیم. 

ورود مدعی العموم به 
تعیین تکلیف کارخانه 
تولید سیمان پلدختر

دادس��تان عمومی و انقلاب مرکز استان لرستان 
گف��ت: ۱۰۰هکت��ار از اراض��ی مل��ی شهرس��تان 
پلدختر که برای س��اخت کارخانه تولید س��یمان 
در قال��ب ق��رارداد اجاره واگذار ش��ده بود به علت 
 نب��ود اقدام موث��ر در اجرای طرح ب��ه دولت اعاده

 شد. 
به گزارش میزان، سعید رازانی، دادستان عمومی 
و انقلاب مرکز استان لرستان از اعاده ۱۰۰هکتار از 

اراضی ملی به بیت المال در سال جاری خبر داد. 
وی علت این ورود را نبود اقدام مناس��ب مجری 
ط��رح عنوان کرد و گفت: به  ای��ن علت که پس از 
س��پری شدن ۱۰ س��ال، اقدام موثری برای اجرای 
طرح نشده بود، قرارداد یاد شده فسخ و ۱۰۰هکتار 

زمین به دولت اعاده شد. 
رازانی بیان کرد: بدیهی اس��ت دس��تگاه قضایی 
و  س��رمایه گذاران  تم��ام  از  گذش��ته  همچ��ون 
تولیدکنندگان حمایت می کند اما در قبال کسانی 
ک��ه هکتارها زمین را برای اج��رای طرحی تصرف 
کرده ام��ا اقدام قابل قبولی انج��ام ندهند، موازین 
قانون��ی را به عم��ل خواه��د آورد ت��ا زمین��ه برای 

تولیدکنندگان و کارآفرینان آتی فراهم شود. 
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نخس��تین محموله ریل ملی تولید ش��ده در ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان به مناس��بت عید فطر به راه آهن جمهوری اسلامی تحویل 
داده ش��د. به گزارش ایرنا ش��رکت ذوب آهن اصفه��ان اعلام کرد: 
محموله یادش��ده ۵۰۰ تن ریل U۳۳ اس��ت که بر اس��اس آخرین 
فناوری ه��ای روز در ذوب آه��ن اصفه��ان تولید ش��ده و منطبق بر 

استاندارد اروپایی EN۱۳۶۷۴ است. 
شرکت فرانسوی بیرووریتاس به عنوان ناظر، ریل های تولید شده 
در ذوب آهن را با آزمون های مختلف بررس��ی و تایید کرده اس��ت. 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: این شرکت با امکان تولید ۴۰۰ 
هزار تن ریل در س��ال، قادر ب��ه تامین کامل نیاز راه آهن جمهوری 

اسلامی به ریل است و مازاد آن نیز صادر خواهد شد. 
منص��ور ی��زدی زاده با بی��ان اینکه تولید این ریل، ۴ س��ال پیش 
براساس استانداردهای آن زمان بسیار ساده تر بود، افزود: تولید ریل 
براساس جدیدترین استاندارد اروپایی بسیار سخت و پیچیده بود اما 
تحمل این س��ختی ها به تولید این کالای مهم و خودکفایی کش��ور 
می ارزد و خوش��حالیم که امروز مش��کلات تولید انواع ریل از جمله 
UIC۶۰ نی��ز برطرف ش��ده و آمادگی لازم برای تولی��د انواع ریل 

وجود دارد. 
مدیرعامل ذوب آهن اصفه��ان تاکید کرد: در تولید ریل، رضایت 
مشتری برای ما اهمیت دارد، از این  رو تولید ریل بر اساس جدیدترین 
استاندارد اروپایی EN۱۳۶۷۴ است و شرکت بیرووریتاس به عنوان 

ناظر خارجی، این محصولات را تایید کرده است. 
وی اظه��ار ک��رد: تیرآه��ن و میلگ��رد ذوب آه��ن اصفه��ان که 
از کیفی��ت بالای��ی برخ��وردار اس��ت و ب��ه کش��ورهای اروپای��ی 
نی��ز صادر می ش��ود، در امنی��ت س��اختمان و امنی��ت حمل ونقل 
 ریل��ی، نق��ش دارن��د و کیفی��ت برت��ر آنها حائ��ز اهمیت ف��راوان

 است. 
وی ب��ا تاکید بر اینکه توس��عه حمل ونقل ریل، یک��ی از نیازهای 
اساس��ی کش��ور اس��ت و در ای��ن بی��ن تامی��ن ری��ل از اهمی��ت 
اس��تراتژیک برخوردار اس��ت، تصریح کرد: در ش��رایط کنونی که با 
تحریم ه��ای ظالمانه طرف هس��تیم، تامین ریل در داخل کش��ور، 
 پش��تیبانی بس��یار موثری برای توس��عه حمل ونقل ریلی به ش��مار 
م��ی رود.  مدیر کل راه آه��ن اصفهان نیز گفت: تحویل نخس��تین 
محمول��ه ریل ملی، این نوید را می دهد که دغدغه راه آهن جمهوری 

اسلامی برای تامین ریل رفع شده است.
همچنین س��یدرضا س��ادات حس��ینی با بیان اینکه تولید ریل با 
اس��تقبال راه آهن جمهوری اس��لامی همراه بوده اس��ت، افزود: این 
س��ازمان به تعهد خود در قبال ریل ملی عمل می کند تا گام مهمی 

در جهت توسعه حمل ونقل ریلی برداشته شود. 
مدیر کل راه آهن اصفهان گفت: براس��اس برنامه شش��م توسعه، 
خط��وط راه آهن ای��ران باید به ۲۵ ه��زار کیلومتر برس��د. هر ۱۰ 

کیلومتر به ۵۰۰ تن ریل نیاز دارد.
سادات حسینی یادآوری کرد: تست ریل های تولید شده در ذوب 
آهن، مطابق یک روند کارشناسی بوده و قابل اطمینان است.  معاون 
بهره ب��رداری ذوب آهن نیز گف��ت: در کارگاه تولید ریل ذوب آهن 
اصفه��ان که نورد ۶۵۰ نام دارد، ام��کان تولید تیرآهن های H۳۰ و 
IPE۵۰۰ نی��ز وجود دارد ک��ه تیرآهن H۳۰ تولید ش��ده و نقش 

مهمی در ارتقای صنعت ساختمان کشور دارد. 
اردشیر افضلی با بیان اینکه تیرآهن IPE۵۰۰ نیز به زودی تولید 
می شود، افزود: این شرکت دارای یکی از پیشرفته ترین سیستم های 
کنترل کیفی اس��ت.  وی اظهار کرد: ریل تولید شده در ذوب آهن، 

آزمون ه��ای کیفی مانند UT، ادی کارنت، راس��تایی، تخت بودن و 
سایر پارامترهای استاندارد اروپایی EN۱۳۶۷۴ را گذرانده است. 

لازم به یادآوری اس��ت که قرارداد راه اندازی خط تولید ریل ملی 
در تی��ر ۱۳۹۳ با حضور وزیران تعاون، کار و رفاه اجتماعی، صنعت، 
معدن و تجارت و راه و شهرس��ازی در ذوب آهن اصفهان امضا شد.  
واحد تولید ریل ملی با مشخصه فنی)UIC۶۰( به عنوان بزرگترین 
واحد تولید ریل آهن در خاورمیانه، ۱۳ آبان ۱۳۹۵ با حضور اسحاق 
جهانگیری، معاون اول رییس جمهوری به بهره برداری رس��ید.  برای 
اج��رای طرح تولید ریل مل��ی در ذوب آهن اصفهان ۲۸/ ۲ میلیون 
یورو اعتبار ارزی و ۵۷۳ میلیارد ریال اعتبار ریالی هزینه شده است. 
این واحد تولیدی با ظرفیت اس��می ۴۰۰ هزار تن ریل براس��اس 

استانداردهای اروپایی ساخته شده و به بهره برداری رسیده است. 

         نخستین محموله ریل ملی تولید داخل به راه آهن تحویل داده شد

ش��رکت فولاد خوزس��تان در س��ال های اخیر با تکیه بر 
تکمی��ل زنجیره ارزش فولاد، توانس��ته اس��ت دروازه های 
ت��ازه ای را در عرصه های توس��عه ای صنعت زیربنایی فولاد 
جس��ت وجو کند، یعنی ش��ناخت بیش از پی��ش بازارهای 
بین المللی به منظور توس��عه صادرات، ض��رورت بازنگری 
فناوری برای کاهش هزینه های تولید و توجیه پذیر ساختن 
طرح های اقتصادی را مد نظر داشته است. از همین رو، اقدام 
هوشمندانه و بی س��ابقه هیات مدیره در خرید عمده سهام 
کارخانه تولید کنس��انتره س��نگ آهن در آخرین روزهای 
کاری س��ال ۱۳۹۶ ، گام مهمی در مس��یر پیش روی فولاد 
خوزستان از سوی سهامداران و ناظران تلقی شد و به خودی 
خود، موجب تقویت احساس امیدواری و اعتماد به روند رو 

به رشد تولید در میان اقشار مختلف کارکنان شده است.
این رویداد مهم، در عین حال می تواند با الحاق حلقه های 
پایین دس��ت و فراتولید کنونی، ضمن ایج��اد امکانات تازه 
برای عرضه محص��ولات خاص نوردی، جای��گاه هلدینگ 
فولاد خوزس��تان را در بازاره��ای داخلی و خارجی، بیش از 
پیش در بین مش��تریان شمش با کیفیت فولاد خوزستان، 

استوار کند.
با ای��ن مقدمه، در یک روز گرم تابس��تان به حضور آقای 
مهران خرم نیا، معاون برنامه ریزی و توس��عه شرکت فولاد 
خوزس��تان رس��یدیم تا درب��اره اهداف عالی ش��رکت در 
عرصه های توس��عه، بی واسطه با ایش��ان گفت وگو کرده و 
ببینی��م چگون��ه می توان در عمل تحق��ق چنین دورنمای 

روشنی را برای شرکت دنبال نمود.

مهران خرم نیا را طبق معمول با لباس س��بز رنگ شرکت 
می یابیم، در حالی که لبخندی همیش��گی، جزئی لاینفک 
از چهره مصمم او اس��ت. او تحصیلکرده رش��ته مهندس��ی 
متال��ورژی مواد ب��ا رتبه ممت��از در مقاطع کارشناس��ی و 

کارشناسی ارشد از دانشکده فنی دانشگاه تهران است.
معاون برنامه ریزی و توسعه، بخش عمده ای از خدمتش 
را در ش��رکت فولاد خوزستان آن هم در بخش فولادسازی 
با طی مدارج ترقی از ذیل تا صدر س��ازمان گذرانده اس��ت. 
هنگام��ی که ب��ه عن��وان مصاحبه کننده با آق��ای خرم نیا 
گفت وگو می کنید، این اطمینان در ش��ما ایجاد می ش��ود 
که از آن دس��ته مدیران اجرایی اس��ت که هر دو سلاح علم 
و تجرب��ه را با هم در دس��ت نهاده اس��ت. ب��ه همین خاطر، 
علاوه ب��ر مدیریت، در حوزه های مختلف تولید و توس��عه، 
در اندیش��ه و عمل، به یک میزان از اولویت ها و ضرورت ها، 
بایده��ا و نبایدها و نیز نقاط قوت و ضعف کار، از آگاهی لازم 

برخوردار است.
خرم نی��ا در ای��ن گفت وگ��و نش��ان می دهد ک��ه فولاد 
خوزس��تان نه ی��ک مجموعه صنعتی ص��رف بلکه یک تیم 
مصمم، یکپارچه و پرتلاش اس��ت. او خ��ود را نیز با افتخار، 
عضوی از این تیم بزرگ محسوب نموده و با اشتیاق و علاقه 
کام��ل، قص��د دارد تمام دانش و اطلاعات��ش را صادقانه در 

اختیار مخاطب قرار دهد.
بی هیچ توضیح و تفسیری، برنامه های توسعه شرکت را از 

زبان ایشان می خوانیم. 
بـه نظرتان موضوع توسـعه در شـرکت  �

و  ویژگی هـا  چـه  از  خوزسـتان  فـولاد 
ضرورت هایی برخوردار است؟

با توجه به روند رقابتی ش��دیدی که در س��ال های اخیر 
در فضای کس��ب و کار جهانی فولاد شاهد هستیم، اهمیت 

شناس��ایی و بکارگیری آخرین فناوری های صنعت فولاد، 
بیشتر و بیشتر آشکار شده و نقش آن در کاهش هزینه های 
تمام ش��ده محصول و ایجاد ظرفیت توسعه پایدار به لحاظ 
اقتصادی، زیست محیطی و اجتماعی در سطح فولادسازان 
ب��زرگ و فعالان این صنعت مورد توجه همگانی قرار گرفته 

است.
از ای��ن رو، ش��رکت فولاد خوزس��تان بر اس��اس مقاصد 
اس��تراتژیک و مطالع��ات ب��ازار آینده ف��ولاد، همچنین با 
پیگی��ری اصلاحات و بازنگری های ضروری در رویکردهای 
توسعه ای، از ابتدای سال ۹۶ نسبت به تعریف چهارمین فاز 
توسعه خود اقدام کرد. بر اساس این برنامه، الزامات رسیدن 
به ظرفیت پایدار ۵/۲ میلیون تن در محدوده شرکت ایجاد 
می ش��ود و ظرفیت تولید پای��دار ۱۴/۶میلیون تن در گروه 
ف��ولاد خوزس��تان در اف��ق ۱۴۰۴ فراهم می گ��ردد. با این 
ظرفیت پیش بینی شده سهم ۲۵درصدی فولاد خوزستان 

در کل تولید فولاد کشور حفظ می شود.
با تلاش و همدلی که در مجموعه بزرگ فولاد خوزستان 
س��راغ داریم، دس��تیابی به تمام اهداف برنامه  چه در حوزه 
تولید و پش��تیبانی و چ��ه در برنامه ریزی و توس��عه، دور از 
دسترس نیست. به خاطر داشته باشیم که فولاد خوزستان 
از پش��توانه معنوی ش��هدای گرانق��در و کارکنانی ایثارگر 
برخوردار است. افتخارات پیشین و موقعیت کنونی شرکت 
ب��ا از خ��ود گذش��تگی و فداکاری های تمام��ی کارکنان و 
مدیران در کنار هم در گذش��ته و حال به دس��ت آمده و این 
ت��وکل همراه با تلاش بوده که نام پرآوازه فولاد خوزس��تان 
را در دوران  س��خت گذش��ته و تحریم ها، همچنان سربلند، 

پیروز و روبه رشد نگه داشته است.
آیا در این زمینه اقداماتی شده است؟ �

قطع��ا بله. برای تحقق این مهم از اواس��ط س��ال ۹۵، در 
سطح ش��رکت کارگروه های مختلفی با حضور نمایندگانی 
 HSEاز واحدهای بهره ب��رداری، برنامه ریزی و توس��عه و
تشکیل شد و بلافاصله آخرین وضعیت فناوری های موجود 
و همچنین فاصله آنها با فناوری های روز دنیا مورد بررس��ی 
قرار گرفت. بر این اس��اس، طرح های اولیه مورد نیاز جهت 
ش��روع فاز چهارم توس��عه استخراج ش��د و با بهره گیری از 
ش��رکت های معتبر خارجی نظیر شرکت مهندسی مشاور 
HWC اتریش برای ناحیه فولادس��ازی و فولاد شادگان، 
ش��رکت کوبه استیل ژاپن برای ناحیه احیا و شرکت اتوتک 
ب��رای ناحی��ه مواد اولیه و گندله س��ازی، انتخاب ش��دند و 
طراحی های مفهومی جداگانه ای که همگی مربوط به طرح 
جامع توس��عه ظرفیت پایدار فولاد خوزس��تان بود، در این 

مرحله انجام گردید.
رویکرد به کار رفته در فاز چهارم توس��عه بر اساس ۴اصل 

مهم و بنیادین بدین شرح استوار گردیده است: 
 ۱( اجرای پروژه های پایداری جهت تثبیت شرایط تولید 

و زیرساخت های توسعه ظرفیت
 ۲( ایجاد ظرفیت های جدید 

۳( جایگزین��ی فناوری ه��ای قدیمی موج��ود با اولویت 
ماشین های ریخته گری اسلب و بلوم

۴( تکمی��ل زنجی��ره ارزش فولاد ب��ا ورود در بخش های 
بالادست و پایین دست صنعت فولاد

آیـا می توانیـد عناوین پروژه هـای یاد  �
شده را برای خوانندگان نام ببرید؟

البته و با کمال میل. برخی از پروژه های فاز چهارم توسعه با 
اولویت پروژه های طرح پایداری از ابتدای سال ۹۶ بر اساس 
برنامه عملیاتی این س��ال آغاز ش��د که عم��ده آن طرح ها، 
مراحل مهندس��ی و مناقصه لازم را پشت سر گذاشته اند. تا 
اینجای کار می توانم بگویم در سال گذشته حدود ۲۳پروژه 
بزرگ و کوچک به بهره برداری رس��یده اند و پروژه های مهم 
و بزرگی مانند تصفیه خان��ه جدید در منطقه کوت عبدالله 
در جنوب غربی اه��واز، افزایش ظرفیت پمپ خانه مرکزی 

در س��ایت اصلی شرکت و اس��تادیوم ۳۰ هزار نفری بزرگ 
و مدرن فولاد در مجاورت ش��هرک مسکونی ۲۰۰ دستگاه، 
پس از چندین سال توقف ناشی از مشکلات اجرایی و مالی، 
دوباره با حمایت و پشتیبانی موثر هیات مدیره و مدیرعامل 
محترم شرکت، فعال گردیدند و خوشبختانه هم اکنون هر 

دو پروژه در مرحله تحویل دهی قرار دارند.
همچنی��ن به طور همزمان، پروژه ه��ای بزرگ دیگری از 
جمل��ه خط و پس��ت ۴۰۰ در بخش انرژی و س��یالات و نیز 
ورود به بالادست زنجیره تولید با خرید سهام پروژه کارخانه 
کنسانتره و گندله سازی ش��رکت صنعتی و معدنی توسعه 
ملی، آغاز ش��دند و علاوه ب��ر آن، مناقصه گذاری پروژه های 
بزرگی مانند طرح احداث کارخانه مگامدول آهن اسفنجی 
در محل کارخانه قدیمی و جمع آوری ش��ده احیا مستقیم 
HYLl س��ابق، احداث کولینگ  تاور آب مدار بسته ۲۷۸، 
کارخانه اکس��یژن ش��ماره ۴، افزایش ظرفی��ت کولینگ 
تاورهای ریخته گری، احداث و توس��عه پس��ت های برق و 
اجرای فاز دوم DCS ایس��تگاه اصلی ب��رق، در حال انجام 
هستند و اس��ناد مناقصه گذاری ماشین ریخته گری اسلب 

جایگزین نیز در مراحل نهایی قرار دارند.
در س��ال ۹۶ ش��اهد اتمام پروژه های مهمی مانند مدول 
۸۰۰ هزارتنی آهن اسفنجی فولاد شادگان براساس فناوری 
بومی»پرد« و افتتاح آن با حضور معاون اول محترم ریاست 
جمهوری بودیم. اکنون علاقه مندیم جزئیات بیش��تری را 
درباره پیشرفت های ش��رکت در زمینه این طرح ها از زبان 

جنابعالی بشنویم.
همانط��ور ک��ه به درس��تی اش��اره کردید، در س��ال ۹۶ 
پروژه ه��ای بزرگ��ی در فولاد خوزس��تان ب��ه بهره برداری 
رسیدند. از جمله مهم ترین آنها کارخانه احیا مستقیم طرح 
فولاد ش��ادگان به ظرفیت اس��می۸۰۰ هزارتن و فناوری 
ایرانی»پرد« بود که برای نخس��تین بار در کش��ور ساخته 
شد و در ۳۱ خرداد ۹۶ به بهره برداری رسید. این طرح مهم 
اس��تانی ضمن اینکه بسیار موفق به اجرا درآمد و افتتاح آن 
پس از فراز و نش��یب های بس��یار، امیدواری های زیادی در 
منطقه ایجاد نمود، دوره آزمایش��ی خود را در کمتر از ۶ماه 
پشت سر گذاشت و در ۲۰ آذر سال گذشته با حضور معاون 
اول محترم ریاس��ت جمهوری رسما به بهره برداری رسید. 
پروژه احیا مس��تقیم شادگان با ظرفیت ۸۰۰ هزار تن یکی 
از طرح های هفتگانه فولادی کشور بود که به عنوان فاز اول 
فولاد شادگان از سال ۱۳۸۵ کلنگ آن زده شد اما ادامه آن 
به دلایلی با مش��کل مواجه گردید و در سال ۱۳۹۳ با ورود 
بهنگام ش��رکت فولاد خوزستان و خرید بلوک ۶۵ درصدی 

سهام شرکت صنعت فولاد شادگان، جان تازه ای گرفت.
حمایت ه��ای مالی و مس��اعدت جدی هی��ات مدیره و 
مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزستان اوضاع را مساعد نمود. 
مش��ارکت و بهره گیری از تجربه نیروهای فنی و پشتیبانی 
فولاد خوزس��تان در کمتر از ۳سال ورود به طرح شادگان، 
فاز نخس��ت آن را در س��ال گذش��ته تا مرحله بهره برداری 
ب��ه پیش برد و ج��ا دارد بار دیگر در همی��ن فرصت از تمام 
دس��ت اندرکاران این موفقیت و همکاران تلاشگری که به 
نحو شایسته در تکمیل فاز نخست این طرح سهیم بودند، به 

نوبه خود تشکر و قدردانی نمایم.
سـال گذشـته، شـاهد موفقیـت فـولاد  �

خورسـتان در ورود بـه بالادسـت زنجیـره 
فـولاد و خریـد سـهام شـرکت صنعتـی و 
معدنـی توسـعه ملـی بوده ایم. اگـر ممکن 
اسـت در این زمینه نیز توضیحات بیشـتری 

ارائه فرمایید.
همان گونه که بارها اعلام ش��ده، یکی از اس��تراتژی های 
اصلی شرکت فولاد خوزستان، تکمیل زنجیره ارزش فولاد 
اس��ت. این هدف اس��تراتژیک، همواره از ابتدای تاس��یس 
ش��رکت تاکنون مد نظر بوده چراک��ه تکمیل آن تاثیر قابل 

توجهی بر کاهش هزینه های تولی��د، برخورداری از ارزش 
افزوده بالاتر در طول زنجیره و همچنین اطمینان بیش��تر 
نس��بت به پایداری هرچه بیش��تر تولید خواهد داشت. در 
این راستا برنامه خرید معدن و همچنین خرید یا مشارکت 
در واحدهای کنسانتره س��ازی در جهت تکمیل حلقه های 
بالادس��تی در دستور کار قرار گرفت. در انتهای سال ۹۶، با 
تلاش های زیاد مدیرعامل و هیات مدیره محترم، ش��رکت 
فولاد خوزس��تان ۶۷ درصد از س��هام کارخانه ۲/۵ میلیون 
تنی کنس��انتره توسعه ملی س��نگان را طی مزایده رسمی 
خریداری نمود و با این تحول مهم، برای نخس��تین بار طی 
بیش از ۴۰ س��ال عمر ش��رکت، موثرترین گام ها در مسیر 

تحول در تکمیل زنجیره ارزش برداشته شد.
لازم ب��ه توضی��ح اس��ت، کارخانه کنس��انتره یاد ش��ده 
علاوه بر واحد کنسانتره س��ازی در فاز نخس��ت، دارای یک 
کارخانه ۲/۵ میلیون تنی گندله سازی است که به زودی به 

بهره برداری می رسد.
اقدامـات  � و  پروژه هـا  دربـاره  لطفـا 

و  رسـیده  انجـام  بـه  زیسـت محیطی کـه 
همچنیـن برنامه هـای آتـی شـرکت هـم 

توضیحاتی دهید؟
ش��رکت فولاد خوزستان در ۲سال گذش��ته در راستای 
پیاده س��ازی اس��تانداردها و الزامات تعیین ش��ده از سوی 
س��ازمان حفاظت محیط زیست، پروژه های مشروحه ای را 
بر اساس طرح جامع زیست محیطی و در ادامه فعالیت های 

قبلی خود به اتمام رسانده است: 
۱- احداث سیس��تم جمع آوری دود ک��وره ۴ با ظرفیت 

غبارگیری ۴/۱ میلیون متر مکعب بر ساعت.
۲- احداث سیستم مکانیزه تخلیه کامیون جهت کنترل 

غبار ناشی از تخلیه مواد.
۳ - احداث سیس��تم تفکیک و جداکننده فلزات آهنی و 

غیر آهنی از ضایعات غیر فلزی.
۴- احداث رینگ شست و شوی واحدهای احیا)جلوگیری 

از پراکندگی غبار محوطه احیا(
۵ - اجرای پروژه عملیات اتصال لجن برگش��تی اسکرابر 
ت��اور۲۰ از تیکن��ر ش��ماره ۲ به تیکنر ش��ماره یک، جهت 

جلوگیری از توقف غبارگیرهای گندله سازی.
 ۶- اجرای فاز اول س��اماندهی آیل سرباره و جمع آوری و 
انتقال آیل قراضه به ضلع ش��مالی شرکت که این طرح مهم 
زیست محیطی در راستای کاهش گرد و غبار و آلودگی های 
ناشی از بارگیری قراضه و تخلیه نامنظم سرباره در محوطه 

مخصوص طراحی و اجراست.
ع��لاوه بر آنچه گفته ش��د، همچنین پروژه ه��ای آتی با 
پیش بینی حجم سرمایه گذاری افزون بر ۷۷۷ میلیارد ریال 
در دست اقدام هستند که امیدواریم تا پایان سال ۱۳۹۹ به 

انجام برسند. این طرح ها عبارتند از: 
۱- احداث غبارگیر س��یلوهای موادرسانی جهت کنترل 

غبار سیستم میکس بین.
۲- جابه جایی و اصلاح غبارگیر ۲۰. ۰۱

۳ - احداث غبارگیر ۲۰.۰۴
MH۷.۸ ۴- احداث غبار گیر

۵- اج��رای پ��روژه wind fencing در اطراف س��ایت 
انباشت و برداشت برای کنترل بادبردگی سنگ آهن.

۶- اح��داث غبارگیر برای تمام��ی کانوایرهای خروجی 
سیلوی چهارگانه احیاء ۲

۷- احداث رینگ شست و شوی احیا شماره ۲
۸- کنترل حداکثری غبار در محوطه مخصوص سیستم 
 Dry( فروش گندله که از طریق اجرای سیستم مه خشک

fog( انجام می شود.
۹- اجرای فاز دوم پروژه س��اماندهی آیل سرباره و جمع 

آوری و انتقال سایت قراضه. 
با توجه به سـابقه خوب و تعهد شـرکت  �

فـولاد خوزسـتان در ایفای مسـئولیت های 
اجتماعـی، از قبیـل احـداث پل فـولاد یا 
همـان پروژه معروف به پل ششـم کلانشـهر 
اهـواز بـر رودخانه کارون، چـه پروژه ها و 
برنامه هـای دیگری برای تـداوم این روند 

در حال انجام هستند؟
علاوه بر آنچه اش��اره ش��د، ش��رکت فولاد خوزستان در 
راستای ایفای مس��ئولیت های اجتماعی، نسبت به احداث 
مجموعه فرهنگی ورزشی فولاد خوزستان شامل استادیوم 
بزرگ و مدرن۳۰ هزار نفری با سرمایه گذاری بالغ بر۱۴۰۰ 
میلی��ارد ری��ال اقدام نموده اس��ت. همچنی��ن پروژه های 
دیگ��ری با س��رمایه گذاری بیش از ۲۳۵ میلی��ارد ریال، از 
طریق مشارکت با شهرداری کلانشهر اهواز و اداره کل راه و 

شهرسازی استان خوزستان در دست اقدام هستند: 
۱- اح��داث پارکین��گ اس��تادیوم ف��ولاد و ایج��اد 

دسترسی های آن
۲- احداث خط دوم جاده روبه روی منطقه ۳۰۰ دستگاه 

از طریق دو بانده کردن جاده قدیمی موجود
۳- احداث باند دوم جاده دسترس��ی از محل تقاطع بلوار 
شهدای فولاد در حد فاصل ورودی شماره ۲ سایت صنعتی 

تا فلکه فولاد در مسیر موازی با ضلع شمالی شرکت
۴- احداث تقاطع غیر همسطح خیابان امام خمینی)ره( 
ب��ا ریل راه آهن و بازار آهن در منتهی الیه اضلاع ش��مالی و 

غربی سایت صنعتی
۵ - اح��داث جاده دور برگ��ردان جاده کمربندی اهواز به 
منظور تس��هیل دسترسی به ورودی شماره ۵شرکت که به 
تردد محموله های س��نگین مواد اولیه و محصولات شرکت 

اختصاص دارد.
درباره اهمیت اجرای طرح های اخیر کافی اس��ت توجه 
کنیم که پس از اجرای این پروژه ها علاوه بر افزایش ظرفیت 
و کمک به ایمنی حمل ونقل س��نگین، روان سازی و کاهش 
بخش اعظمی از بار ترافیکی کلانشهر اهواز، به طور همزمان 
خواهیم توانس��ت مسائل لجس��تیکی جاده های پیرامونی 
س��ایت صنعتی فولاد خوزس��تان را نیز تا حد بسیار زیادی 
برطرف س��اخته و ایمنی قابل قبول ت��ری را در حوزه تردد 

کارکنان ارجمند فراهم آوریم.
باید تاکید کنم که تمامی اهداف یاد شده در بخش ایمنی 
و توس��عه ظرفیت حمل ونقل پیرامونی شرکت هر چند به 
ظاهر از حوزه های اصلی تولید فاصله داش��ته و به پشتیبانی 
نزدیک تر هس��تند، اما به لحاظ مسئولیت های اجتماعی و 
تاثیر آنها در ایمنی و سلامت کارکنان و شهروندان؛ مدیریت 
عالی شرکت، اولویت خاصی برای این طرح ها قائل بوده و با 

جدیت بیشتری در شرکت دنبال خواهند شد.
سخن آخر مهندس خرم نیا، با مخاطبان  �

فـولاد  شـرکت  عمومـی  روابـط  رسـانه 
خوزستان چیست؟

در پای��ان، ضمن تش��کر از فرصتی که فراه��م نمودید تا 
مطالبی را با همکاران ارجمند و مخاطبان فرهیخته و عزیز 
در میان بگذاریم، لازم می دانم یادآوری نمایم موفقیت های 
حاصل و درخش��ش نام بزرگ ش��رکت فولاد خوزس��تان، 
در درجه نخس��ت مرهون لطف خداون��د متعال، برکت نام 
شهدای فولاد، تلاش و همدلی نیروهای سازمان و همچنین 
درای��ت و حمایت بی دریغ مدیریت محت��رم عامل و هیات 

مدیره ارجمند شرکت است.
بی تردی��د همه آنچه داریم و پیش��رفت هایی که ش��اهد 
هستیم، دس��تاورد همین تلاش یکپارچه، همدلی و توکل 
تک ت��ک عناصر و نیروهای توانمند ش��رکت چه در تولید و 
بهره ب��رداری و چه در تامین و پش��تیبانی در تمام رده ها و 
حوزه ها بوده و به امید حق، با برنامه ریزی های انجام ش��ده و 
اس��تمرار هم افزایی های موجود، شاهد آینده ای روشن تر از 

پیش برای گروه فولاد خوزستان خواهیم بود.

 سهم ۲۵ درصدی فولاد خوزستان 
در کل تولید فولاد کشور حفظ می شود

معاون برنامه ریزی و توسعه شرکت فولاد خوزستان با تکیه بر اجرای طرح های توسعه ای عنوان کرد: 
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زغال سنگ، منبعی از 
عناصر نادر 

 چند سالی است که پژوهشگران دانشگاه کنتاکی برای 
استحصال عناصر نادر خاکی از زغال سنگ، پژوهش ها و 
مطالعات گس��ترده ای را دنبال کرده اند. این پژوهشگران 
می گویند برای نخستین بار در جهان موفق به کشف یک 
روش جدید برای فرآوری و جداسازی عناصر نادر خاکی 
از زغال س��نگ شده اند که از نظر هزینه فرآوری به نسبت 
ارزان است و از نظر محیط زیستی نیز مشکل ساز نیست. 
نظر به مصرف بالای این عناصر در امریکا و اینکه چین 
۹۰ درص��د تولی��د و بازار این عناصر را در اختیار داش��ته 
و تعیین کننده نرخ فروش اس��ت، به منظور دستیابی به 
تولید این عناصر و کم ش��دن وابستگی این کشور به بازار 
چی��ن، وزارت انرژی امریکا ام��کان تحقیق در این زمینه 
را ب��ا اختصاص ۱۷/۴ میلی��ون دلار بودجه فراهم کرده و 
تعداد زیادی مقاله مرتبط نیز منتشر شده است که هدف 
آنها شناسایی منابع و امکان پذیر کردن تولید داخلی این 

عناصر بوده است. 
هدف گ��ذاری اولی��ه این پژوهش ها، تهیه کنس��انتره 
۲درصدی از این عناصر بوده که رسیدن به کنسانتره ای با 
عیارهای یادشده، یک موفقیت بزرگ برای پژوهشگران 
ب��وده اس��ت. این گ��روه همچنی��ن قادر به جداس��ازی 
اسکاندیوم از سایر عناصر نادر خاکی با استفاده از فرآیند 

جدید بازیابی بوده اند. 
بر اس��اس گزارش های مراکز اقتصادی، ارزش جهانی 
س��الانه تقاضای اکس��ید عناصر نادر خاک��ی برای تولید 
نئودیمیم در س��ال۲۰۱۶ میلادی ب��ه ۱۴۴میلیارد دلار 
رس��ید  و در آین��ده نیز تقاض��ای زیادی درب��اره فلزات 
مغناطیس��ی از جمله نئودیمیوم و پراسئودیمیوم وجود 
خواهد داش��ت. این شرکت معتقد اس��ت تا سال ۲۰۲۵ 
میلادی، تقاضا برای اکسیدهای خاکستری نادر آهنربای 

مغناطیسی به ۶ میلیارد دلار افزایش یابد. 
در دوره این پژوهش ها، مش��خص ش��د پس��اب های 
اس��یدی در تونل های معادن زغال سنگ، خاکسترهای 
حاصل از س��وخت زغال سنگ و قطران حاصل از گازهای 
زغال س��نگ در کک سازی ها حاوی مقادیری عناصر نادر 
خاکی است که در صورت نیاز قابل استحصال خواهد بود. 
کش��ور چین مدت هاس��ت انحصار تجارت عناصر نادر 
خاکی را در اختیار داش��ته و ۹۰ درصد تولید جهانی را به 
خود اختصاص داده اس��ت. در نتیجه تعیین کننده اصلی 
نرخ این نوع مواد است، چنانکه در سال ۲۰۰۹ میلادی با 
ایجاد محدودیت برای صادرات این مواد، خش��م و تهدید 
بس��یاری از کش��ورها را به وجود آورد و امریکا مصمم به 
تولید داخلی این مواد ش��د که دلیل اصلی آن وابس��تگی 
ش��دید امریکا به واردات این مواد بوده و یکی از مهم ترین 
دلایلی اس��ت که دولت و پژوهش��گران امریکایی را وادار 
به تحقی��ق درباره تولید داخلی این عناصر کرده اس��ت. 
در نخس��تین مرحله با توجه به تحقیق��ات ابتدایی، ماده 
اولیه مناسب و اقتصادی برای تولید و فرآوری این عناصر 
حوزه های زغال س��نگی را انتخاب و مورد توجه و بررسی 
قرار دادند که خوراک اولیه برای اس��تحصال عناصر نادر 
خاکی باش��د و به دنبال معادن و منابعی از زغال س��نگ 
بوده اند که حاوی این مواد باکیفیت و کمیت بالا و سهولت 
فرآوری برای اس��تحصال باشند. با شروع اقدامات عملی 
در این زمینه که از س��ال ۲۰۱۷ میلادی بوده، تعدادی از 
پژوهشگران به دنبال پیدا کردن حوزه آبریز و مبدأ حمل 
این مواد در داخل زغال س��نگ ها هستند.  از اینکه به چه 
میزان زغال س��نگ با چه مشخصاتی برای استحصال این 
عناصر نیاز اس��ت و زغال س��نگ پس از استحصال دوباره 
قابل مصرف اس��ت یا خیر، اطلاعاتی در دس��ت نیست و 
در ای��ن زمینه نمی توان اظهار نظر قطعی کرد اما میتوان 
اطمینان داش��ت که یکی از کاربردهای زغال س��نگ در 
آینده علاوه بر نیروگاه ها و تولید فولاد، استحصال عناصر 

نادر خاکی از آن است. 

کاهش حجم تجارت خارجی 
فولاد چین

ص��ادرات فولاد چی��ن در ماه مه )نیمه اردیبهش��ت تا 
نیمه خرداد( کاه��ش و واردات آن در همین ماه افزایش 
داشت، هرچند که هم واردات و هم صادرات در ۵ ماه سال 
جاری میلادی ش��اهد افت بود.  به گزارش چیلان، در ماه 
مه  ص��ادرات فولاد چین به ۶/۸۸ میلیون تن رس��ید که 
کاهش ۱/۱ درصدی نسبت به ماه مه سال گذشته داشت.  
واردات ف��ولاد نی��ز در ماه مه ۱/۱۳ میلی��ون تن بوده که 
نسبت به مدت مشابه س��ال گذشته، ۲/۲درصد افزایش 
داشته است.  گفتنی است، بین ماه های ژانویه تا مه۲۰۱۸ 
)نیم��ه دی ۱۳۹۶ تا نیمه خ��رداد ۱۳۹۷( کل صادرات 
فولاد چین ح��دود ۲۸/۵ میلیون تن بود که کاهش ۵/۵ 
میلیون تنی یا ۱۶/۳ درصدی در مقایس��ه با مدت مشابه 
س��ال گذش��ته داش��ت.  واردات کل فولاد این کشور نیز 
در م��دت یادش��ده حدود ۵/۶ میلیون تن گزارش ش��ده 
ک��ه کاهش ۴۰ هزار تنی یا ۰/۷درصدی نس��بت به ۵ ماه 

نخست سال جاری میلادی داشته است. 

بهرام فرزاد
کارشناس زغال سنگ

یادداشت
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 محبوبه ناطق: آتشی که رییس جمهوری امریکا در جامعه 
تجارت جهانی برپا کرده، دامن متحدان استراتژیک این کشور 
را ه��م گرفت. ترامپ ح��الا می گوید تولیدکنن��دگان خارجی 
فولاد و آلومینیوم به دلیل س��هولت دسترس��ی به بازار امریکا 
به تولیدکنندگان داخلی آس��یب زده ان��د و این اتفاق برخلاف 
امنی��ت ملی ایالات متحده اس��ت. او ح��دود ۳ ماه پیش برای 
دفاع از صنایع فلزات امریکا، فرمان اجرای افزایش تعرفه فولاد 
و آلومینیوم را امضا کرد تا براساس آن تعرفه های واردات فولاد 
به امری��کا ۲۵ درصد و آلومینیوم ۱۰ درصد افزایش پیدا کند. 
هر چند همان زمان اتحادیه اروپا، آرژانتین، اس��ترالیا، برزیل، 
کانادا، مکزیک و کره جنوبی از این طرح معاف شدند، اما هفته 
گذش��ته و همزمان با آغ��از اعِمال تعرفه های یادش��ده، ویبلر 
راس، وزی��ر بازرگانی امریکا با بی نتیج��ه خواندن مذاکره های 
تجاری امریکا با ش��ریکان تجاری غربی خود اعلام کرد امریکا 
تعرفه ه��ای جدیدی بر واردات ف��ولاد و آلومینی��وم از کانادا، 
مکزی��ک و اتحادیه اروپا وض��ع می کند؛ اقدامی که می تواند به 
احتمال بروز جنگ تجاری میان این کش��ورها دامن بزند. وزیر 
بازرگان��ی امریکا اما می گوید مذاکره ب��ا کانادا و مکزیک برای 
احیای نفتا )قرارداد تجارت آزاد امریکای ش��مالی( بیش از آن 
چی��زی که انتظار می رفت طول کش��یده و برای همین دولت 
امری��کا تصمی��م گرفته معافیت این دو کش��ور را دیگر تمدید 
نکند، البته نظر کارشناس��ان این اس��ت که ترامپ بار دیگر به 

دنبال امتیاز گرفتن و امتیاز دادن است. 
واکنش ها 

ب��ه گزارش صم��ت، در پ��ی تمدی��د نش��دن معافیت های 
تمدیدنش��ده، موجی از اعتراض ها به ترامپ وارد شد. ژان کلود 
یونک��ر، رییس کمیس��یون اروپا، تصمیم امری��کا را برای وضع 
تعرفه های جدید غیر قابل قبول خوانده و گفته اس��ت اتحادیه 
اروپا دس��ت به اقدامات مشابهی می زند. وی همچنین تصمیم 
امری��کا را به کل مردود خواند و اظهار کرد اکنون این اتحادیه 

راهی جز شکایت رسمی علیه امریکا در سازمان تجارت جهانی 
ندارد. 

اتحادیه اروپا پیش تر هم تهدید کرده بود که در صورت عملی 
ش��دن تعرفه های جدید محدوده یورو، برای ش��لوار جین این 
کشور و موتورس��یکلت هارلی دیویدسن و اقلامی دیگر تعرفه 
وض��ع خواهد کرد؛ صادراتی که به اقتصاد ایالت های کنتاکی و 
ویسکانسن آس��یب خواهد رساند. این دو ایالت به ترتیب میچ 
مک کانل، رهبر جمهوری خواهان را در سنا و پل رایان، رییس 

مجلس نمایندگان را در کنگره امریکا دارند. 
در همین راس��تا فرانسه اقدام امریکا را ناعادلانه و خطرناک 
خوان��ده و انگلیس نی��ز با ابراز ناامیدی ش��دید گفته که برای 
معافی��ت دائمی، با اتحادیه اروپا همکاری خواهد کرد. مکزیک 
ه��م گفته اقدامات مش��ابهی ب��ر واردات محص��ولات فلزی و 

محصولات زراعی امریکا اعمال خواهد کرد. 
امانوئ��ل مکرون، رییس جمهوری فرانس��ه در تماس تلفنی 
با دونالد ترامپ از تصمیم او برای برقراری تعرفه های س��نگین 
بر واردات آلومینی��وم و فولاد از اتحادیه اروپا، کانادا و مکزیک 
به ش��دت انتقاد کرده اس��ت. بنا بر اعلام کاخ الیزه، مکرون در 
این گفت وگو اقدام دولت امریکا در برقراری تعرفه های تجاری 
سنگین را غیرقانونی خواند و از اقدام قاطع و متناسب اتحادیه 

اروپا خبر داد. 
جاس��تین ترودو، نخس��ت وزیر کانادا هم در واکنشی تند به 
تصمیم دولت امریکا گفت حساب دوستی و شراکت ۱۵۰ ساله 
م��ردم کانادا و امریکا جدا و خلل ناپذیر اس��ت، اما آنچه اکنون 
دولت ایالات متحده با »متحد اس��تراتژیک واش��نگتن« انجام 
می ده��د به طور کامل مردود اس��ت. او افزود: اجازه دهید رک 
بگوی��م؛ میان م��ا و امریکا ۲ میلیارد دلار م��ازاد تجاری وجود 
دارد که با هیچ محاسبه ای نمی توانیم آن را تهدید کانادا برای 

امنیت ملی امریکا ارزیابی کنیم. 
تصمیم امروز م��ا برای مقابله با اقدام امریکا مربوط به مردم 

این کشور نمی شود. دوستی ما و مردم امریکا پابرجاست و باید 
باور داشته باش��یم که در نهایت عقل سلیم غالب خواهد شد، 
ام��ا آنچه امروز در رفتار دولت امریکا می بینیم با چنین چیزی 

همخوانی ندارد. 
ترودو افزود: واضح اس��ت که این تعرفه ه��ا به کل مردودند. 
کانادا در ۱۵۰ سال گذشته، متحد همیشگی امریکا بوده است. 
م��ا در جنگ های جهانی، در جنگ کره و پس از ۱۱س��پتامبر 
در کنار امریکا ایس��تاده ایم؛ از س��واحل نرماندی تا افغانستان. 
دوستی دو کشور هیچ گاه کمرنگ نشده و بلکه عمیق تر شده، 
به طوری که دولت کانادا اکنون بیش از گذش��ته باور دارد که 
ارزش های مش��ترک ما و اش��تراک جغرافی مان دست آخر بر 

حمایت گرایی ملی گرایانه فائق خواهد آمد. 
دول��ت کانادا همچنین اعلام ک��رده در اقدامی متقابل برای 
بی��ش از ۶ میلیارد و ۵۰۰ میلی��ون دلار از واردات محصولات 
امریکایی به این کش��ور تعرفه وض��ع خواهد کرد. این تعرفه ها 
ک��ه از ابتدای ماه آینده میلادی وضع می ش��ود برابر با میزان 
صادرات فولاد کانادا به امریکا در کل س��ال گذش��ته و رقمی 

حدود ۶ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار بوده است. 
اهمیت تاثیر تعرفه ها بر کانادا  �

ای��ن نزاع در حالی ظاهر ش��ده که کان��ادا و اروپا بزرگترین 
صادرکنندگان فولاد به امریکا به شمار می آیند و انتظار می رود 
وض��ع تعرفه ۲۵ درصدی برای ص��ادرات فولاد و ۱۰ درصدی 
برای صادرات آلومینیوم از این کشورها به امریکا به اقتصاد این 

کشور لطمه جدی وارد کند.
 بناب��ر گ��زارش وزارت اقتص��اد امری��کا، کانادا ب��ا بیش از 
۴۵۰ میلی��ون دلار ص��ادرات فولاد به امری��کا در صدر جدول 
صادرکنن��دگان ق��رار دارد و پس از این کش��ور، اتحادیه اروپا 
ب��ا رقمی مش��ابه )۴۵۰ میلیون دلار( و ک��ره جنوبی با حدود 
۲۷۰ میلیون دلار در رتبه های دوم و سوم قرار دارند. مکزیک، 
برزی��ل، ژاپ��ن و تایوان هم که همگی از متحدان اس��تراتژیک 

امری��کا به ش��مار می آیند، در رتبه های بع��دی صادرکنندگان 
عمده فولاد به امریکا هستند. 

چی��ن، دومین اقتص��اد بزرگ جهان که ترام��پ بارها هدف 
اصل��ی وضع تعرفه های جدید را مقابله با تراز منفی تجاری آن 
اعلام کرده، در رتبه هش��تم جدول صادرکنندگان اصلی فولاد 
به امریکا قرار دارد و پس از این کش��ور هم روسیه و ترکیه در 

رتبه نهم و دهم هستند. 
مکزیک دیگر کش��ور همس��ایه امریکا و از ش��ریکان اصلی 
اقتصادی این کش��ور در واکنش به اجرایی شدن این تعرفه ها 
اع��لام کرده در نظ��ر دارد برای واردات فولاد، گوش��ت خوک، 
 پنیر، س��یب و بلوب��ری از امریکا تعرفه های مش��ابهی در نظر 

بگیرد. 
خبرگ��زاری فارس نیز در خبری در این باره از قول ولادیمیر 
پوتین رییس جمهور روسیه نوش��ت: تعرفه های اعمال شده بر 
مبنای منافع ملی امریکا تعریف ش��ده اند و این مسئله، ما را بر 
لزوم ایجاد قوانین در دو حوزه امنیت ملی و همکاری اقتصادی 

واقف می کند. 
امریکا امتیاز می دهد و می گیرد  �

ب��ا وجود اهمیتی که نتایج این نزاع بر اقتصاد جهان دارد، با 
وج��ود کمی بیش از یک هفته از آغاز آن هنوز خبری از نتایج 

در دست نیست. 
در همی��ن حال رض��ا زائرحیدری کارش��ناس بین الملل در 
برداش��ت خود از آنچه تشریح ش��د، به صمت توضیح می دهد: 
باید صبر کرد و دید نتیجه نشست گروه هفت )نشست وزیران 
اقتصاد هفت کشور صنعتی آلمان، فرانسه، ایتالیا، ژاپن، بریتانیا 
و ایالات متحده امریکا( که چهل و چهارمین نشست این گروه 
۸ و ۹ م��اه جاری میلادی )۱۸ و ۱۹ خرداد( در اس��تان کبک 
کانادا برگزار می ش��ود، چه خواهد شد. من فکر می کنم امریکا 
امتی��از خواهد گرفت و امتیاز خواهد داد و در نهایت اروپایی ها 

به افزایش واردات خود از امریکا تن خواهند داد. 

تعرفه های ترامپ 
آتـش

بر جـان تمام جــــهان

قیمت مس با قرار گرفتن روی عدد ۷هزار و ۳۰۰ دلار رکورد 
۴ س��ال و نیم گذشته را شکس��ت. تضعیف دلار امریکا، بسته 
ش��دن یکی از واحدهای ذوب در هند و ترس از کاهش تولید 

معدن اسکوندیدا دلایل این افزایش قیمت بی سابقه هستند. 
به گزارش عصر مس آنلاین پس از سال ها رکود، قیمت مس 
در ب��ورس فلزات لن��دن به ۷هزار و ۳۴۸ دلار رس��ید؛ عددی 
که در ۴ س��ال و نیم گذش��ته بی سابقه بوده اس��ت. در هفته 
گذش��ته چند رویداد منجر به این افزایش قیمت ش��د. در گام 
نخس��ت تضعیف دلار ایالات متحده امری��کا که باعث کاهش 
قیمت کامودیتی ها برای دارندگان س��ایر ارزها می شود، بر این 
افزایش قیمت اثرگذار بود و افزایش قیمت ۱/۵درصدی را برای 

فلز سرخ در بورس فلزات لندن به همراه داشت. 
ب��ا این حال تحلیلگ��ران معتقدند دلیل اصل��ی این افزایش 

غیرمنتظ��ره را بای��د در ش��یلی، بزرگتری��ن تولیدکننده مس 
جهان، جس��ت وجو کرد. اسکوندیدای شیلی، بزرگترین معدن 
مس و برترین تولیدکننده فلز س��رخ در دنیا، از س��ال گذشته 
می��لادی با اعتصابات کارگری و مذاکره برای دس��تمزد درگیر 
بوده اس��ت. اگرچه مذاکره های دستمزد بین بی اچ پی بیلتون، 
مالک اصلی اس��کوندیدا و اتحادیه کارگری در نهایت منجر به 
توافقی کوتاه مدت و پایان موقت اعتصاب در این معدن ش��ده 
بود اما اخبار رسیده از آخرین دور مذاکره ها در جمعه گذشته 
نشانه درخواست اتحادیه کارگری برای افزایش دستمزد است. 
درخواس��ت اتحادی��ه کارگ��ران معدن مس اس��کوندیدا که 
نمایندگ��ی ۲۵۰۰ کارگر این معدن را ب��ه عهده دارد، افزایش 
قاب��ل توج��ه پاداش و رس��اندن آن به عددی بی��ن ۳۵هزار تا 
۴۱هزار و ۵۰۰ دلار و افزایش ۵درصدی حقوق سالانه است. 

هانتر هیلکوت، تحلیلگر موسسه خدمات مالی اینوِستِک در 
این زمینه به فاینانش��یال تایمز گف��ت: اگرچه بی اچ پی بیلتون 
نمی خواه��د دوباره توق��ف تولید ناش��ی از اعتصابات کارگری 

)مش��ابه آنچه در سال گذشته میلادی به مدت ۴۴ روز تجربه 
کرد( داشته باش��د اما این شرکت بزرگ معدنی به فکر ارزش 
بلندمدت دارایی های خود نیز هس��ت و چنانچه با این افزایش 
دس��تمزد و پ��اداش موافق��ت کن��د، ارزش بلندم��دت معدن 
اسکوندیدا را به خطر خواهد انداخت.  پیش بینی های مشابه از 
به نتیجه نرسیدن دور تازه مذاکره های کارگری خبر می دهد. با 
این حال روی دیگر سکه افزایش قیمت مس را نه در امریکای 
جنوبی که در آس��یا باید یافت. ماه گذش��ته میلادی، اعتراض 
محلی به آلایندگی کارخانه مس استرلایت کاپرِ در هند منجر 
به توقف فعالیت این کارخانه ش��د.  استرلایت کاپر با ظرفیت 
تولی��د ۴۰۰ه��زار تن م��س از کارخانه های اصل��ی ذوب مس 
وابسته به ش��رکت معدنی شناخته شده و دانتاریسورسز است. 
مردم ش��هر س��احلی توتوکودی در ایالت تامی��ل نادو واقع در 
جنوب هند)که از آلودگی این کارخانه ذوب مس رنج می برند( 
چندی پیش دست به اعتراض زدند که این اعتراض با دخالت 
پلیس محلی هند به کش��ته ش��دن ۱۱ نفر و بسته شدن این 

کارخانه منتهی شد. این اتفاق به کاهش تولید مس تصفیه شده 
در جهان و در نتیجه افزایش قیمت فلز سرخ منجر شده است. 
از سوی دیگر تحلیلگران بازار اعتقاد دارند این افزایش قیمت 
ادام��ه دار خواهد ب��ود و عوامل دیگ��ری در افزایش بلندمدت 
قیمت مس اثرگذار هستند. »لی گیروینگ«، تحلیلگر موسسه 
Goehring & Rozencwajg که در حوزه س��رمایه گذاری 
منابع طبیعی فعال اس��ت، در این زمینه به پایگاه اطلاع رسانی 
»مارک��ت واچ« گفت: »ای��ن افزایش قیمت مس تازه ش��روع 

ماجراست.«
او اف��زود: »آنچ��ه باع��ث افزایش قیمت م��س در بلندمدت 
خواهد شد، افزایش تقاضای مس در کشورهای آسیایی به ویژه 
چین اس��ت. همچنین باید به نقش انرژی های جایگزین اشاره 
ک��رد که مص��رف جهانی مس را متاثر خواهند کرد. از س��وی 
دیگر، ما با کس��ری مس که ناشی از کاهش تولید معادن مس 
جهان است رو به رو خواهیم بود و همه این عوامل باعث افزایش 

قیمت مس در ۱۰ سال پیشِ رو خواهد شد.«

         روزگار خـوب مس 



 معدن به افراد باسواد 
نیاز دارد

کاهش تولید فولاد خام 
ترکیه 

بر اس��اس آمار انجم��ن تولیدکنن��دگان آهن و 
فولاد ترکیه)TCUD( این کشور در آوریل )نیمه 
فروردین تا نیمه اردیبهش��ت( حدود ۳ میلیون تن 
فولاد خام تولید کرده اس��ت. این رقم در مقایسه با 
مارس ۱۲/۳ درصد کاهش و نسبت به آوریل سال 

گذشته ۳/۱ درصد افت داشته است. 
ب��ه گ��زارش چی��لان، براس��اس این گ��زارش، 
تولی��د فولاد خام از کوره های ق��وس الکتریکی در 
مقایس��ه با مدت مشابه س��ال قگذشته ۳/۵ درصد 
 و در کوره ه��ای بلن��د ۲ درص��د کاه��ش داش��ته

 است. 
در ۴ ماه نخس��ت س��ال جاری ه��م تولید فولاد 
خ��ام ترکیه به حدود ۱۲/۵ میلیون تن رس��ید که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵/۱ درصد رشد 

داشت. 
تولید از کوره های ق��وس الکتریکی ۸/۵ میلیون 
تن بود که نس��بت به ۴ ماه نخس��ت سال گذشته 
۷ درصد رش��د داشت اما تولید کوره بلند ۴ میلیون 
تن ش��ده که تنها یک درصد رشد نسبت به ۴ ماه 

نخست سال گذشته دارد. 

کاهش حجم تجارت خارجی 
فولاد چین

صادرات فولاد چین در ماه مه )نیمه اردیبهشت 
ت��ا نیمه خ��رداد( کاه��ش و واردات آن در همین 
ماه افزایش داش��ت، هرچند که ه��م واردات و هم 
صادرات در ۵ ماه س��ال جاری میلادی شاهد افت 

بود. 
به گزارش چیلان، در ماه مه  صادرات فولاد چین 
به ۶/۸۸ میلیون تن رسید که کاهش ۱/۱ درصدی 

نسبت به ماه مه سال گذشته داشت. 
واردات ف��ولاد نیز در ماه م��ه ۱/۱۳ میلیون تن 
بوده که نس��بت به مدت مش��ابه س��ال گذش��ته، 

۲/۲درصد افزایش داشته است. 
گفتنی اس��ت، بین ماه های ژانوی��ه تا مه۲۰۱۸ 
)نیم��ه دی ۱۳۹۶ ت��ا نیم��ه خ��رداد ۱۳۹۷( کل 
صادرات فولاد چین ح��دود ۲۸/۵ میلیون تن بود 
که کاهش ۵/۵ میلیون تن��ی یا ۱۶/۳ درصدی در 

مقایسه با مدت مشابه سال گذشته داشت. 
واردات کل فولاد این کشور نیز در مدت یادشده 
حدود ۵/۶ میلیون تن گزارش شده که کاهش ۴۰ 
هزار تنی یا ۰/۷درصدی نس��بت به ۵ ماه نخس��ت 

سال جاری میلادی داشته است. 

توصیه من به دانشجویان رشته مهندسی معدن و 
به طور ویژه دانشجویان خانم این است که با وجود 
م��وج ناامیدی و بی انگیزگی ک��ه در زمان تحصیل 
در رش��ته معدن وجود دارد و آین��ده کاری مبهم 
برای مهندس��ان معدن، آنها آینده شان را خودشان 
بسازند. هر چند محدودیت هایی برای ورود خانم ها 
به این بخش وجود دارد که شاید کار را سخت کند 
ام��ا می توانید با اراده خود ثابت کنید که تفاوتی با 

مردان ندارید و حتی کارایی بهتری دارید. 
با آغ��از دور جدی��د تحریم ها، ب��ه یقین معدن، 
نق��ش پررنگ ت��ری در اقتصاد ای��ران دارد و دولت 
س��رمایه گذاری بیش��تری در بخش معدن خواهد 
کرد. ش��ما برای موفقیت در این مس��یر به رش��ته 
مهندس��ی مع��دن آکادمیک ن��گاه نکنی��د و تنها 
ب��ه جزوه ها و کتاب های اس��تادان متکی نباش��ید. 
بازارمحور نگاه کنید و بیش��تر از آنچه در دانش��گاه 
تدریس می شود مطالعه کنید چون معدن به افراد 

باسواد نیاز دارد. 
با برقراری ارتباط با صنعت می توانید خود را برای 
ورود ب��ه کار توانمند کنید و ش��رکت های معدنی 
ای��ران به یقی��ن از ورود نیروی توانمن��د و کاربلد 

استقبال می کنند. 
م��ن همچنی��ن بر اهمی��ت بهینه س��ازی تاکید 
می کن��م، آن را به ویژه در مصرف آب بس��یار مهم 
می دان��م و لزوم ارتقا در این زمینه را ارتقای دانش 

مهندسی می دانم. 
ناامید و تس��لیم نش��وید و اگر وارد رشته معدن 
شدید مثل یک مرد البته نه از نگاه جنسیتی بلکه 
از نظر داش��تن جدیت و شجاعت در این حرفه کار 

کنید. در معدن باید »معدنی« باشید. 
تنها به س��مت های اداری و کارمندی یا جایگاه 
هیات علمی دانشگاه اکتفا نکنید بلکه تلاش کنید 
با دان��ش خود در ارتقای اقتصاد کش��ور تاثیرگذار 

باشید. 

بین الملل
 شنبه

 2 تیر1397 
 9 شوال 1439  
 23 ژوئن2018 

 سال اول  شماره 6

پریسا قبادی
بانوی معدنکار

یادداشت

اخبار

 ثم�ن رحیمی راد:بخش معدن در غرب کانادا به تولید جواهر 
و سنگ های قیمتی روی آورده و حاکی است که آینده این صنعت 
در غرب کانادا به طلا، یشم، الماس و البته زیبایی منحصر به فرد 
آمولیت مزین است. این کشور امریکای شمالی همچنین به مناطق 
 آس��یا و اقیانوسیه به عنوان ش��ریکان تجاری در این زمینه توجه 

دارد. 
ب��ه گزارش صم��ت به نق��ل از ماینینگ، با نگاهی به پیش��ینه 
بخ��ش معدن کان��ادای غربی می ت��وان دریافت ک��ه تاکنون این 
 سرزمین در زمینه استخراج، با مواد معدنی انرژی زا ارتباط داشته

 است. 
اکنون بیش��تر اورانیوم جهان از استان ساس��کاچوآن می آید و 
اس��تان آلبرتا نیز در زمینه اس��تخراج قیر معدنی و دیگر اش��کال 
گوناگون زغال س��نگ س��رآمد اس��ت اما آنچه به تازگی گزارش 
می شود، حکایت از ش��هرت این منطقه به عنوان سرچشمه ای از 
جواه��ر و فل��زات گرانبها دارد، به ویژه فلزه��ای گرانبهایی که در 

بازارهای آسیا و اقیانوسیه از اقلام پرتقاضا به شمار می آیند. 
یشم �

در بازار جهانی سالانه ۳۰۰ تن یشم معامله می شود و حدود ۷۵ 
درصد از آن که در اس��تان بریتیش کلمبیای کانادا تولید می شود، 
در همین بازار مبادله می ش��ود. همچنین برآورد می ش��ود که ۹۰ 
درصد ذخایر یش��م موج��ود در بازار جهانی، از این اس��تان غربی 
و از ۳ منطق��ه معدن��ی فعال در ش��مال آن به نام ه��ای دیزلیِک، 

مونت اوگدِن و کاسیار به دست آید.
 درحال حاضر صنعت یش��م بریتیش کلمبیا در مدت یک سال 

۱۰ ت��ا ۲۰ میلی��ون دلار درآمد ایجاد می کند ام��ا آنچه احتمال 
افزایش این درآمد را قوت می دهد، موج بزرگ تقاضایی اس��ت که 
از سوی طبقه متوس��ط چین در آینده انتظار می رود؛ مردم چین 

یشم را نماد خوشبختی و قدرت می دانند.
 فراتر از یش��می که بریتیش کلمبیا برای س��اخت جواهر صادر 
می کند، این اس��تان طرح هایی برای تولید یش��م در نوع صنعتی 
دارد. این نوع یشم در ساخت کاشی های مصنوعی به کار می آید و 

در آینده، تقاضای زیادی برای آن پیش بینی می شود. 
آمولیت �

آمولیت س��نگ جواهر ارگانیکی است که از صدف های فسیلی 
درست شده و در اس��تان آلبرتای جنوبی در سنگ های جواهری 

یافت می شود. 
تولیدکنن��ده اصل��ی آن، ش��رکت تج��اری کوریت اس��ت که 
درحال حاضر در حال توس��عه عملیات معدنی خود در نزدیکی 
شهر لثبریج است و در همین حال، سنگ های آمولیت قیمتی 

و صیق��ل داده ش��ده به ش��کل جواه��ر در گالری ها عرضه 
 می ش��ود. اکنون صادرات آمولیت از کانادا، مورد به مورد

 است. 
ش��رکت »موریت« سال گذش��ته قراردادی را در 

همین زمینه با شرکت چینی خرده فروش جواهر 
»ماهاس��یدا« امضا ک��رد که ام��کان صادرات 

منظم آمولیت را فراهم می کند و در نتیجه، 
اس��تخراج این فسیل های رنگین کمانی به 

شکل یک کسب وکار پول ساز درمی آید. 

الماس �
ش��رکت »دی برِز« نیز در ساسکاچوآن واقع در شمال غرب این 
کش��ور به دنبال ظرفیت های معدنی اس��ت و از وجود یک معدن 

الماس در منطقه خبر می دهد.  
در س��ال های اخیر، گروه کارخانه های دی برِز، تمایل زیادی به 
الماس های کانادایی نش��ان داد که عملی��ات بهره برداری از آنها از 
سال ۲۰۱۶میلادی)۱۳۹۵ خورشیدی( در کاچوکی به عنوان یکی 

از بزرگترین معادن الماس در جهان آغاز شده است. 
کاچوک��ی در ۲۸۰کیلومتری ش��مال غربی ش��هر یلونایف و در 
مجموعه سرزمین های شمال غربی کانادا قرار دارد. 
همچنین ش��رکت »ش��ورگُلد« که در زمینه 
تجارت الماس فعال است در نظر دارد کار بر 
یک معدن الماس را در نزدیکی پرینس آلبرت 
آغاز کند اما در این مس��یر در کش��مکش با 
جوامع محلی اس��ت. مردم��ان محلی منطقه 
بر س��ر تاثیر معدنکاری بر ش��رایط اجتماعی 
و محیط زیست با شورگلد در تنش هستند. 

منیتوبـا در تنگنـای اقتصادی و  �
قانونی

در همین حال گفتنی است در استان 
منیتوب��ای کانادا، صنع��ت معدن در 

س��نگ های  زمینه 
قیمتی 

و فلزات گرانبها فعالیت چندانی ندارد. 
هر چند بررس��ی  زمین شناسی مناطق ش��مالی منیتوبا از وجود 
ذخایر الماس پرده برداش��ته اما در شرایط کنونی محدودیت های 
قانون��ی به طور ویژه بر حفاظت از گ��وزن طبیعی و خرس قطبی 
تمرکز دارد که زیس��تگاه آنها در این منطقه اس��ت و مانع توسعه 

فعالیت های اکتشافی می شوند. 
علاوه بر محدودیت های زیست محیطی، آنچه منیتوبا را از توسعه 
معدن��کاری باز می دارد تنگنای اقتصادی اس��ت که این منطقه را 
دربرگرفته و تا زمانی که تقاضای چین برای مواد معدنی برخاسته 
 از ای��ن منطق��ه از جمله نیکل به حالت پیش��ین برگ��ردد، ادامه 

دارد. 
کان��ادا ب��ه طور کلی از کش��ورهای غن��ی از نظر م��واد معدنی 
 به ش��مار می آی��د و از اصلی تری��ن تولیدکنن��دگان پتاس جهان

 است. 
این کشور در تولید سولفید و اورانیوم، مقام دوم را در جهان دارد 
و از ۵ کشور نخس��ت تولیدکننده مواد معدنی همانند آلومینیوم، 
کبالت، الماس با کیفیت جواهری، ایندیم)فرآوری ش��ده(، نیکل، 
خانواده گروه پلاتین، س��ولفات سدیم و روی است. اونتاریو، کبک، 
بریتیش کلمبیا و ساس��کاچوآن بیشترین حجم تولید مواد معدنی 

این کشور را به خود اختصاص داده اند. 

بارقه های درخشش سنگ های قیمتی در کانادا

 ثمن رحیمی راد: به نظر نمی رسد تنش  تجاری 
ک��ه بین امریکا و چین ش��کل گرفته، با چارچوب 
کنونی که بر تجارت جهانی حاکم اس��ت، برطرف 
ش��ود. این گفته، نظر اس��تفن اولس��ون پژوهشگر 
موسس��ه هینریچ اس��ت. این مرکز پژوهش��ی در 
زمینه ارتقای تجارت پایدار جهانی فعالیت می کند 
و دفتر مرکزی آن در شهر هنگ کنگ مستقر است. 
اولسون که در گذشته مذاکره کننده تجاری دولت 
امریکا بود، در توضیح بیشتر در این باره می گوید: 
دو اقتص��اد ب��زرگ جه��ان نیاز دارند بر س��ر یک 
چارچوب جدید به توافق برسند تا زمینه ادامه بقا 
برای هر دو نظام اقتصادی فراهم باش��د؛ اتفاقی که 
سازمان تجارت جهانی قادر به ارائه راهکاری برای 
وقوع آن نیست. در ادامه، گزیده ای از گفت وگویی 
که خبرگزاری بلومبرگ در این زمینه با اولس��ون 

داشته، می آید. 
ما در جنگ تجاری هستیم؟  �

ام��روز در یک جن��گ تجاری نیس��تیم اما فکر 
می کن��م خطر وق��وع آن در حال حاضر ش��دت و 
قوت می گیرد. اعمال تعرفه هّای آلومینیوم و فولاد 
بر اتحادی��ه اروپا، کانادا و مکزیک به این مس��ئله 
بس��یار دامن می زند. ما اطمینان داریم در صورت 
تمدید نش��دن معافیت این کشورها، این شریکان 
تجاری به دنبال انتقام گیری از امریکا خواهند بود 
اما حالا این پرسش مطرح می شود که دولت امریکا 
چه واکنش��ی نش��ان خواهد داد و آیا از آنها انتقام 

خواهد گرفت؟ 
پیش بینـی  � را  سـناریویی  چـه  شـما 

می کنید؟ 
باید بگویم دولت کنونی امریکا ش��اید غیر قابل 
پیش بینی تری��ن دولت در تاری��خ امریکای مدرن 
است. در نتیجه، ارائه هر گونه پیش بینی با ریسک 
بس��یار همراه اس��ت ام��ا در اینج��ا می توانم این 
س��ناریو را مطرح کنم؛ ویبل��ر راس، وزیر بازرگانی 

امریکا با بی نتیجه خوان��دن مذاکره تجاری امریکا 
با ش��ریکان تجاری غربی خود اع��لام کرد امریکا 
تعرفه ه��ای جدیدی بر واردات ف��ولاد و آلومینیوم 
از کان��ادا، مکزیک و اتحادیه اروپ��ا وضع می کند، 
اقدام��ی که می تواند به احتمال بروز جنگ تجاری 
میان این کشورها دامن بزند. راس همچنین تاکید 
می کن��د که مذاکره با کانادا و مکزیک برای احیای 
نفتا)قرارداد تجارت آزاد امریکای ش��مالی( بیش از 
آن چی��زی ک��ه انتظار می رفت طول کش��یده، در 
نتیجه دولت امریکا تصمیم گرفته معافیت این دو 
کش��ور را تمدید نکند. حالا باید دید چه می شود و 

آیا همین اتفاق می تواند پایان بازی باشد؟ 
آیا بایـد به ترازهای تجاری به عنوان  �

یک کارت امتیاز نگاه شود؟ 
این بع��د یکی از جالب ترین ابع��ادی بود که در 
سفر اخیر ویبلر راس به چین بررسی شد و حتی به 
نظر می رسید هدف اصلی این سفر به نوعی مذاکره 

درباره اندازه کس��ری تجارت امریکا با چین باشد. 
در واق��ع تا زمانی که امری��کا بخواهد توازن را بین 
آنچه صادر و آنچه وارد می کند، بر هم زند، احتمال 
زیادی وجود دارد که کس��ری تجارت با چین را به 
دیگر کشورها انتقال دهد یا به شکل خطرناک تری 

تجارت با چین را به اقلامی ویژه محدود کند.
 این در حالی اس��ت که روابط و مذاکره تجاری 
باید در راستای حذف محدودیت ها و دسترسی های 
فرامرزی باش��د و نه درباره تقسیم دلخواهانه یک 

کشور از میزان سهم ها در بازار. 
آیـا تجارت چیـن و امریـکا می تواند  �

ابعاد دوگانه به خود بگیرد؟ 
چین اقتصاد رشدیافته و پیچیده ای دارد و مدل 
سرمایه داری دولت گردان آن به طور روزافزونی در 
تقابل با بازار آزاد و مدل سنتی غربی است. قوانین 
تج��ارت جهانی، این توانمندی را ندارند که این دو 

نظام اقتصادی را در رقابت با هم به پیش ببرند. 

مدل پیشنهادی شما چیست؟  �
با توجه به تجربه ای که م��ا درباره مذاکره »دور 
دوحه« داش��تیم، من چندان خوشبین نیستم که 
مدیریت روابط اقتصادی این دو اقتصاد برتر جهان 
در ظرفی��ت و چارچوب س��ازمان تج��ارت جهانی 

بگنجد.
 امریکا و چین باید این مس��ئله را حل کنند که 
چگون��ه با این دو نظام اقتصادی می توانند در کنار 
هم بقا یابند چون واضح اس��ت که هر دو تمایل به 

بقا دارند. 
بهتـر نیسـت سـازمان تجـارت جهانی  �

و در کل هیـچ سـازمانی در ایـن زمینـه 
دخالت نکند؟ 

به دلیل بزرگی اقتصاد چین و پیچیدگی فناورانه 
آن، ب��ه نظر من این اختلاف ها در آینده نیز گاهی 
تکرار می ش��ود، در نتیجه نمی ت��وان آن را نادیده 

گرفت و به حال خود رها کرد. 

در آستانه یک جنـــگ تجاری
جهــان
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تداوم درخشش فلز سرخ 
در سال جاری

جلسه فلزات پایه در فروم سالانه بازار شانگهای ۲۹ 
و۳۰ مه)۸ و ۹ خرداد( برگزار شد. دیدگاه خوشبینانه 
نس��بت به فلزات پایه به وی ژه مس و اطمینان نداشتن 
اهال��ی بازار به علت کاهش رش��د اقتصادی در اروپا، 

ژاپن و چین، موضوع های مهم این جلسه بود. 
به گزارش مس پرس، س��خنرانان فروم سالانه بازار 
ش��انگهای درباره عملکرد م��س، آلومینیوم، نیکل و 
کبالت در نیمه دوم س��ال جاری میلادی نظر مثبتی 
داشتند و بیش��ترین خوشبینی را نسبت به فلز مس 

ابراز کردند. 
مدی��رکل ش��رکت »جین مای ریسورسِ��ز« در این 
جلس��ه گفت: در می��ان فلزات پایه، مس بیش��ترین 
ظرفیت افزایش قیمت را در س��ال ج��اری دارد زیرا 

عرضه و تقاضا برای فلز سرخ قوی است. 
بر اس��اس اعلام موسس��ه متال بولت��ن، پیش بینی 
می ش��ود میانگین قیمت مس در بورس فلزات لندن 
در س��ال جاری میلادی به ۷ هزار و ۲۱۳ دلار در هر 
تن)رش��د ۱۷ درصدی نسبت به س��ال ۲۰۱۷( و در 
س��ال آینده می��لادی به ۷ ه��زار و ۸۱۳ دلار در هر 
تن )رش��د ۸ درصدی نسبت به سال جاری میلادی( 

برسد. 
همچنین براس��اس گفته مدیرکل شرکت یادشده، 
بهبود اقتصاد جهانی که سال گذشته در اروپا، ژاپن و 
چین ثبت شده بود؛ در ۳ ماه نخست سال جاری ادامه 
پیدا نکرد و انتظار می رود رش��د اقتصادی در اتحادیه 
اروپا، ژاپن و چین کند ش��ود اما ب��رای ۶ ماه آینده، 
پیش بینی می شود رونق اقتصادی در آمریکا دلالت بر 
تقویت ش��اخص ارزش دلار و افزایش بیشتر نرخ های 

بهره در این کشور داشته باشد.  
شهرهایی سبز با مس �

ایجاد ش��هرهای سبز به یکی از اولویت های توسعه 
پایدار تبدیل ش��ده اس��ت. ش��هرها یک��ی از عوامل 
اصلی تولید دی اکس��یدکربن هس��تند و از همین رو 
م��ورد توجه فعالان و متخصصان محیط زیس��ت قرار 
گرفته ان��د. در این میان مس، نقش اصلی را در ایجاد 

شهری سبز ایفا می کند. 
اهمی��ت ش��هرها در توس��عه پایدار در س��ال های 
گذش��ته به قدری افزایش یافته که »هفته سبز اروپا 
۲۰۱۸« با محوریت شهرهای سبز برگزار شد. در این 
کنفران��س بین المللی که ۲۱ ت��ا ۲۵ مه ۲۰۱۸ )۳۱ 
اردیبهشت تا ۴ خرداد ۱۳۹۷( برگزار شد بر ضرورت 
تلاش برای ایجاد ش��هرهایی که کمترین تاثیر را در 

گرم شدن کره زمین دارند، تاکید شد. 
ش��هرها از مهم تری��ن منابع تولیدکنن��ده گازهای 
گلخانه ای هس��تند. تنها حمل ونقل شهری ۱۳درصد 
از دی اکس��یدکربن موجود در جَ��و را تولید می کند. 
تولی��د زباله در ش��هرها نیز عامل ایج��اد ۳درصد از 
دی اکس��یدکربن موجود در جَو اس��ت. ب��ا این حال، 
سهم عمده تولید دی اکس��یدکربن در جهان متعلق 
به نیروگاه های س��وخت فس��یلی اس��ت که عهده دار 
تامین انرژی در ش��هرها هس��تند. نیروگاه هایی که با 
گاز طبیعی، زغال سنگ و نفت کار می کنند ۲۵درصد 

از کل گاز دی اکسیدکربن را تامین خواهند کرد. 
این در حالی اس��ت که بیش از ۵۰درصد جمعیت 
جهان در شهرها زندگی می کنند و انتظار می رود این 
میزان تا سال ۲۰۵۰ میلادی)۱۴۲۹ خورشیدی( به 
۶۶درصد برسد. پیش بینی می شود شهرنشینی همراه 
با رش��د جمعیت بتواند ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون نفر 
ب��ه جمعیت شهرنش��ین های جهان تا س��ال ۲۰۵۰ 
بیفزاید که این افزایش ۹۰درصدی، بیشتر در آسیا و 

افریقا رخ خواهد داد. 
اروپا به عنوان نخس��تین گام در زمینه سبز کردن 
ش��هرهای خود، قانونی ب��ا عنوان ساختمان س��ازی 
اروپا )EPBD( وضع کرده که براس��اس آن تا پایان 
س��ال ۲۰۲۰ می��لادی)۱۳۹۹ خورش��یدی( تولی��د 
دی اکسیدکربن توسط ساختمان ها باید به صفر برسد 

و این یعنی استفاده بیشتر از مس. 
مس به عنوان فلزی ب��ادوام و پایدار با طول عمری 
طولان��ی، نق��ش مهمی در سیم کش��ی، لوله کش��ی، 
شبکه های گرمایش��ی و سرمایشی، نورپردازی و... در 
س��اختمان ها دارد. انجمن بین المللی مس)ICA( به 
تازگی گزارش��ی منتش��ر و بیان کرده مبنی بر اینکه 
مس بیش از ۱۰۰ کاربرد در ساختمان های سبز دارد 
ام��ا مهم ترین کاربرد مس در س��اختمان های جدید 

برای تامین انرژی است. 
بسیاری از فناوری های نوین تامین انرژی که کربن 
کمی تولید می کنن��د )مانند نیروگاه ه��ای حرارتی، 
فتوولتائیک ها و ش��بکه های تهویه مطبوع با استفاده 
از مبردهای طبیعی و ش��بکه های هوشمند( نیازمند 
درصد زیادی مس هس��تند. برای مثال بخش اصلی 
 )microgrid( در مناب��ع تولیدکننده انرژی درج��ا
که کاربرد فراوانی در ش��هرها پیدا کرده ، بر پایه مس 
اس��ت. مس در شبکه های سوئیچینگ و مانیتورینگ 
بار هوشمند، تجمیع انرژی، سامانه های ذخیره انرژی 
و... در میکروگریده��ا کاربرد دارد. از س��وی دیگر در 
بهره وری ان��رژی، افزایش کیفیت هوا و آب و کاهش 
هزینه های استهلاک موثر شناخته می شود و به همین 
دلیل بهترین عنصر برای استفاده در ساختمان سازی 
س��بز اس��ت.  علاوه بر این، به دلیل قابلیت بازیافت 
۱۰۰درصدی خود، در توسعه پایدار بسیار مورد توجه 
اس��ت. گفتنی اس��ت از میان بخش های مس��ی یک 
ساختمان، ۸۰درصد قابلیت بازیافت دارند و ۲۰درصد 

مس درون ساختمان ها باید بیرون ریخته شوند. 

خبر

کاخ سفید در پی انتشار تصویری از سوی دفتر دولت آلمان که 
انزوا و تنهایی دونالد ترامپ رییس جمهوری امریکا در برابر دیگر 
س��ران کشورهای عضو جی ۷ را در نشس��ت کانادا نشان می داد، 

عکسی با روایتی متفاوت از زاویه ای دیگر منتشر کرد. 
به گزارش ایرنا، ش��نبه ش��ب و در پایان نشست سران امریکا، 
انگلی��س، ایتالیا، ژاپن، کانادا، آلمان و فرانس��ه، ۷ کش��ور دارای 
اقتصاد برتر، دفتر مطبوعاتی دولت آلمان عکس��ی را منتشر کرد 
که در آن رهبران ۶کشور عضو جی هفت با نگاهی غیر دوستانه 

به ترامپ اطراف وی گرد آمده اند. 
در واکن��ش ب��ه این عکس ک��ه بازتابی بس��یار گس��ترده در 
ش��بکه های مجازی و رس��انه ها داشت، کاخ س��فید روز یکشنبه 
تصویر دیگری از این دیدار منتش��ر کرد و نوش��ت در این عکس 
همه لبخند بر لب دارند و شاهد فضایی دوستانه در آن هستیم. 
ش��بکه تلویزیونی س��ی ان ان در این باره گ��زارش داد: عکس 
انتش��اریافته توس��ط دفتر دولت آلمان که در تمام ش��بکه های 
اجتماعی و رسانه ها منتشر شده است، در مقایسه با تصویر دومی 
که از سوی کاخ سفید ارائه شده، داستان دیگری دارد. ترامپ در 
برابر دیگر اعضای گروه ۷ و مرکل که دس��تان خود را عمودی بر 
میز گذارده اند، با دس��تانی روی هم، گارد)موضع دفاعی( گرفته 

است. 

رس��انه امریکایی ادام��ه داد: »رفتار بدن��ی« ترامپ در عکس 
منتشر شده آلمان، بسیار متفاوت از تصویر کاخ سفید است. 

به گزارش ایرنا، چهل و چهارمین نشست سران جی ۷ روزهای 
۱۸ و ۱۹ خرداد در »لا مالبه« ایالت کبک کانادا در حالی برگزار 
ش��د که برخی کارشناس��ان و ناظران بین المللی، این نشست را 

پایانی برای این گروه دانستند. 
این اجلاس تحت ش��عاع اعمال افزای��ش تعرفه های گمرگی از 
س��وی ترامپ بر واردات فولاد و آلومینیوم به امریکا قرار داش��ت 
که به تنش های تجاری بین این کشور و متحدان به ویژه اروپایی 

واشنگتن، کانادا و مکزیک تبدیل شده است. 
ترامپ اردیبهش��ت س��ال جاری با اعلام افزایش ۲۵ درصدی 
تعرفه واردات فولاد و ۱۰ درصدی آلومینیوم این کش��ور از تمام 
کش��ورها از جمله ۲۸ عضو اتحادیه اروپا و کانادا، متحدان سنتی 
سیاسی-اقتصادی امریکا و همچنین مکزیک، با موجی از انتقادها 

و تصمیم های متقابل رو به رو شد. 
اتحادی��ه اروپ��ا در نخس��تین اقدام از واش��نگتن به س��ازمان 
تجارت جهانی شکایت کرد و سپس از برنامه اقدام متقابل وضع 

تعرفه های مشابه بر واردات کالاهای ساخت امریکا خبر داد. 
این موضوع به نزاع تجاری ش��دیدی میان امریکا و متحدانش، 
تبدیل و از آن به عنوان مقدمه ای بر آغاز »جنگ جهانی تجاری« 

ن��ام برده ش��د که بر اج��لاس ۲روزه جی ۷ یا گروه ۷ نیز س��ایه 
سنگینی انداخت و آن را به شکست کشاند. 

کان��ادا میزبان این نشس��ت که نزدیک ترین متح��د امریکا به 
شمار می رود نیز با کنار گذاشتن ملاحظه سیاسی یا دیپلماتیک، 
همزمان با اجلاس س��ران نس��بت به توییتر ترامپ علیه نخست 

وزیر این کشور واکنش نشان داد. 

کان��ادا  وزی��ر  نخس��ت  ت��رودو«  »جاس��تین  دفت��ر   
اهانت آمی��ز  اظه��ارات  ب��ه  توییت��ری،  بیانی��ه  ص��دور  ب��ا 
نش��ان  واکن��ش  نشس��ت  در  امری��کا  جمه��وری   ریی��س 

داد. 
ترامپ ش��امگاه ش��نبه با انتقاد از اظهارات نخست وزیر کانادا، 
امضای خود را از بیانیه مشترک نشست سران جی۷ پس گرفت. 

            عکسی که واکنش کاخ سفید را برانگیخت

عربستان سعودی بر اساس سیاست گذاری های 
کلان خود در نظر دارد در ۱۰ سال آینده وابستگی 
خود به درآمدهای صادراتی نفت را کاهش داده و 
به جای آن صادرات غیر نفتی از جمله فولاد را در 

دستور کار قرار دهد. 
رش��د چش��مگیر تقاضای فولاد و افزایش تولید 
آن باعث خواهد ش��د عربس��تان س��عودی تا سال 
۲۰۲۵ میلادی)۱۴۰۴ خورشیدی( بیشترین رشد 
ظرفیت تولید فولاد و شاید بزرگترین بازار مصرف 
ف��ولاد در خاورمیانه ش��ود. در حال حاضر صنعت 
فولاد عربس��تان سعودی وابس��ته به واردات است 
و نیم��ی از نیاز فولاد این کش��ور از واردات تامین 
می شود اما از سال ۲۰۲۵ میلادی که کارخانه های 
جدید فولادسازی عربستان وارد مدار تولید شوند، 

نیاز وارداتی این کشور کمتر خواهد شد. 
با توجه به برنامه های آتی این کش��ور در زمینه 
توس��عه زیرس��اخت ها، صنای��ع فولاد عربس��تان 
س��عودی نیز بیش��تر به س��مت تولید محصولات 
صنعتی تمایل دارد تا س��اختمانی؛ به گونه ای که 
در حال حاضر این کش��ور برنامه هایی برای تولید 
مقاطع سنگین و ریل راه آهن دارد. پروژه راه آهن 
»پل زمینی« که همچون پلی، ش��هر جده در کنار 
دریای سرخ را به شهرهای دمام و جوبیل در کنار 
خلیج فارس مرتبط می کند، از جمله این پروژه های 

زیرساختی به شمار می رود. 
هدف اصلی تاسیس این خط راه آهن، جابه جایی 
س��نگ آهن و فولاد بین بنادر استان های غربی و 

شرقی عربستان است. 

پروژه ه��ای ساخت وس��از یک��ی دیگ��ر از منابع 
مصرف فولاد در این کش��ور هستند و سهم بزرگی 
از تقاضای فولاد را در بر می گیرند. در حال حاضر 
تقاضا برای فولاد در عربس��تان سعودی ۱۲ تا ۱۴ 
میلیون تن در سال است. ظرفیت فعلی شرکت های 
تولیدکننده فولاد خام س��عودی ۸ میلیون تن در 
سال است و پیش بینی می شود تقاضای محصولات 
فولادی برای پروژه بزرگ دولتی، حمل ونقل)شبکه 
راه آهن جنوب به ش��مال و خط مترو ش��هر مکه، 
ریاض و جده( و مهم تر از همه پروژه های مس��کن، 

افزایش قابل ملاحظه ای داشته باشد. 
پروژه ه��ای لوکس��ی مانند ب��رج ج��ده نیز در 
عربستان در حال اجراست. این پروژه بلندپروازانه 
و پروژه هایی از این نوع عامل رشد مصرف فولاد در 

بخش ساخت وساز در این کشور هستند. 
تولی��د ف��ولاد خ��ام در عربس��تان مانند س��ایر 
کشورهای حاش��یه خلیج فارس به دلیل دسترسی 
ب��ه منابع ارزان انرژی و گاز طبیعی، بر پایه احیای 
مستقیم و اس��تفاده از آهن اسفنجی شکل گرفته 
است. فناوری تولید فولاد خام عربستان به صورت 
ریخته گری پیوس��ته اس��ت و ۱۰۰ درصد تولید با 
استفاده از کوره های الکتریکی)EF( انجام می شود. 
میانگین تولید آهن اس��فنجی عربستان نیز حدود 
۵ میلیون و ۵۰۰ هزار تن است که عمده آن صرف 
تولید فولاد خام در این کشور می شود و تجارت آن 

مقداری ناچیز است. 
عربس��تان بعد از ترکی��ه و ایران در رده س��وم 

تولیدکنندگان خاورمیانه قرار دارد.

عربستان می خواهد به جای نفت، فولاد صادر کند

 ثم�ن رحیمی راد: اوایل س��ال جاری میلادی که نخس��تین 
روزهای نیمه دوم آن را پش��ت س��ر می گذاریم پیش بینی می شد 
قیمت بالای کامودیتی ها حاش��یه  قدرتمندی را برای شرکت های 
استخراج کننده س��رب و روی فراهم آورد و آنچه به قطعی شدن 
این پیش بینی دامن زد، کاهشی بودن عرضه سرب و روی در سال 

جاری میلادی است.
 صمت در گفت وگو با کارشناس��ان، چش��م انداز باثبات و رو به 
رش��دی را در ادامه سال جاری و سال آینده میلادی برای این دو 

فلز پیش بینی می کند. 
به گزارش صمت به نقل از ماینینگ ویکلی بنا بر گفته ش��رکت 
بین المللی س��ی آریو ک��ه در زمینه پژوهش و مش��اوره بازار فعال 
اس��ت، به دنبال کمبود روی در س��ال گذشته میلادی پیش بینی 
می ش��د این فلز در سال جاری نیز کس��ری چشمگیری را تجربه 
کند. این کس��ری ب��ه دلیل قیمت های مربوط ب��ه فرآیند ذوب و 
ریخته گری اس��ت و پیش بینی می ش��ود در سال جاری میلادی، 

بهای روی را به طور بی سابقه ای بالا ببرد. 
ع��لاوه بر م��وارد یادش��ده، مجموع��ه  اتفاق ها از جمله بس��ته 
ش��دن معادن، کاهش تولید ش��رکت گَلنِکور و س��ختگیری های 
زیس��ت محیطی در چی��ن ب��ه ای��ن کس��ری دام��ن زده و در 
 نهای��ت ب��ه کاهش حج��م جهانی کنس��انتره این فل��ز انجامیده
 اس��ت. اعمال این محدودیت ها بر تولید فلز تصفیه ش��ده از سال 

۲۰۱۶ میلادی)۱۳۹۵ خورش��یدی( به تقویت قیمت روی منجر 
ش��د و این فلز، سال یادش��ده را با بهای ۲هزار و ۵۵۶ دلار در هر 
تن و س��ال گذش��ته میلادی را با ۳هزار و ۳۰۹ دلار در هر تن به 
پایان رس��اند. این ارقام نشانگر رشد ۲۹ درصدی است که در یک 

دهه پیش از این تاریخ، سابقه نداشته است. 
در کن��ار روی، س��رب ه��م ب��ه عنوان فل��ز هم خان��واده روی 
و همچنی��ن فلزی که همراه آن کش��ف و اس��تخراج می ش��ود، 
س��ال جاری می��لادی را با محدودی��ت عرضه س��پری می کند؛ 
اتفاق��ی ک��ه از کاهش عرض��ه اولیه آن نش��ات می گی��رد، بازار 
 را در محدودی��ت نگ��ه م��ی دارد و ب��ه افزای��ش قیم��ت  س��رب 

می انجامد. 
در ادام��ه، انتظار می رود »روی« س��ال جاری می��لادی را با ۲ 
درص��د افزایش بها پش��ت س��ر بگذارد. گفتنی اس��ت در س��ال 
گذش��ته ۱۴ میلیون تن از این فلز در جهان مصرف شد، هر چند 
پیش بینی می شود در سال آینده میلادی به دلیل کاهش تقاضای 

چین، مصرف این فلز کاهش یابد. 
در همین حال س��ی آریو نی��ز پیش بینی می کن��د اقتصادهای 
آس��یایی عامل اصلی رش��د تقاضای روی باشند، هر چند افزایش 
قیمت در س��ال جاری و آینده میلادی بر تقاضا تاثیرگذار است و 

می تواند آن را کاهش دهد. 
همچنین پیش بینی می ش��ود در ده��ه ۲۰۱۰ میلادی)۱۳۸۹ 

خورشیدی( تا ۲۰۲۰ میلادی )۱۳۹۹ خورشیدی( مصرف جهانی 
س��رب به طور متوسط سالانه ۲ تا ۲/۵ درصد رشد کند و در این 
بین کاهش عرضه از س��وی معادن با کمبود مس��تمر کنسانتره و 

انعقاد کوتاه مدت قراردادها خود را نشان می دهد. 
ب��رای نیمه دوم س��ال جاری می��لادی نیز انتظ��ار می رود که 
بازاره��ای س��رب و روی با کاهش عرضه از س��وی معادن رو به رو 
باشند و کاهش تولید فصلی در چین هم بر این امر دامن می زند. 
پیشی گرفتن محصول کنسانتره از ظرفیت واحدهای ذوب، اتفاق 
دیگری اس��ت که در ۶ ماه پیش رو برای سرب و روی پیش بینی 
می ش��ود. این احتمال نی��ز وجود دارد که در ادامه س��ال جاری، 

عرضه اولیه سرب نسبت به عرضه اولیه روی کمتر باشد. 
در نتیجه آنچه ش��رح داده ش��د، چش��م اندازی که ب��رای بازار 
سرب و روی پیش بینی می شود، حکایت از کاهش تولید، افزایش 
قیمت و رشد مصرف در س��ال جاری و سال آینده میلادی دارد. 
رضا اعتدال، کارش��ناس س��رب و روی در گفت وگو با صمت این 
چش��م انداز را تایید می کند و در توضیح بیش��تر می گوید: رش��د 
جهانی بهای س��رب و روی از جایی ش��روع شد که ذخیره ۱۲۰۰ 
تنی انبارهای ال ام ای)بورس فلزات لندن( به دلیل بس��ته ش��دن 

معادن کاهش پیدا کرد.
 ای��ن معادن به دلیل فرس��ودگی و به پایان رس��یدن عمر آنها 
اس��تخراج نش��دند. به دنبال این اتفاق که اواسط سال ۱۳۹۵ رخ 

داد، ب��ا افزایش مصرف در بازار جهانی روبه رو ش��دیم. در نتیجه، 
اکنون برای س��رب ش��اهد بهای ۳ه��زار و ۶۰۰ دلار و برای روی 
ش��اهد بهای ۲هزار و ۶۰۰ دلار هس��تیم. هر چن��د در چند ماه  
گذشته با عقب نش��ینی قیمت ها رو به رو بوده ایم، اما زودگذر بوده 
و چش��م انداز کلی قیمت دس��ت کم تا پایان سال ۲۰۱۸ میلادی 

صعودی است. 
وی درب��اره میزان تاثیرپذیری بازار داخلی ایران از بازار خارجی 
توضیح داد: در ایران کشف قیمت به طور معمول به وسیله بورس 
کالا انجام می ش��ود، هر چند برخی شرکت ها هم مشتریان دائمی 
خ��ود را دارند، اما در واقع قیمت س��رب و روی در ایران تابعی از 

قیمت دلار و بورس فلزات لندن است. 
قیمت دلار نوسان بسیاری دارد که بهای سرب و روی کشور هم 

متاثر از این نوسان هاست. 
در ح��ال حاض��ر می توانم قیمت بین ۱۶ ت��ا ۱۸ هزار تومان را 
برای هر کیلو روی و قیمت ۱۳ هزار تومان را برای هر کیلو سرب 
تعیین کنیم. هر چند ممکن است این قیمت در بازار کمی بالا و 
پایین ش��ود، اما متوسط قیمت کنونی را در همین طیف می توان 

اعلام کرد. 
اعت��دال در نهای��ت ب��ازار جهان��ی س��رب و روی را به ش��دت 
متاثر از بورس های لندن و ش��انگهای دانس��ت و افزود: هم اکنون 
س��ایت های معتب��ری مانن��د متال بولت��ن ب��رای س��ال آین��ده 
می��لادی قیم��ت روی را ۲ه��زار و ۹۰۰ دلار و س��رب را ۲هزار 
و ۴۰۰ دلار در ه��ر کیل��و پیش بین��ی می کنن��د، ام��ا در نهایت 
 آنچه صح��ت این پیش بین��ی را تعیین می کند می��زان عرضه و 

تقاضاست.
 در کل در بازار جهانی نوس��ان قیمت سرب و روی زیاد نیست 
و در بازه ه��ای یک تا دو س��اله افت و خیز چش��مگیری را تجربه 

می کند. 

          صمت بررسی می کند

     ثبات بـازار جهـانی سرب و روی



اعتدال، فصل توافق معدن 
و محیط زیست 

چین در زیمباوه کارخانه 
فولاد می سازد

ه��زاران نفر در اس��پانیا ب��ه ادام��ه فعالیت یک 
معدن اس��تخراج اورانیوم اعتراض کردند. پیش��ینه 
اعتراض به فعالیت این معدن به چند سال گذشته 
 برمی گ��ردد و به یقی��ن باز هم ادام��ه پیدا خواهد

 ک��رد.  البت��ه دامن��ه ای��ن اعتراض ها در سراس��ر 
 جهان گس��ترده اس��ت و تنها به این مورد محدود

 نمی شود.  در کل، مدافعان محیط زیست در جهان 
از تلاش برای س��نگ اندازی بر س��ر راه معدنکاران 
مضایقه نمی کنن��د و گاه نیز موفق عمل می کنند.  
نمونه ای از دستاوردهای آنها تعطیلی بخش معدن 
الس��الوادور در امری��کای میانه ی��ا کاهش فعالیت 
مع��ادن در فیلیپین اس��ت.  اوج توانمندی آنها را 
نیز می توان در بس��تن معادن زغال س��نگ چین و 
کاهش تولید فولاد در این کشور دید اما خوب است 
همین مدافعان محیط زیس��ت به این پرسش پاسخ 
دهند که چه میزان از کیفیت زندگی آنها به صنعت 
اس��تخراج مواد معدنی وابسته است و آیا خود آنها 
می توانن��د در دنیا مدرن امروز بدون مصرف همین 
 منابعی که می گویند بلای جان ش��ان ش��ده، دوام
 بیاورند؟  ش��اید به همین دلیل است که ایده های 
آنه��ا تا عمل��ی ش��دن فاصل��ه زی��ادی دارد، اگر 
نگویی��م قابل اعِمال نیس��ت.  هر چن��د نمی توان 
س��یاره ای  در  را  محیط زیس��ت  حف��ظ  اهمی��ت 
که خط��ر گرمای��ش آن به خطوط قرم��ز نزدیک 
ش��ده، انکار ک��رد، اما می توان این ای��ده را در این 
راس��تا مطرح کرد که آنچه می توان��د فصل توافق 
 ای��ن دو به ش��مار آی��د، موضوعی به ن��ام اعتدال

 اس��ت.  معدن��کاران بای��د کاهش میزان آس��یبی 
را ک��ه ب��ر پیک��ر محیط زیس��ت وارد می کنند، در 
س��رفصل های حرفه ای خود ق��رار دهند.  هر چند 
افزای��ش به��ره وری و درآمدزایی هم��واره دغدغه 
اصلی آنهاس��ت، اما مدافعان محیط زیس��ت هم که 
ای��ن چنین بر تعطیلی مع��ادن تاکید دارند، خوب 
است خواسته های خود را تعدیل و با آنچه اقتضای 

زندگی مدرن است، همراستا  کنند. 

هلدینگ »سینگش��ان« چین، روز دوش��نبه قرارداد 
۱ میلی��ارد دلاری ب��ا زیمباوه امضا کرده ت��ا پس از پایان 
مطالعات امکان سنجی، کار ساخت کارخانه فولادی را در 
این کشور آغاز کند.  به گزارش چیلان، دولت زیمباوه در 
تلاش اس��ت س��رمایه گذاری  خارجی را به ویژه در بخش 
مع��ادن و صنایع معدنی ب��رای احیای اقتص��اد خود در 
س��ال های آینده جذب کند.  وزیر معادن این کشور اعلام 
کرده قراردادی که با یکی از مس��ئولان سینگش��ان امضا 
شده، ۲۵ ساله بوده و این کارخانه فولاد قرار است سالانه 
۲ میلیون تن فولاد تولید کند.  هلدینگ سینگش��ان، این 
پروژه را به وس��یله شرکت »آفروچایم« که شرکت محلی 
این هلدینگ در زیمباوه و تولیدکننده کروم اس��ت، اجرا 
خواه��د کرد.  موضوع س��رمایه گذاری خارجی از س��ال 
گذشته و پس از شکست نخست وزیر پیشین زیمباوه در 
انتخابات، به عنوان فرصت مناسب این کشور برای توسعه 
اقتصادی مطرح ش��د اما انتظار می رود سرمایه گذاران تا 
 انتخاب��ات م��اه آین��ده، از اج��رای تعهدات خ��ودداری

 کنن��د.  گفته می ش��ود طرح ف��ولاد زیمباوه ب��ا عنوان 
»زیس��کو« ))ZISCO در ابتدای بح��ران اقتصادی در 
سال ۲۰۰۸ میلادی)۱۳۸۷ خورشیدی( متوقف شد اما 
اکنون سازمان طرح و توسعه چین اعلام کرده قصد دارد 
۲ میلیارد دلار برای احیای این پروژه سرمایه گذاری کند.

آرسلورمیتال به دنبال 
همکاری با دولتمردان ایتالیا 
آرسلورمیتال درخواست جلسه با دولت جدید ایتالیا را 
برای دریافت پیشنهاد خرید ایلوا در هفته جاری دارد.  به 
گزارش چیلان، اگرچه آخرین مهلت آرسلورمیتال برای 
خرید ش��رکت ایتالیایی ایلوا، ابت��دای ژوئیه برنامه ریزی 
ش��ده بود اما پیش��رفتی در این مذاکره ها حاصل نش��ده 
و معلوم نیس��ت این خرید انجام ش��ود یا ن��ه.  این هفته 
دولت جدی��د ایتالیا کار خود را ش��روع می کند بنابراین 
جلس��ه مدیران ارشد آرسلورمیتال و نمایندگان اتحادیه 
ب��ه تاخیر افتاده اس��ت.  گزارش ها حاکی از آن اس��ت که 
آرسلورمیتال درخواس��ت کرده برای خرید ایلوا با دولت 
جدید مذاک��ره کند تا موض��ع واضح این دول��ت درباره 

مسئله ایلوا دریافت شود. 
گفتنی اس��ت، مه  سال گذش��ته بود که اخبار، حکایت 
از فروش ایلوا به کنسرس��یومی به رهبری آرسلورمیتال 
داش��ت و البته اتحادیه ه��ای مختلف، ای��ن واگذاری را 
منطقی ندانس��ته و معتقد بودند کاه��ش رقابت در بازار 

فولاد اروپا را رقم می زند. 

بین الملل
 شنبه

 2 تیر1397 
 9 شوال 1439  
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ثمن رحیمی راد
روزنامه نگار

یادداشت

خبر
چین با واردات حدود ۲۲ درصد از کل قراضه های آلومینیومی 
تجارت ش��ده بین کش��ورها، بزرگترین متقاضی این محصول در 
س��طح جهان است. بزرگترین تامین کننده تقاضای وارداتی چین 
از قراضه های آلومینیومی در س��ال های گذش��ته، همواره ایالات 
متحده بوده اس��ت؛ به طوری که این کش��ور در ۵ س��ال گذشته، 
به طور متوس��ط حدود ۳۰/۹ درصد کل ب��ازار وارداتی چین را از 

قراضه های آلومینیومی در اختیار داشت. 
به گزارش فلزات آنلاین، بازیافت آلومینیوم بین فلزات پرکاربرد 
صنعتی امروز اهمیت بس��یار ویژه ای دارد. تولید فلز آلومینیوم از 
منابع معدنی به صرف انرژی بسیار زیادی نیاز دارد، اما برای تولید 
آن از منابع ثانویه و قراضه، تنها کسر اندکی از انرژی در مقایسه با 
تولید اولیه آن نیازمند اس��ت. از همین رو، بسیاری فلز آلومینیوم 

را منبعی برای انرژی مورد نظر می دانند. 
براس��اس آمار تجارت جهانی س��ازمان مل��ل متحد، بزرگترین 
واردکنن��دگان قراضه های آلومینیومی جهان، کش��ورهای چین، 
هن��د، آلمان و کره جنوبی بودند ک��ه واردات آنها، حدود نیمی از 
کل تج��ارت جهانی قراضه ه��ای آلومینیومی را تش��کیل داد. به 
گ��زارش فلزات آنلاین، چین با حجم واردات بیش از ۱/۹ میلیون 

تن، س��همی معادل ۲۲ درصد از کل تج��ارت جهانی را از 
آن خ��ود کرد. هند نیز در جای��گاه بعدی بزرگترین 

واردکنن��دگان قرار گرفت و کمتر از نیمی 

از واردات چی��ن را ب��رای خود رقم زد، در س��ال ۲۰۱۶ میلادی 
)۱۳۹۵ خورش��یدی( نیز س��همی معادل ۱۰ درصد کل تجارت 

جهانی را به نام خود ثبت کرد. 
بزرگتری��ن تامین کننده تقاضای وارداتی چی��ن از قراضه های 
آلومینیومی در س��ال های گذش��ته، همواره ای��الات متحده بوده 
اس��ت، به طوری که این کشور در ۵ سال گذشته، به طور متوسط 
ح��دود ۳۰/۹ درص��د کل ب��ازار وارداتی چی��ن را از قراضه های 
آلومینیوم��ی در اختیار داش��ته اس��ت. به گ��زارش فلزات آنلاین 
در س��ال های گذش��ته، هر چند میزان مصرف فل��ز آلومینیوم و 
قراضه ه��ای آن در چین افزایش یافته اما با افزایش عرضه داخلی 
این منابع ثانویه)قراضه( از تقاضای وارداتی آن کاس��ته شده که 
مرهون بهبود س��ازماندهی و زیرساخت های لازم برای تفکیک و 

بازیافت قراضه های آلومینیومی در این کشور بوده است. این 
بهبود به اندازه ای بود که نرخ بازیافت 

قراضه های کهنه آلومینیومی 

تولید ش��ده در این کشور، از مقدار متوسط ۷۹/۱ درصد در سال 
۲۰۱۲ میلادی)۱۳۹۱ خورشیدی( به حدود ۸۲/۳ درصد در سال 

۲۰۱۶ میلادی)۱۳۹۵ خورشیدی( افزایش یافت. 
در مقاب��ل، هند به عنوان دومین واردکنن��ده بزرگ قراضه های 

آلومینیومی در س��طح جهان، بیشتر تقاضای وارداتی خود را 
از منطقه خاورمیانه تامین کرده 

اس��ت. ام��ارات متحده 
عربس��تان  و  عربی 

 ۲ س��عودی، 

صادرکننده بزرگ قراضه های آلومینیومی به بازار هند، در س��ال 
۲۰۱۶ می��لادی)۱۳۹۵ خورش��یدی( ح��دود ۲۶/۶ درص��د کل 

تقاضای وارداتی هند را تامین کردند.
 علاوه بر این دو کش��ور، کویت، اس��رائیل، قطر، بحرین، لبنان 
و برخ��ی دیگر از کش��ورهای خاورمیانه نیز در ای��ن بازار حضور 

داشتند.

        کاهش تمایل چین به قراضه های آلومینیوم 

  ثم�ن رحیم�ی راد:آس��یب های زیس��ت محیطی برآم��ده از 
معدنکاری، بار دیگر به اعتراض گروه های مدافع محیط زیس��ت و به 
دنبال آنها افکار عمومی انجامید؛ این بار در اسپانیا و در اعتراض به 
استخراج اورانیوم.  به گزارش صمت به نقل از ماینینگ، رسانه های 
اسپانیایی خبر از راهپیمایی ۳ تا ۵ هزار نفر می دهند که از شهرهای 
مختلف اسپانیا، پرتغال و فرانسه گرد هم آمدند. این گردهمایی در 
واق��ع راهپیمایی بود که در روزهای تعطیل آخر هفته گذش��ته در 
ش��هر سالامانکای اس��پانیا رخ داد و ش��رکت کنندگان آن مخالفت 
خود را با اس��تخراج یک معدن اورانیوم نش��ان دادند. این معدن در 
شهر رِتورتیلوی این کشور قرار دارد و در پروژه ای با عنوان »معدن 
سالاماناکا« استخراج می شود؛ س��الاماناکا مهم ترین معدن شرکت 
»برِکلی انِرِجیا« است و ذخایر اورانیوم موجود در منطقه »رِتورتیلو-
س��انتی داد« در ش��مال غربی این کش��ور را در بر دارد.  مطالعات 
پیش امکان سنجی این پروژه در س��پتامبر ۲۰۱۳)شهریور ۱۳۹۲( 
کام��ل ش��ده و در نوامبر ۲۰۱۵ میلادی)آبان ۱۳۹۴( به روز ش��د. 
مطالعات قطعی امکان سنجی نیز در مه ۲۰۱۶)اردیبهشت ۱۳۹۵( 

انجام ش��د و تولید در سال گذشته میلادی آغاز شد. سرمایه گذاری 
کل��ی که ب��رای ورود این پروژه به مرحله تولید صرف ش��د، ۸۱/۴ 
میلیون دلار بود. عمر این معدن ۱۸ س��ال و نرخ س��الانه فرآوری 
کانی در این پروژه ۵/۲ میلیون تن در س��ال برآورد شد.  گروه های 
زیس��ت محیطی از ماه ها پیش از این راهپیمای��ی، اعتراض خود را 
ب��رای چندمین بار ب��ه این پروژه اعلام ک��رده و اقدامات گوناگونی 
برای ممانعت از ادامه آن انجام داده بودند. جدیدترین این اقدامات، 
تجمعی بود که جنبش ضدهس��ته ای ایبریایی)منس��وب به ش��به 
جزی��ره ایبِری در جنوب غربی اروپا( آن را س��ازماندهی کرده بود. 
البت��ه اعضای این جنبش در تلاش ب��رای تعطیلی همه پروژه های 
انرژی هس��ته ای هس��تند.  فع��الان مخالف فعالیت ای��ن معدن در 
گفت وگ��و با روزنامه نگاران محلی اظهار کردند این راهپیمایی را در 
روزهای تعطیل آخر هفته گذش��ته برگزار کردند تا از جو سیاس��ی 
موجود بهره مند ش��وند؛ ج��وی که برآمده از انتصاب پدرو س��انچِز 
به عنوان نخس��ت وزیر جدید اسپانیاس��ت و همچنین از رس��وایی  
مربوط به فس��اد ماریانو راخوی، نخس��ت وزیر پیش��ین این کشور 

تاثیر می پذیرد.  بنا بر گفته افراد ش��رکت کننده در این راهپیمایی، 
اکتش��اف اورانیوم در شهر س��الامانکا تاثیر زیست محیطی جدی بر 
سلامت مردم پرتغال و اسپانیا دارد. آنها همچنین معترضند که این 
پ��روژه به دلیل قیمت پایین اورانیوم صرفه اقتصادی زیادی ندارد و 
شمار فرصت های شغلی که در آن برای مردم محلی ایجاد می شود، 
بس��یار کم اس��ت؛ همچنین از آنجا که در اروپا روال این اس��ت که 
معادن با آلودگی زیاد تعطیل شوند، این معدن نیز باید تعطیل شود.  
با این وجود ش��رکت برکِلی در اظهارنظرهای پیش��ین در این باره 
گفته که پروژه سالامانکا بیش از ۴۵۰ شغل مستقیم و ۲هزار شغل 
غیرمس��تقیم در منطقه ایجاد کرده، در حالی که این منطقه پیش 
از ای��ن به دلیل توقف فعالیت های معدنی ب��ا بیکاری فلج کننده ای 
رو به رو بوده اس��ت.  این ش��رکت معدنی که دفاتر آن در شهرهای 
س��الامانکا و لندن مس��تقر اس��ت، همچنین مدعی است که پروژه 
یادشده از »بالاترین استانداردهای امنیتی و زیست محیطی اتحادیه 
اروپا« پیروی می کند که ش��دیدترین و سختگیرانه ترین نوع قوانین 
زیس��ت محیطی در این قاره معرفی می ش��ود.  در همین حال چند 

روز پیش از اعتراض شرکت برکِلی در ۶ ژوئن)۱۶ خرداد( اعلام شد 
که این ش��رکت، تنها شرکت اسپانیایی شناخته شده ای است که در 
فهرس��ت اعضای اصلی هیات مدیره ب��ورس اوراق بهادار لندن قرار 
دارد.  اسپانیا در سال های گذشته نیز شاهد اعتراض به فعالیت این 
معدن بود. در همین زمینه، گروهی به نام »برنامه اورانیوم را متوقف 
کنید« در ۳۰ اکتبر ۲۰۱۶)۹ آبان ۱۳۹۵( در همین شهر)رِتورتیلو( 
فراخوان��ی برای اعت��راض به فعالیت این معدن ص��ادر کرد. در آن 
س��ال فعالان مخالف این معدن تصمیم گرفتند در مقابل دفاتر این 
ش��رکت، تجمع و مخالفت خود را با پروژه های روبازی که بر مزارع 
و چش��مه های آب گرم اط��راف تاثیر منفی می گذارند و س��لامتی 
ساکنان را به خطر می اندازند، اعلام کنند.  بدترین مورد آسیب های 
زیست محیطی برآمده از این معدن به منطقه حفاظت شده ای به نام 
»رِدنیِچِر۲۰۰۰« برمی گرد که حوالی مناطق کاستیا و لئون مستقر 
است. در این منطقه درخت های بلوط ۱۰۰ ساله برای ساخت جاده 
از ریش��ه کنده شدند، در حالی که شرکت معدنکاری قول داده بود 

در جایی دیگر نمونه هایی از این درختان را بکارد. 

بار دیگر در اسپانیا برپـا شد

 راهپیمایی هزاران نفر 
در اعتراض به پروژه استخراج اورانیوم
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مدیریت تحریم ها 
محبوبه ناطق
روزنامه نگار

یادداشت

گفته می شود معادن و ذخایر مواد معدنی ایران 
به لطف خداوند غنی و بسیار است. در پایین دست 
نیز تاکنون سیاس��ت هایی که در دستور کار قرار 
گرفت��ه در جه��ت تکمیل زنجی��ره ارزش افزوده 
ب��وده و از طرف دیگر مزیت نی��روی کار ارزان و 
انرژی فراوان و ارزان در داخل کش��ور، وابستگی 
 بخش معدن و صنایع معدنی را به خارج کم کرده

 است.
 با این حال ضلع دیگر این بخش، فناوری است 
که هنوز در این بخش به خارج وابسته هستیم و 
تحریم ه��ا از این روزنه می تواند به بخش معدن و 

صنایع معدنی ما آسیب وارد کند.
 تجهی��زات و فن��اوری به کار گرفته ش��ده در 
کارخانه ه��ا و واحدهای معدن و صنایع معدنی به 
تعوی��ض قطعات و اورهال س��الانه آن، به حضور 
کارشناس��ان و نمایندگان رسمی تولیدکنندگان 
قطعات و ماش��ین آلات معدنی نی��از دارد. گاهی 
یک قطعه کوچک کل فعالیت کارخانه را متوقف 

می کند. 
درست است که در سال های تحریم توانسته ایم 
در برخ��ی از ای��ن قطع��ات بومی س��ازی کرده و 
نی��از صنایع را ب��رآورده کنیم ام��ا توقف فعالیت 
کارخانه ه��ا، زیان های زی��ادی را به مجموعه های 

تولیدی وارد می کند. 
نکت��ه دیگ��ر، س��رمایه گذاری در ای��ن بخش 
اس��ت. ب��ه دلیل توج��ه نوپ��ای دولتم��ردان به 
توس��عه اقتصاد معدنی و تکمی��ل زنجیره ارزش 
اف��زوده، ایران نیازمن��د ورود س��رمایه به داخل 
کش��ور اس��ت. شکی نیس��ت که بخش��ی از این 
س��رمایه گذاری ها در صورت ورود سرمایه گذاران 
خارج��ی، همراه با فن��اوری روز خواه��د بود که 
 مهم ترین نقطه آسیب پذیر معدن و صنایع معدنی 

است.
 هزینه سرمایه گذاری و خرید تجهیزات معدنی 
بسیار زیاد است اما در حال حاضر، امکان استفاده 
از مناب��ع داخلی برای راه اندازی و تکمیل زنجیره 
در معدن وجود ندارد و از طرف دیگر برنامه ششم 
توسعه، چش��م اندازی را برای بخش های مختلف 
از جمل��ه مع��دن ترس��یم کرده که ب��ا روند کند 
س��رمایه گذاری دولتی باید دهه ه��ا منتظر به بار 

نشستن پروژه های معدنی شد. 
تحریم می تواند این بخش را جدی تر از س��ایر 

بخش ها تحت تاثیر قرار دهد. 
بس��تر  امنی��ت  دنب��ال  ب��ه  س��رمایه گذاران 
س��رمایه گذاری خود هستند و به محض احساس 
خط��ر، از خواباندن پول خود خودداری می کنند، 
 هرچن��د مرغ ش��ان در ای��ن س��رزمین تخم طلا 

بگذارد. 
نکت��ه دیگر این اس��ت ک��ه معدن ت��ا صنایع 
معدن��ی، نی��از ج��دی ب��ه ص��ادرات محصولات 
خ��ود دارد و بازاری که به زحمت در س��ال های 
گذش��ته به ویژه در ۵ سال گذشته به دست آمده 
 را تح��ت تاثیر تحریم ها ممکن اس��ت از دس��ت 

بدهد. 
در نهایت درس��ت اس��ت که تحریم ها کمترین 
تاثی��ر را از تحریم ها در بی��ن بخش های مختلف 
اقتصادی می پذیرن��د اما میزان دقیق این تاثیرها 
باید ارزیابی ش��ده و چاره ای برای آن اندیش��یده 

شود.
 باید تحریم را به بهترین شیوه در مجموعه های 

معدنی و صنایع معدنی مدیریت کرد.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی اظهار 
کرد: درحال حاضر ۱۵ درصد درآمد معادن موجود در آذربایجان 
غربی می تواند در اس��تان مدیریت شود که رقم زیادی به شمار 
می رود اما بخشی از این درآمد به علت راکد بودن برخی معادن، 

محقق نمی شود. 
ب��ه گزارش ایس��نا، جعفر صادق اس��کندری، اظه��ار کرد: در 
آذربایجان غربی ۸۰۵ واحد صنایع معدنی با اشتغالزایی ۲۱ هزار 
و ۷۳۷ نف��ر وج��ود دارد و عمده صنایع معدنی بزرگ موجود در 
این اس��تان شامل اس��تحصال طلا، نقره، جیوه و سیانور سدیم، 
صنایع سیمان، صنایع تولید آجر، صنایع تولید سفال، واحدهای 
شست و شو و دانه بندی ش��ن و ماسه، تولید آسفالت، تولید انواع 
محصولات بتنی و سیمانی و صنایع دانه بندی و فرآوری سیلیس 

است. 

وی با اش��اره به اس��تخراج ۱۹۲ نوع س��نگ تزئینی از معادن 
اس��تان بیان کرد: مرم��ر، مرمریت، تراورت��ن، کنگلومرا، چینی، 

گرانیت و بازالت از جمله این سنگ ها به شمار می روند. 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی اظهار 
کرد: میزان ذخیره قطعی معادن در حال بهره برداری آذربایجان 
غربی ۸/۵ میلیارد تن و میزان اس��تخراج اس��می معادن نیز ۹۷ 

میلیون تن بوده است. 
اسکندری با اش��اره به اقلام سنگ های صادراتی استان افزود: 
س��نگ های تراورتن، چینی، گرانیت، مرمر و مرمریت به خارج از 

کشور صادر می شوند. 
وی ب��ا بیان اینک��ه ۴۳ پروان��ه بهره برداری معادن در س��ال 
گذش��ته در این استان صادر ش��د و تعداد پروانه های این بخش 
به ۴۷۱ مورد رس��یده، اف��زود: ۵۹ پروانه اکتش��اف، ۱۹ گواهی 

کش��ف و ۱۴۸ پروانه برداش��ت موقت در آذربایجان غربی صادر 
شد.  اسکندری ادامه داد: با صدور پروانه های بهره برداری، میزان 
اش��تغال بخش معدن در آذربایجان غربی به بیش از ۵۳۵۰ نفر 
رس��ید.  رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی 
خاطرنش��ان کرد: معادن از ظرفیت های اقتصادی این استان به 
شمار می روند و با سرمایه گذاری مناسب نباید اجازه داد که این 
مناب��ع به صورت راکد یا نیمه تعطیل باقی بماند و به هدر برود.  
اس��کندری یادآورش��د: در سال گذش��ته ۵ هزار و ۲۶۰ میلیارد 
ریال تس��هیلات در اختیار ۳۷۶ واحد راک��د، نیمه فعال و طرح 
نیمه تمام صنعتی، کش��اورزی، معدن و گردش��گری قرار گرفته 
اس��ت.  معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار 
آذربایجان غربی نیز بر ضرورت راه اندازی صنایع پایین دستی طلا 
در منطقه تکاب تاکید کرد.  به گزارش ایس��نا، رضا حسینی در 
دومین جلسه شورای معادن استان که در استانداری برگزار شد، 
بر لزوم راه اندازی و توسعه صنایع پایین دستی طلا و کارگاه های 

فعال طلاسازی در منطقه تکاب تاکید کرد.  وی افزود: راه اندازی 
صنایع پایین دس��تی طلا در تکاب، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده، 
رونق اقتصادی و اشتغالزایی در منطقه را به دنبال خواهد داشت.  
معاون استاندار با بیان اینکه تاکنون از ظرفیت های معدنی استان 
به ش��کل بهینه استفاده نشده است، افزود: شورای معادن استان 
که به ریاس��ت استاندار تشکیل ش��ده، به دنبال رفع موانع پیش 
روی توسعه فعالیت های معدنی و بسترسازی برای استفاده بهینه 
از ظرفیت های معدنی اس��تان است.  حسینی همچنین بر لزوم 
آماده سازی بسته سرمایه گذاری برای بخش معدن استان تاکید 
ک��رد و گفت: برای اس��تفاده بهینه از پهنه های معدنی اس��تان، 
بسته های سرمایه گذاری برای ارائه به سرمایه گذاران، باید آماده 

شود. 
به گزارش ایس��نا، فعال س��ازی معدن تیتانیم قره آغاج ارومیه 
و راه ان��دازی صنایع پایین دس��تی آن، از دیگر موارد مورد تاکید 

معاون اقتصادی استاندار در این جلسه بود. 

قفلی بر درآمدزایی در معادن آذربایجان غربی

مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
برگزار شد.

مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت چادرملو امروز چهارشنبه 
بیست وس��وم خرداد ماه ۹۷ با حضور ۹۸/۴۳درصدی سهامداران 

برگزار شد.
بر اس��اس این گ��زارش، در تصمیمات مجم��ع عمومی عادی 
س��الیانه صاحبان س��هام برای دوره مالی منتهی به ۲۹/۱۲/۹۶ 

سود نقدی به ازای هر سهم ۳۵تومان تصویب شد.
لازم به ذکر اس��ت که حق حضور اعض��ای غیر موظف هیأت 
مدیره برابر با ۲میلی��ون تومان ناخالص به ازای برگزاری حداقل 
یک جلس��ه درم��اه و پاداش نیز ۵۰۰میلیون تومان تعیین ش��د 
همچنی��ن در مجمع این ش��رکت روزنامه کثیرالانتش��ار دنیای 
اقتصاد جهت درج آگهی های ش��رکت انتخاب ش��د  و موسس��ه 
رایمن و همکاران و دشت و همکاران به ترتیب بعنوان حسابرس 

اصلی و علی البدل شرکت انتخاب شدند.

سود سهم ۳۳ تومانی �
در مجمع عادی س��الیانه ش��رکت چادرملو ک��ه با حضور ۸۹ 
درصدی س��هامداران رسمیت یافت سود نقدی به ازای هر سهم 

این شرکت برابر با۳۳ تومان تصویب شد.
به گزارش صمت، محمود نوریان مدیرعامل شرکت چادرملو با 
اشاره به طرح های توسعه ای این شرکت اظهارکرد: سرمایه گذاری 
در تامی��ن مالی انتق��ال آب خلیج فارس به اس��تان یزد از جمله 
طرح های توس��عه ای چادرملو بوده که تاکن��ون بانک های عامل 
اقدامی مثبت در راستای حمایت از شرکت برنداشته اند بنابراین 
احتمال افزایش سرمایه در راستای پیشبرد این طرح وجود دارد.
وی ادامه داد: از سوی دیگر، گندله سازی ۴ میلیون تنی دوم و 
کارخانه نورد یک میلیون تنی در اردکان نیز در دس��تور کار قرار 
گرقت��ه و این طرح ها در مرحله جذب س��رمایه گذار برای تامین 

مالی و اجرای پروژه هستند.
وی همچنین با اش��اره به طرح فولاد مکران تاکید کرد: طرح 

۱۰ میلیون تنی فولاد مکران با همکاری فولاد مبارکه و گل گهر 
پس از اتمام فاز مطالعات فنی و اقتصادی، گام در مسیر اجرایی 

شدن خواهد گذاشت.
موضوع فعالیت شرکت �

اکتشاف و استخراج و بهره برداری از معادن سنگ آهن و تولید 
کنسانتره از آن و تولید گندله، تولید سنگ آهن )لامپ اور( تولید 
محصولات فولادی، نصب و راه ان��دازی و نگهداری و تعمیرات و 
بازرسی فنی سرویس تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز شرکت، 
خرید و تهیه انواع و اقس��ام ماشین آلات و تجهیزات و تاسیسات 
و مصال��ح مورد نی��از برای انجام موضوع فعالیت ش��رکت، انجام 
خدمات مهندس��ی، مش��اوره، آموزش مدیری��ت و فراهم نمودن 
دان��ش فن�ی از داخل و یا خ�ارج ب��رای تحقق موض�وع فعالیت 

شرکت.
 مش��ارکت و س��رمایه گذاری با اش��خاص حقیقی و حقوقی و 
بانک ها و موسسات اعتباری داخلی و خارجی در سایر شرکت ها 
و طرحه��ای معدنی و صنعتی، انعق��اد قراردادهای پیمانکاری به 
منظ��ور ارائه خدمات فنی و مهندس��ی و بهره ب��رداری از معادن 
و ف��رآوری آن و مب��ادرت به کلیه امور بازرگان��ی از قبیل خرید 
و ف��روش، ص��ادرات و واردات و کلیه ام��ور عملیاتی که به طور 

مس��تقیم و ی��ا غیر مس��تقیم در جهت اجرای موضوع ش��رکت 
ضرورت داشته باشد. انتشار فروش اوراق قرضه و اوراق مشارکت 
وفق قوانین و مقررات مربوطه مشارکت و سرمایه گذاری در ایجاد 
ش��رکت های جدی��د در داخل و خارج از کش��ور و هر نوع خرید 
و فروش س��هام اوراق بهادار، اخذ تس��هیلات مالی و خدماتی از 
بانک ها و موسس��ات اعتباری غی��ر بانکی طبق قوانین و مقررات 
مربوط��ه، انجام هر نوع عملیات و معام��لات که برای حصول به 

مقاصد شرکت ضروری باشد.

           مجمع عادی سالیانه چادرملو برگزار شد
         افزایش سرمایه چادرملو برای پیشبرد اهداف توسعه ای

 انقلاب معدنی
 با ابـلاغ نقشه راه معدنی

 محبوب�ه ناطق: نقش��ه راه معدن و 
صنایع معدنی نهایی ش��ده و تا هفته آینده توس��ط وزیر صنعت، معدن و 
تجارت ابلاغ می ش��ود.  این نقشه که شهریور گذشته، نخستین بار توسط 
رییس هیات عامل ایمیدرو اعلام ش��د با مشارکت و همفکری تشکل های 
معدنی تهیه شد و برای ۴ سال آینده، هدف این بخش را مشخص می کند.  
نقشه راه معدن و صنایع معدنی، قرار بود بسیاری از مسائلی که فعالان این 
بخش با آن س��روکار دارند یا دغدغه آنهاست را شامل شود تا راهکارهای 
مناس��بی برای توس��عه ارائه شده و به اجرا گذاشته ش��ود.  در این زمینه، 
صمت، گفت وگویی با داریوش اس��ماعیلی، ریی��س کمیته تعامل دولت 
و مجلس ش��ورای اس��لامی در حوزه معادن و رییس فراکس��یون معدن 
و صنای��ع معدنی مجل��س انجام داده که می خوانید.  اس��ماعیلی مروری 
بر مهم ترین مصوبه ها و بندهای نقش��ه راه مع��دن و صنایع معدنی دارد. 
مهم ترین سرفصل های نقشه راه یاد شده، توسعه اکتشاف و تامین پایدار 
اطلاع��ات پایه، بهبود فضای کس��ب و کار بخش مع��دن و صنایع معدنی 
و رش��د تولید، توس��عه بازار، س��رمایه گذاری و افزایش ظرفیت و جذب 
سرمایه گذاری و آموزش، توسعه پژوهش های کاربردی و ارتقای فناوری 
اس��ت. او معتقد اس��ت با اجرایی شدن نقش��ه راه معدن و صنایع معدنی، 

انقلاب معدنی در راه خواهد بود. 
کمیتـه تعامـل دولت و مجلس شـورای اسـلامی با چه  �

هدفی شکل گرفت؟
در دی س��ال گذشته، دومین جلسه مشترک هیات رییسه فراکسیون 
معدن و صنایع معدنی مجلس و اعضای کمیته معدن کمیسیون صنایع و 
معادن با وزیر صنعت، معدن و تجارت و هر ۳ معاون معدنی این وزارتخانه 
یعنی آقایان کرباسیان و سرقینی و خانم لک در دفتر شریعتمداری برگزار 
ش��د و موضوع این جلس��ه، برنامه ریزی برای افزایش ارتباط و تعامل بین 
مجلس و وزارت صنعت، معدن و تجارت و همچنین لایحه بودجه س��ال 

۹۷ بود. 
روند تهیه نقشه راه معدن و صنایع معدنی چگونه بود؟ �

پیش نویس »نقشه راه معدن و صنایع معدنی« تا نیمه اردیبهشت سال 
جاری آماده شد و پیش از نوروز با حضور بسیاری از فعالان بخش خصوصی، 
اقداماتی روی این نقش��ه راه انجام ش��د.  درحال حاضر دبیرخانه ای بنا به 
پیش��نهاد وزیر صنعت، معدن و تجارت و به ن��ام دبیرخانه تعامل دولت و 
مجلس در بخش معدن تش��کیل ش��ده اس��ت که در آن ۶ نفر از معاونان 
وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت از جمله مهدی کرباس��یان رییس هیات 
عامل ایمیدرو، جعفر سرقینی معاونت معدنی وی، خانم دکتر لک رییس 
س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی، رضا رحمانی معاون طرح و 
برنامه، یونس الستی معاون توسعه مدیریت، منابع و امور استان ها و سید 
ضیاءالدین شجاعی برهان معاون هماهنگی، حقوقی و امور مجلس حضور 

دارن��د. 
بنده نیز از اعضای هیات رییس��ه فراکسیون 

معدن و صنای��ع معدنی و کمیته معدنی و صنایع معدنی کمیس��یون 
هس��تم که بنا به پیشنهاد وزیر صنعت، معدن و تجارت، ریاست دبیرخانه 
یاد شده را بر عهده  دارم.   بنا به دستور وزیر صنعت، معدن و تجارت، تهیه 
نقشه راه معدن و صنایع معدنی در دستور کار قرار گرفت تا برنامه ۴ ساله 
وزارتخانه برای مش��کلات این بخش تعیین و مشخص شود. جلسه های 
متع��ددی برای جمع آوری و جمع بندی نظر بخش های مختلف از جمله 
بخش خصوصی برگزار ش��د و بع��د از تهیه پیش نویس، نقش��ه راه برای 
معاونت های مختلف و البته بخش خصوصی ارس��ال ش��د تا مش��کلات 
آن بررس��ی ش��ود. در نهایت پیش نویس نهایی برای تشکل های معدنی 
و معاون��ان و تمام اعضای این دبیرخانه ارس��ال ش��د و پس از برگزاری ۴ 
جلس��ه در محل کمیسیون صنایع و معادن که هر کدام ۲/۵ ساعت طول 
کش��ید در ۷۲ بند و ۴ س��رفصل و راهبرد به تصویب رسید. فقط در ۲ بند 
به اختلاف نظر برخوردیم و قرار ش��د با نظر آقای وزیر و در جلس��ه ای که 
همین هفته برگزار می ش��ود نهایی ش��ده تا هفته  آینده برای اجرا توسط 
آقای شریعتمداری ابلاغ شود. همچنین مسئول اجرای هر بند و سرفصل 
مشخص شد. به این ترتیب برنامه ما برای بخش های مختلف و تشکل های 

معدنی و صنایع معدنی، روشن و مشخص می شود. 
شاخص ترین بندهای این نقشه راه کدامند؟ �

یکی از مهم ترین سرفصل های این نقشه راه مربوط به اکتشافات و تولید 
اطلاعات پایه پایدار است که برعهده سازمان زمین شناسی و ایمیدرو بود 
و چن��د تصمیم مهم در این زمینه گرفته ش��د. یکی از این تصمیم ها این 
ب��ود که ۳۰ درصد همه درآمدهای بخش معدن��ی مربوط به بند پ ماده 
۴۳ قانون برنامه شش��م توس��عه و ۳۰ درصد تم��ام درآمدهای داخلی و 
اختصاصی ایمیدرو، ش��رکت ها تابع آن و سازمان زمین شناسی به بخش 
اکتش��افات معدنی اختصاص یابد.  اگر درآمد س��الانه ایمیدرو را ۲۰۰۰ 
میلیارد تومان در نظر بگیریم ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیارد تومان س��هم اکتشاف 
می ش��ود که انقلابی در اکتشافات معدنی و شناسایی منابع ذخایر جدید 

مالی برای اکتشاف خواهد بود. 
یک��ی دیگ��ر از تصمیم ها در این نقش��ه راه به عنوان ی��ک بند، این بود 
ک��ه تمام داده های موجود مربوط به ایمیدرو، س��ازمان زمین شناس��ی و 
دیگر اطلاعاتی که س��ازمان های تابع ایمیدرو تولید می کنند و همچنین 
داده ه��ای اطلاعاتی بخش خصوصی غی��ر از آنچه به صورت محرمانه در 
اختی��ار وزارتخانه قرار می دهند، در پایگاه داده ها ضبط و مرتب ش��ود و 
آنلاین در اختیار همگان قرار گیرد. همچنین س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی که اکتش��افات اولیه و مقدماتی را انجام می دهد، این 

اطلاعات را رایگان و آنلاین در اختیار همه قرار دهد. 

یکی  �
از مشـکلات معدنداران، 

معارضات با سـازمان محیط زیسـت و 
منابع طبیعی است. در این باره در نقشه راه معدن 

و صنایع معدنی چیزی دیده شده است؟
در بند دیگری در راستای رفع موانع تولید در این بخش، معاونت معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف ش��د مع��ادن تعطیل و غیرفعال را 
شناس��ایی ک��رده و علت توقف فعالی��ت آنها را مورد بررس��ی قرار دهد تا 
مش��خص شود دلیل توقف معدن ش��امل  مشکلات نقدینگی، معارضین 
محلی یا محیط زیست و منابع طبیعی یا صلاحیت نداشتن معدندار است. 
گفتنی اس��ت درحال حاض��ر ۵۸۰۰ معدن در ایران پروان��ه بهره برداری 
گرفته اند که ۲۴۰۰ معدن مش��غول معدنکاری هستند.  پس از تهیه این 
گزارش، معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف است برای 
رفع موانع تولید و فعالیت معادن اقدام کند و اگر به این نتیجه برس��د که 
عل��ت توقف فعالی��ت، صلاحیت ناکافی معدنکار ب��وده، پروانه معدن لغو 
می شود تا گروه های دیگر شانس خود را در بهره برداری از معدن بیازمایند. 
مقرر شد در مدت یک سال از ابلاغ نقشه راه معدنی، هیچ معدن غیرفعالی 
وجود نداش��ته باشد مگر آن معادنی که پروانه شان به همین دلیل توسط 
معاونت معدنی لغو شده است. این تصمیم، یکی از مهم ترین بندهای نقشه 

راه معدنی است و می تواند تحول و انقلابی در بخش معدن ایجاد کند. 
برای نظارت بر اجرای بندهای نقشـه راه چه تمهیداتی  �

اندیشیده شده است؟
در بند دیگری مقرر ش��د جلسه های مس��تمر ماهانه با حضور نماینده 
مجلس ش��ورای اسلامی، اعضای دبیرخانه و فراکسیون و کمیته معدنی و 
همچنین معاونان وزارت صنعت، معدن و تجارت تشکیل شده و با حضور 
فعال تش��کل ها، مصوبه های این نقش��ه راه دنبال شود و هر جلسه فقط به 
یکی از مواد معدنی یا به سنگ های تزئینی، سرب و روی، زغال سنگ و... 

اختصاص یابد تا این بخش ها نیز رونق یابند. 
ارتباط معدن و دانشگاه ها و تولید محتوای علمی برای  �

معـادن و صنایع معدنـی، یکی از چالش هـای بخش معدن 
بوده است. در این زمینه تصمیمی گرفته شده است؟

بل��ه. چند بند از نقش��ه راه معدنی به این امر اختصاص یافته اس��ت. به 
بخ��ش پژوهش های کاربردی نیز چند بند اختصاص یافته و تصمیم های 
خوبی گرفته شده است. در یکی از بندهای نقشه راه معدنی، مقرر شد تمام 
آزمایشگاه های وابسته به وزارتخانه، ایمیدرو و سازمان زمین شناسی و دیگر 

آزمایشگاهای 
موج��ود تح��ت مدیریت 

واحدی فعالی��ت کنند، چنانکه فقط 
ایمیدرو دارای یک آزمایش��گاه است و سازمان 

زمین شناسی و اکتشافات معدن ۲ آزمایشگاه دارد. معدن 
سنگان نیز دارای یک آزمایشگاه است و هر آزمایشگاه کار خودش 

را انجام می دهد، در حالی که اگر زیر نظر یک مدیریت واحد قرار گیرند به 
هم افزایی عملکرد آزمایشگاه ها می انجامد و می تواند منشأ تحول در این 
بخش شود.  در بخش پژوهش نیز قرار شد ایمیدرو و سازمان زمین شناسی 
در راستای ایجاد موسسه های پژوهشی کاربردی با دانشگاه ها اقدام کنند، 
البت��ه ایمی��درو در این زمینه اقداماتی انجام داده و کارهای مش��ترکی با 

دانشگاه تهران و دانشگاه صنعتی شریف در دست اقدام است. 
مورد دیگر درباره پژوهشگاه های کاربردی که در نقشه راه معدنی آمده 
است، این اس��ت که برای هر یک از عناصر سنگ آهن، زغال سنگ، مس، 
طلا، س��رب و روی، آلومینیوم، خاک های صنعتی، عناصر نادر خاکی و... 
یک دانش��گاه به عنوان قطب و مرجع پژوهش��ی این ماده معدنی انتخاب 
ش��ود تا هر دانشگاه از این پس به صورت تخصصی درباره هر کدام از مواد 
معدنی کار پژوهشی انجام دهد و تمام پژوهش های مربوط به این عناصر 
به این دانش��گاه ها ارجاع شود تا پراکنده کاری نشود. برای نمونه، دانشگاه 

تهران قطب تحقیقاتی طلا شود. 
در زمینه حقوق دولتی نیز اشـاره ای در نقشه راه معدنی  �

شده است؟
بله. در نقش��ه راه، فرمول مشخصی برای پرداخت حقوق دولتی یا بهره 
مالکانه در نظر گرفته شده تا سرمایه گذار بتواند آینده کاری خود را ببیند. 
تصمیم دیگر دولت در این نقشه راه نیز این است که دولت به ویژه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و به طور عمده ایمیدرو تمام معادن در اختیار خود 
را واگذار کرده یا اس��تخراج و فروش ماده معدنی را واگذار کند و پروانه را 
در اختیار خود نگه دارد تا از این راه، وزارت صنعت، معدن و تجارت دیگر 

پیشرفت ۴۰درصدی طرح تصدی گری نکند و معادن به بخش خصوصی سپرده شود.
توسعه معدن مس درآلو

مدیرعامل ش��رکت مس در بازدید از معدن مس 
درآلو گفت: با پیگیری های انجام شده، طرح معدن 
مس درآلو به عن��وان یک��ی از مهم ترین طرح های 
توس��عه ای ش��رکت م��س که ب��ا ه��دف افزایش 
ظرفیت کنس��انتره در حال انجام است، از پیشرفت 

۴۰درصدی برخوردار شده است.
به گزارش مس پرس، محمدرضا بنی اسدی راد، با 
اعلام این خبر اظهار کرد: خوشبختانه تمام مسائل 
مربوط به تامین مالی این پروژه حل ش��ده و هیچ 

نگرانی از این بابت وجود ندارد.
مدیرعامل شرکت مس افزود: هم اکنون در حال 
نهای��ی کردن ق��رارداد خرید باقیمان��ده تجهیزات 
کارخان��ه تغلیظ با FLS هس��تیم که امیدواریم در 

روزهای آینده، نهایی شود.
وی اظه��ار کرد: علاوه ب��ر این، یکی از مهم ترین 
تاکی��دات م��ا درب��اره این پ��روژه، تکمیل س��ازه 
کارخان��ه تغلیظ تا پایان ش��هریور امس��ال اس��ت 
ت��ا ام��کان پیش��برد پ��روژه در ۶م��اه دوم س��ال 
ج��اری و در ش��رایط س��خت آب و هوایی منطقه 
 راب��ر فراه��م ش��ده و از س��رعت پ��روژه کاس��ته

 نشود.
وی افزود: همه تلاش شرکت مس و تیم اجرایی 
شرکت این است که معدن مس درآلو تا اوایل سال 

۹۹ به بهره برداری برسد.

خبر
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موانعی برای نوسازی پالایشگاه ها
یادداشت

س��ال های گذش��ته در حالی 
س��پری ش��د که ایران تلاش کرد 
از ظرفیت پالایش��گاه های کشور 
بیش��ترین بهره برداری را داشته 
باش��د. با ای��ن حال نب��ود برخی 
زیرس��اخت ها و قدیم��ی ب��ودن 
دان��ش فن��ی در پالایش��گاه های 

کش��ور در مسیر اجرای این سیاست مشکلاتی ایجاد کرد. با اینکه برنامه ریزی هایی برای 
رش��د تولید پالایشگاه ها انجام شد، به جز ستاره خلیج فارس پالایشگاه جدیدی در کشور 
راه اندازی نش��ده است. البته برنامه ریزی شده پالایشگاه های قدیمی نوسازی را در دستور 
کار قرار دهند اما در این زمینه هم مشکلات و موانع جدی وجود دارد. برخی پالایشگاه ها 
مانند پالایشگاه آبادان، تهران و شازند در طرح های توسعه ای قرار دارند. سرمایه در گردش 
پالایش��گاه ها بس��یار کاهش یافته و این موضوع باعث ش��ده بودجه ای که برای نوسازی 
اختص��اص یافت��ه در دیگر بخش ها هزینه ش��ود. به این ترتیب بودجه نوس��ازی از محل 
هزینه کرد اصلی خود خارج می ش��ود و در نتیجه این امر روند فرس��ودگی و قدیمی بودن 
ش��بکه تولید ادامه پیدا می کند. براس��اس برنامه هایی که از طرف وزارت نفت اعلام شده، 
پالایش��گاه های کشور باید برای تولید بنزین یورو ۴ و ۵ تجهیز شوند. این موضوع نیازمند 
افزایش س��رمایه گذاری، نوس��ازی و ارتقای فناوری است. بر این اس��اس جدی ترین نیاز 
پالایش��گاه ها اکنون نوسازی و افزایش سطح فناوری به شمار می رود. در صورتی که دولت 
بتواند این نیاز پالایش��گاه های کشور را برطرف کند، می توان برای افزایش تولید و ارتقای 
س��طح کیفی محصولات نیز برنامه های اجرایی در نظر گرفت. متاس��فانه سال ها است که 
برنامه ریزی ها برمبنای ظرفیت های اجرایی کش��ور انجام نمی ش��ود. در پی این موضوع 
فاصله پروژه ها از اهداف در نظر گرفته ش��ده نیز بیش��تر ش��ده است. بر این اساس توسعه 
تولید بر مبنای اهداف کلان کش��ور نبوده و برنامه ه��ای اجرایی با نیاز صنعتی هم خوانی 
ندارد. اگر این شیوه برنامه ریزی در سال های آینده تغییر نکند، مسیر تولیدکننده از آنچه 
در کش��ور به آن نیاز داریم فاصله بیش��تری خواهد گرفت وبه دنبال آن تولید بدون اهداف 
کلان کشور رشد می کند و توسعه صنعتی و اقتصادی را با مشکلات جدی روبه رو می سازد.

آخرین پیش بینی ها درباره نشست اول تیر اوپک نشان داد

 فروش نفت ایران
 با لابی امریکا به خطر نمی افتد

صد و هفتاد و چهارمی��ن نشس��ت ع��ادی وزیران نف��ت و انرژی 
اوپ��ک ۲۲ ژوئن)جمع��ه یکم تیر( در وین اتری��ش درحالی برگزار 
می ش��ود که بزرگترین نگرانی کش��ورهای عضو و غیرعضو اوپک 
اکنون ش��رایط تولید نفت ایران اس��ت. به دلیل ش��رایط سیاسی 
بین ایران و امریکا و تلاش امریکا برای به کرس��ی نش��اندن حرف 
خ��ود در اوپ��ک، می توان این اج��لاس را موثرترین اجلاس اوپک 
درباره نرخ نفت توصیف کرد. بازار نفت در حالی روزهای گذش��ته 
را پش��ت سر گذاش��ت که ۳درصد افت نرخ را پیش از این اجلاس 
ش��اهد بودیم. تغییر و افت ناگهانی نرخ نفت پیش از اجلاس نشان 
می دهد که کشورهای بزرگ نفتی از خواسته خود فاصله چندانی 
ندارند. براس��اس اطلاعات تحلیلی از بازار نفت و آنچه کارشناسان 
گفته ان��د، این طور به نظر می رس��د که اوپ��ک ظرفیت تولید نفت 
ایران را محدود خواهد کرد و کش��ورهای مخالف با این سیاس��ت 
تلاش می کنند تا در این ش��رایط نرخ نف��ت را کاهش دهند. البته 
در ای��ن زمینه به طور قطع نمی توان پیش بینی کرد که اوپک حکم 
ب��ه کاهش تولید ای��ران خواهد داد یا اینکه توافق های پیش��ین را 
ادامه می دهد اما مش��خص است که حتی در حالت محدود کردن 
ایران در تولید نفت، باز هم مس��یر برای فروش نفت ایران باز است. 
اس��تیون منوچین، وزیر خزانه داری امریکا در ماه مه)اردیبهشت-
خرداد(، همزمان با اعلام تصمیم دونالد ترامپ برای خروج از توافق 
هس��ته ای بین المللی با ایران و وضع دوباره تحریم ها علیه تهران، 
اظهار کرده بود که »برخی کشورها مایل هستند تولید نفت شان را 
برای جبران کاهش احتمالی عرضه به بازار جهانی افزایش دهند.« 
این گفته ها به  طور مش��خص نش��ان می دهد امری��کا در برنامه ای 
از پیش تعیین ش��ده به دنبال محدود کردن تولی��د نفت ایران در 
اوپک بوده است. ایران نیز در این زمینه اقدامات گسترده ای انجام 
داده که از جمله آنها می توان به س��فرهای نفتی اشاره کرد. حسن 
روحانی و بیژن زنگنه در ماه های گذشته سفرهای بسیاری رفته اند 
ک��ه در تمام آنها موضوع ادام��ه همکاری های نفتی مورد تاکید دو 
طرف قرارگرفته بود. علاوه بر این، س��ال ها تحریم و فروش نفت در 
سخت ترین ش��رایط اقتصادی این تجربه را به ایران داده که حتی 
صدور حکم کاهش تولید نفت هم نتواند آس��یب جدی به اقتصاد 

نفتی ایران وارد کند. علاوه بر این عمده کش��ورهای اروپایی هنوز 
در این زمینه اظهارنظر مش��خصی نکرده اند و به نظر می رسد اروپا 

به دنبال افزایش معاملات نفتی با ایران است.
حفظ منافع کشور های عضو اوپک �

بی��ژن زنگنه، وزیر نف��ت ایران به س��هیل محم��د المزروعی، 
وزیر ان��رژی و صنعت امارات و رئیس دوره ای کنفرانس س��ازمان 
کش��ورهای صادرکننده نفت )اوپک( نامه ایی ارسال کرد و با اشاره 
به تحمیل تحریم یکجانبه و غیرقانونی ایالات متحده امریکا علیه 
جمهوری اس��لامی ایران که ناقض توافق های بین المللی اس��ت و 
همچنین با اش��اره به »ماده ۲« اساس��نامه اوپ��ک که به حمایت 
از مناف��ع هر یک یا همه کش��ورهای عضو تاکید دارد، خواس��تار 
گنجاندن دستور کار جداگانه ای در کنفرانس آینده اوپک با عنوان 
»حمایت اج��لاس وزرای اوپک از اعضایی ک��ه تحت تحریم های 
غیرقانونی، یکجانبه و فرامرزی قرار می گیرند« ش��ده اس��ت. وزیر 
نفت ایران در این باره به شانا گفت: اوپک براساس اساسنامه موظف 
به حمایت از اعضای خود اس��ت و در این زمینه نیز باید راهی برای 
حمای��ت از وضعیت تولید نفت ای��ران در نظر بگیرد. امریکا به طور 
یک طرفه از برجام خارج ش��ده و یک تواف��ق جهانی را نقض کرده 
اس��ت. این موضوع نباید باعث ش��ود با توافق های جهانی به خطر 

افتد.
عقب نشینی از پیمان نفتی اجتناب ناپذیر است �

وزیر انرژی عربس��تان سعودی پس از دیدار با همتای روس خود 
در مسکو اظهار کرد که توافق اوپک و شریکانش برای عقب نشینی 
تدریجی از پیمان محدودیت عرضه نفت که از ژانویه)دی-بهمن(

س��ال گذش��ته میلادی به اجرا درآمده، اجتناب ناپذیر اس��ت. به 
گزارش ایس��نا، خال��د الفالح پس از دیدار با الکس��اندر نواک، وزیر 
انرژی روسیه به خبرنگاران گفت: ما از محدودیت روی سقف تولید 
کم خواهیم کرد. وی در پاس��خ به این پرس��ش که تصور می کنید 
نتیج��ه احتمالی دیدار آین��ده اوپک چه خواهد بود؟ پاس��خ داد: 
تصور می کنم ما به توافقی خواهیم رسید که مهم تر از همه بازار را 
راضی خواهد کرد. روسیه و عربستان سعودی پویشی برای توجیه 
تس��هیل توافق کاهش تولید اوپک و غیراوپک ب��ه راه انداخته اند 

ک��ه با مخالفت برخی اعضای اوپک ش��امل ای��ران، عراق و ونزوئلا 
روبه رو ش��ده است. نواک نیز به نوبه خود گفت: وزیران کشورهای 
اوپ��ک و غیراوپک ممکن اس��ت برای افزای��ش تدریجی تولید به 
میزان ۵/۱میلیون بش��که در روز توافق کنن��د. یک هفته پیش از 
برگزاری نشست رسمی اوپک و یک روز پیش از مذاکرات روسیه و 
عربستان سعودی، دونالد ترامپ، رئیس جمهوری امریکا با توییتی 
دوباره اوپک را هدف قرار داده و از این گروه صادرکننده نفت برای 

قیمت های بالا انتقاد کرده بود.
کلوب خریداران نفت ضد اوپک تشکیل شود �

دارمن��درا پراده��ان، وزیر نف��ت هند اعلام ک��رده چین و هند 
درب��اره ایجاد یک کلوب خریداران نفت که بتواند برای قیمت های 
بهت��ر با کش��ورهای صادرکنن��ده چانه زنی ک��رده و برای کاهش 
وابس��تگی به اوپک، نفت بیش��تری را از امریکا وارد کند، گفت وگو 
کرده ان��د. وزیر نف��ت هند توییتی با این مضمون ارس��ال کرد: »با 
ب��ازی تولیدکنندگان نفت اوپک با نرخ نف��ت، هند با چین درباره 
تش��کیل کلوب خریداران نفت که بتواند درباره شرایط مطلوب تر 
با فروش��ندگان مذاکره کنند و همچنین نفت بیش��تری از امریکا 
برای کاس��تن از نفوذ اوپک وارد کنند، گفت وگو کرده است.« هند 
ماه هاس��ت که می گوید نرخ نفت افزایش بی��ش از حد پیدا کرده 
و برای بس��یاری کش��ورهای واردکننده، قابل تحمل نیست. این 
کش��ور نگران است که صعود نرخ نفت به اقتصاد این کشور آسیب 
وارد کند. وزیر نفت هند در تماس تلفنی که اواس��ط ماه مه با خالد 
الفالح، وزیر انرژی عربستان سعودی داشت، بر ضرورت قیمت های 
باثبات تاکید کرده است. براساس گزارش اویل پرایس، دولت هند 
در بیانیه ای اعلام کرد پرادهان قصد دارد هفته آینده به وین س��فر 
کند تا در هفتمین سمینار بین المللی اوپک برای مذاکرات بیشتر 
درباره مس��ائل ب��ازار نفت و قیمت ها با محم��د بارکیندو، دبیرکل 

اوپک و وزیران نفت عضو این گروه دیدار کند.
تجربه تحریم ها را داریم �

غلامرضا میگلی نژاد، کارشناس صنعت و بازار نفت در این زمینه 
به صمت گفت: لابی امریکا در اوپک تضعیف ش��ده و بس��یاری از 
کش��ورهای عضو اوپک اکنون به این نتیجه رسیده اند، امریکا تنها 

به دنبال بهره برداری فردی از منابع نفت است. عربستان نیز در این 
زمینه به دلیل نگاه سیاسی و فعالیت های اقتصادی در منطقه راهی 
جز همکاری با امریکا ندارد. به نوعی می توان این طور برداشت کرد 
که س��خنگوی امریکا در اوپک اکنون عربس��تان است. وی افزود: 
عربس��تان در بازار نفت شرایط جالبی ندارد. در حالی که عربستان 
با بیش��ترین ظرفیت در حال تولید نفت اس��ت ام��ا ناگهان امریکا 
می��زان تولید را کاهش می دهد و ای��ن موضوع کاهش ۳درصدی 
ن��رخ نف��ت را با خود همراه می کن��د. البته این تنها یک اش��اره به 
همکاری های نفتی امریکا و عربس��تان است. عربستان در اجرای 
سیاس��ت های مورد نظر امریکا بارها با این موضوع روبه رو شده که 
امریکا به دنبال س��ود عربستان نیس��ت و سیاست هایی را در پیش 

می گیرد که خودش از آنها سود ببرد.
اوپک خواسته امریکا را رد می کند �

س��لام امینی، عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با 
اش��اره به هدف اصلی ش��کل گیری اوپک، گفت: مهم ترین هدفی 
که باعث ش��د اوپک تاسیس ش��ود، یکپارچه سازی سیاست های 
تولی��د و نرخ نف��ت در جهان ب��ود. در این بین طبیعی اس��ت که 
کشورهای دارنده ذخایر بیش��تر تلاش کنند تا سهم تاثیرگذاری 
خود را افزایش دهند. اوپک تش��کیل ش��د تا در این شرایط مقابل 
جریان های زورگوی نفتی ایس��تادگی کند. این عضو کمیس��یون 
انرژی با بیان اینکه موضوع نفت امروز به طور کامل سیاس��ی شده، 
توضیح داد: پیش از این گاهی ش��اهد تاثیرگذاری مسائل سیاسی 
بودیم اما موضوع ه��ای دیگری هم در پیش بینی ها تاثیرگذار بود. 
با این حال ش��رایط کنونی نفت در کل دنیا تابع مس��تقیم شرایط 
سیاس��ی است. این موضوع به صرف سیاسی ش��دن البته به ضرر 
ایران نیس��ت. دلیل اصلی آن هم مربوط ب��ه ارتباط ایران با اروپا و 
رو ش��دن دست ترامپ در سیاست های نفتی است. تحلیل شرایط 
کنونی به گونه ای است که به نظر نمی رسد امریکا در کاهش تولید 
نفت ای��ران بتواند آن طور که می خواهد عمل کند. ممکن اس��ت 
در ای��ن زمینه حکم��ی برای کاهش تولید نفت ایران صادر ش��ود 
اما به طور قطع خواس��ته امریکا بیش از حدی اس��ت که اوپک در 

نظر می گیرد.


